
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.
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اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
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 آمادگی برای انتقال واکسن کرونا
وزیر راه خبر داد:

وزیر راه و شهرسازی گفت: صنعت هوایی آماده است تا واکسن های کرونای 
تامین شده را از نقاط مبدا وارد کشور کرده و در همه نقاط کشور توزیع کند.

محمد اســلامی در مراســم روز جهانی هواپیمایی که در محل ســازمان 
هواپیمایی کشــور برگزار شــد، افزود: صنعت هوایی نه تنها پرچم دار ایمنی 
بوده اســت بلکه توانســته با انتقال کالا و تجهیزات پزشکی به داخل کشور و 
تحویل به وزارت بهداشت پرچمدار سلامتی مردم نیز باشد. اسلامی گفت: ده ها 
پرواز فری فلایت )Ferry flight( برای انتقال دارو و تجهیزات پزشکی از زمان 
شروع پاندمی کرونا انجام شده است و علاوه بر آن اکنون آماده انتقال واکسن 
های تامین شــده به داخل کشور هستیم.وی بابیان اینکه اتهام مطرح شده را 
از صنعت هوایی رد کردیم، گفت: همین حالا با اتصال به ســامانه ماســک از 
بلیت فروشی به مبتلایان به کرونا و در ادامه به مسافران جاده کشتی و قطار 
جلوگیری به عمل آمده که برگ زرینی در حمایت صنعت هوایی از ســلامت 
مردم است.اســلامی گفت: خوشحال هســتیم در مبارزه با کرونا وزارت راه و 

شهرســازی و بخش حمل و نقل به ویژه صنعت هوایی کشــور پیشتاز اجرای 
پروتکل های بهداشتی بوده است.

وی گفت: در روزهای ابتدایی شیوع ویروس کرونا همواره از سوی دشمنان 
اعلام می شــد که صنعت هوانوردی و حمل و نقل هوایی عامل انتقال و ورود 
ویروس کرونا بوده و این اتهام زنی ها را به صورت مرتب و پر تکرار در روزهای 

ابتدایی انتشار این ویروس شاهد بودیم.
وزیــر راه ادامه داد: برای رفع این اتهام در حوزه حمل و نقل هوایی تلاش 
بسیار گسترده ای توسط شرکت های هواپیمایی و سازمان هواپیمایی کشوری 
و شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران انجام شــد و من از زحمات بخش 

حمل و نقل هوایی در این خصوص تشکر می کنم.
وزیر راه و شهرســازی گفت: گام های مؤثر بــرای تقویت و ارتقای ضریب 
هوایی جامعه برداشته شده و از این بابت از سازمان هواپیمایی کشوری، شرکت 
فرودگاه ها، شرکت های هواپیمایی و شرکت های هندلینگ سپاس گذار هستم.

یک مقام مســئول در اتحادیــه واردکنندگان 
نهاده های دام وطیور، خواستار تغییر رویه شرکتهای 
بیمه در قبــال بیمه صاحبان محموله های وارداتی 
شد. به گزارش اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام 
و طیور ایران، علیرضا شــریفی عضو کارگروه بیمه 
و مالیــات اتحادیه واردکننــدگان نهاده های دام و 
طیور ایران اظهارداشت: متأسفانه شرکت های بیمه 
خسارتی را که به واردکنندگان نهاده های دامی در 
مســیر تأمین کالا وارد می شــود، به صورت کامل 

پرداخت نمی کنند. وی افزود: براساس قوانین تجاری، 
واردکنندگان ملزم هستند که کالاهای خود را از مبدا 
تا مقصد بیمه کنند و البته واردکنندگان نیز علاقمند 
به پوشش ریسک خود توسط شرکتهای بیمه هستند 
ولی این بیمه صرفاً باید توســط شرکت های بیمه 
داخلی صــورت بگیرد.عضو کارگروه بیمه و مالیات 
اتحادیــه واردکنندگان نهاده های دام و طیور ایران 
افزود: علــی رغم پرداخت حــق بیمه های گزاف، 
متأسفانه در صورت واردشدن خسارت به محموله 

کالاهای وارداتی؛ شرکتهای بیمه هیچ گونه تعهدی 
را نسبت به جبران کامل خسارت به عهده نمی گیرند.

شــریفی تصریح کرد: عملکرد شرکت های بیمه در 
قبال واردکنندگان کالا به نحوی است که پرداخت 
حق بیمه کالاهای وارداتی به نوعی عوارض واردات 
و بــه تعبیری، وظیفه و تعهد واردکننده و به مثابه 
دین به شرکت بیمه، محسوب می شود و شرکتهای 
بیمه در صورت ورود خسارت به واردکنندگان حاضر 

به جبران کامل خسارت آنها نیستند.

شرکتهایبیمهدرجبرانخسارتواردکنندگاننهادههاکوتاهیمیکنند

مهدی تقوی

منطبق بر واقعیت و به 
 دور از سیاست؛ دو اصل

 تدوین بودجه

شــرایط امروز اقتصاد ایران موجب شده است تا شاهد ارائه راهکارهای 
مختلف برای برون رفت از شرایط موجود باشیم اما در واقع شاهد درجازدن 
اقتصاد ایران هســتیم و بسیاری از کارشناسان بر این باورند که در شرایط 
کنونی برای حل معضلات اقتصادی کشــور دیگر راهکارهای ارائه شده در 
علم اقتصاد جواب نمی دهد بلکه باید روی واقعیات  سیاسی حساب باز کرد.

تداوم رشــد اقتصادی منفی برای کشور در 6 سال گذشته و رونق بازار 
بورس به سبب رشد افسارگسیخته نقدینگی موجب شده تا قیمت انواع کالا 
در بازار در مدت کمتر از 2 ســال بیش از 10 برابر شوند که به طور عملی 
اقتصاد ایران را با چالش های فراوان روبه رو کرده است. خلق پول برای جبران 
کسری بودجه دولت موجب شده است تا شاهد افزایش قیمت افسارگسیخته 
در بازارهای مسکن، ارز و طلا باشیم که وقوع این اتفاق تعادل بین عرضه و 
تقاضا را در بازار برهم زده است. تدوین بودجه ای انقباضی برای مقابله با نرخ 
تورم و کاهش نقدینگی در بازار می تواند به لحاظ سیاسی و اقتصادی برای 
کشور در شرایط بحرانی کنونی مهم باشد. در حقیقت بودجه باید ساختار 
خود را تغییر دهد و به جای تمرکز روی هزینه های جاری روی کاهش نرخ 

تورم و میزان نقدینگی در بین آحادجامعه تمرکز کند.
از ســوی دیگر نقش سیاست خارجی با چگونگی تدوین بودجه بسیار 
اهمیت دارد زیرا اگر تغییری در روند سیاست خارجی کشور اتخاذ شود به 
طور قطع متغیرهای اقتصادی با نوسان روبه رو خواهند شد.همچنین نباید 
نگاه به بازار سرمایه جبران کسری بودجه دولت باشد. حتی به بازار ارز هم 

باید نگاه اقتصادی داشته باشیم.
تدوین بودجه کشــور در شرایط اقتصادی و سیاسی کشور باید به طور 
دقیقی انجام گیرد زیرا اتلاف پول و وقت در شرایط حساس کنونی آسیب های 
جبران ناپذیری را به کشور وارد خواهد کرد. اتفاق های سیاسی به طور قطع 
بر تحقق بودجه در بعد اقتصادی می تواند تأثیرگذار باشد اما به شرطی که 
متغیرهای اقتصادی را با شــوک روبه رو نکند. ذکر این نکته ضروری است 
که بازار طلا و ارز و توأم با بورس برای دولت نباید به منابعی برای کسری 
بودجه تبدیل شود که اگر بخواهیم شاهد چنین اتفاقاتی باشیم باید بودجه 
کشور را براساس واقعیت های سیاسی و اقتصادی ببندیم. اگر دچار توهمات 
در بودجه ریزی بخش های مختلف اقتصادی کشور شویم در آن موقع شاهد 
افزایش میزان کسری بودجه در طول یکسال برای دولت خواهیم بود و در 
آن زمان متغیرهای اقتصادی دچار التهاب خواهند شد یا از جیب مردم برای 
جبران کسری بودجه هزینه خواهد شد. ممکن است عده ای بگویند که حل 
این بحران ها نیازمند تجدیدنظر اساســی در نظام اقتصادی و یک جراحی 
بزرگ است که البته سخن درستی است. اما این گونه راهکار ها با توجه به 
انباشته ای از معضلات و کاستی ها در بخش های مختلف اقتصادی، به زمان 
زیادی نیاز خواهد داشــت. ارائه راهکارهای عملیاتی در زمان کم می تواند 
بحران های اقتصادی و سیاسی کشور را حل کند به شرطی که بودجه ریزی 
سالانه ایران بر واقعیت منطبق باشد نه براساس تصمیمات سیاسی یا اقتصادی 

که قرار است در آینده اتخاذ شود.

بانک آینده برای هفتمین بار در سطح بین المللی و چهارمین 
بار پیاپی، از سوی موسسه بنکر)Banker(، موفق به کسب عنوان 
»بانک ســال ایران« )Bank of The Year In Iran( در سال 2020 

میلادی شد.
تندیس و لوح تقدیر این موفقیت در مراسمی ویژه در شهر لندن 
 )online( که روز چهارشنبه 12 آذر سال 1۳۹۹ به صورت برخط
و با حضور نمایندگان بانک ها از سراسر جهان، برگزار شد، به بانک 
آینده، اعطا گردید.بانک آینده در شــرایط خاص اقتصادی و همه 
گیری بیماری کرونا، با تکیه بر دانش، تجربه و استعداد سازمانی، 
موفق به کسب این عنوان شد.موسسه بنکر در بخشی از بیانیه اهدای 
تندیس به بانک آینده اعلام کرده؛ علاوه بر معیارهای عملکرد خوب، 
 19-Covid واکنش سریع و ابتکاری بانک آینده در برابر همه گیری
توجه داوران را به خود جلب کرد؛ این شــرکت، بزرگترین دارایی 
خود، یعنی مرکز نمایشگاهی ایران مال را در طول یک هفته به یک 

بیمارستان 3000 تختخوابی برای مبتلایان به کرونا تبدیل کرد.
از ســوی دیگر، بانک آینده اولین بار در ایران اســت که یک 
ســامانه الکترونیکی شناخت مشــتری )eKYC(  یا همان احراز 
هویت الکترونیکی مشتریان از طریق اپلیکیشن متمایز کیلید را 
معرفی کرده است. همچنین این بانک با استفاده از سیستم عامل 
Finotech توسعه بانکداری دیجیتال و باز را تقویت کرده است. این 
برنامه همچنین در حال توسعه برنامه های جدید از طریق اتحاد 
 Finnova و با کمک برنامه شتاب دهنده fintechs اســتراتژیک با
است.محمد فطانت، مدیرعامل بانک آینده نیز در این باره گفته: 
»اســتراتژی های اصلی ما شامل مدیریت منابع و کاهش هزینه، 
مدیریت هزینه ها، درآمد مشترک و تقویت ثبات مالی بانک بوده 
است.«نشریه بنکر )Banker( وابسته به موسسه فایننشیال تایمز 
با بیش از ۹0 ســال سابقه حرفه ای در زمینه بانکداری در سطح 

جهانی، هر ساله اقدام به ارزیابی بانک ها می کند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت روز شنبه در پایان نشست کمیته 
تدارکات و پشــتیبانی ســتاد ملی مقابله با کرونا در گفت وگو با 
خبرنگاران بیان کرد: در چهار قلم کالای مهم مربوط به تجهیزات 
مبارزه با کرونا که وزارت صمت مســؤول بوده، به تولیدات خوبی 
رسیده ایم.به گزارش شبکه اطلاع رسانی تولید و تجارت ایران )شاتا( 
»علیرضا رزم حسینی« با بیان این مطلب افزود: در تولید ماسک 
مازاد داریم و تولیدکنندگان تقاضای صادرات دارند و مجوز صادرات 
با تقاضای وزارت بهداشت در صورت مازاد نیاز داخلی داده می شود.

وی ادامه داد: در زمینه تولید ونتیالتور نیز دو کارخانه بزرگ در 
حال تولید و تامین نیاز وزارت بهداشت بوده و همزمان متقاضی 
صادرات نیز هســتند.وزیر صنعت، معــدن و تجارت اضافه کرد: 
در زمینه تولید دســتگاه های اکسیژن ساز نیز واحدهای تولیدی 
 آمادگی تولیــد و تامین نیاز وزارت بهداشــت، درمان و آموزش

 پزشکی را دارند.

هفتمینموفقیتبینالمللی
بانکآیندهبادریافت
تندیسبنکر٢٠٢٠

خودکفایی۴قلمکالای
اصلیمرتبطباکروناخبرداد

 معــاون اول رییس جمهوری با تاکید بر پیگیری جدی برای 
تامین کالاهای اساســی و دارو برای سه ماه پایانی سال، گفت: با 
دریافت کننــدگان ارز ۴200تومانی که کالا وارد نکردند، برخورد 
جدی می شود. ب اسحاق جهانگیری در جلسه تامین ارز کالاهای 
اساسی و ضروری با تاکید بر ضرورت تامین کالاهای اساسی و دارو به  
ویژه در سه ماهه پایانی سال، از دستگاه های ذیربط خواست نسبت 
به تامین کالاهای اساسی و دارو پیگیری مستمر و مجدانه داشته 
باشند.معاون اول رییس جمهوری همچنین بر لزوم برنامه ریزی 
دقیق جهت تامین کالاهای اساسی و دارو برای سال 1۴00 تاکید 
کرد و گفت: لازم است میزان کالاهای اساسی و دارو و همچنین 
ارز مورد نیاز برای ســال 1۴00 برآورد شود تا تصمیمات لازم در 
این خصوص اتخاذ گردد. جهانگیری با اشاره به برخی گزارشی ها 
درباره افرادی که از ســال ۹۸ ارز ۴200 تومانی برای واردات دارو 
و کالای اساسی دریافته کرده اما کالایی به کشور وارد نکرده اند، 
تصریح کرد: کارگروهی برای شناسایی دقیق این افراد و شرکت ها 
فعال شــده و در صورت تایید عدم واردات دارو و کالا به کشور، با 

آنها برخورد جدی خواهد شد.

تامینکالاهایاساسیو
داروبرایسهماهپایان

سالباجدیتپیگیریشود
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/09/17

شماره : 969
 پافشاری بر تورم هدف در اولویت بانک مرکزی باشد

بانک هــای مرکــزی اغلب چارچوب هدف گذاری تــورم را اجرا می کنند و 
فعالیت های خود را برای دستیابی به هدف از پیش  تعیین شده سامان  می دهند. 
اما هیچ الزامی وجود ندارد که بانک های مرکزی در دستیابی به هدف تورمی 
به طور کامل موفق باشــند؛ زیرا تورم متاثر از بخش های واقعی و پولی اســت 
که هر یک از این بخش ها نیز می تواند از تکانه هایی برون زا متاثر شود که در 

کنترل سیاست گذار پولی نیست.
به طور مثال، هدف بانک مرکزی اروپا، دستیابی به تورمی در حدود 2 درصد 
است. اما به واسطه کاهش قیمت نفت در سال 1۳۹۴ که تکانه ای برون زا برای 
اقتصاد حوزه یورو محسوب می شود، نرخ تورم در این منطقه به زیر صفر درصد 
کاهش یافت. پیش تر بحران مالی جهانی و بعدتر بحران بدهی ها باعث شــده 
بود، تورم هدف محقق نشود و اکنون نیز رکود ناشی از بیماری کرونا تورم را 
کاهش داده اســت )نمودار روبه رو را ملاحظه کنید(. متاسفانه، تکانه هایی که 
به اقتصاد وارد می شــوند اغلب غیرقابل پیش بینی هستند و سیاست گذار تنها 
بعد از مشــاهده اثرات این تکانه ها است که از وجود آنها آگاه می شود و برای 

تنظیم سیاست ها در واکنش به این تکانه ها به زمان نیاز دارد.
از این رو هرچند بانک مرکزی در اردیبهشت ماه امسال، نرخ تورم 22 درصد 
را به عنوان تورم هدف انتخاب کرده و ســطح تورم از آن دور شــده اســت اما 
این اتفاقی نیســت که مختص کشورمان باشد. واقعیت آن است که سخت تر 
شــدن تحریم ها و گسترش بیماری کرونا تکانه هایی برون زا برای اقتصاد ایران 
بود که باعث شــد، رشد عمومی قیمت ها از هدف تورمی بانک مرکزی فاصله  
بگیــرد. اما این امر را نباید به معنی شکســت چارچوب هدف گذاری تورم در 
ایران تفســیر کرد. نرخ هدف در هدف گــذاری تورم ماهیتی میان مدت دارد؛ 
یعنی بانک مرکزی تلاش می کند در میان مدت )که اغلب بیش از یک ســال 
و کمتر از ســه سال  اســت( این هدف را محقق کند. عدم  دستیابی بانک های 
مرکزی به هدف تورمی به واسطه بروز تکانه های برون زا، غیرقابل پیش بینی و 
زودگذر امری پذیرفته شده در دنیای سیاست گذاری پولی است. اما در این دنیا، 
تورش سیستماتیک در دستیابی به هدف اعلام شده غیرمعمول است و باعث 
کاهش اعتبار سیاست گذار می شود. به عبارت دیگر، اگر رشد قیمت ها به طور 
مســتمر بالاتر از هدف تعیین شده باشد، بانک مرکزی از خطای سیستماتیک 
رنــج می بــرد و توانایی لازم برای عمل به تعهدات پذیرفتــه را ندارد. در این 
صورت، خانوارها و بنگاه ها در تنظیم فعالیت های خود، وزن کمتری به تعهدات 

اعلام شده سیاست گذار پولی می دهند.
در شــرایط فعلی نباید هدف گذاری تورم را کنار گذاشــت یا تورم هدف را 
اصلاح کرد تنها به صرف اینکه رشد قیمت ها از تورم هدف بیشتر شده است. 
لازم اســت بانک مرکزی اجرای چارچوب هدف گــذاری تورم را ادامه دهد و 
سیاســت های جدید را با هدف دســتیابی به تورم 22 درصدی در میان مدت 
بازطراحی کند. وجود یک لنگر اسمی برای ثبات بخشی به بخش پولی اقتصاد 
حیاتی و این وظیفه ای اســت که هدف گذاری تورم انجام می دهد. در صورتی 
که چنین لنگر اســمی وجود نداشته باشد، بی ثباتی مهمان همیشگی اقتصاد 
خواهد بود و بزرگی تکانه های برون زا است که اندازه بی ثباتی را تعیین می کند. 
تا زمانی که بانک مرکزی به طور مستمر با فعالان اقتصادی ارتباط داشته باشد 
و نشان دهد که با وجود تکانه ها در جهت هدف در تلاش است این لنگر اسمی 
می تواند کار کند. از این رو، نباید به راحتی چارچوب هدف گذاری تورم را که 

می تواند لنگری قابل اتکا برای اقتصاد باشد رها کرد.

رییــس جمهوری با بیــان اینکه لایحه 
بودجــه با نــگاه واقع بینانــه و منطبق بر 
نیازهــای جامعه و مــردم تدوین و تنظیم 
شده  است، حمایت از قشرهای کم درآمد، 
جبران تورم در دســتمزد حقوق بگیران، 
تامین کالاهای اساسی و تامین مواد اولیه 
برای تولید را از مهمترین پیام های بودجه 

1۴00 عنوان کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاست 
جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین حسن 
روحانی در یکصد و هشتاد و پنجمین جلسه 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت اظهار کرد: 
بر اســاس شرایطی که بودجه سال 1۴00 
تنظیم شــده، این بودجه حاوی پیام های 
روشن و متعدد و بیانگر وضعیت اقتصادی 
کشــور در سال آینده اســت و از این نظر 
هم فعــالان اقتصادی و هــم عموم مردم 
می توانند افق روشــن اقتصادی سال آینده 
را از پیام های بودجه دریافت و مســئولان 
مرتبط بــا حوزه های مختلف اقتصادی نیز 
این پیام ها را به طور شــفاف بــرای افکار 

عمومی بیان کنند.
رییــس جمهــوری تصریح کــرد: از 
مهمتریــن پیام های بودجه ســال آینده 
حمایت از قشــرهای کم درآمد با در نظر 
گرفتن پرداخت های هدفمند معیشــتی، 
کارکنان،  دســتمزد  در  تــورم  جبــران 

کارگران و حقوق بگیران، تامین کالاهای 
اساســی مبتنی بر نیازهای مردم، تامین 
اولیه بــرای تولیــد کارخانه ها و  مــواد 
مهمتر از همه سرعت بخشیدن به توسعه 
زیرساخت های کشور است و سایر موارد 
نیز در روزهای آینده برای مردم تشــریح 

خواهد شد.

افزایش ســریع  برای    آمادگی 
تولید نفت بیشتر وجود دارد

روحانی با تاکید بر ضرورت آمادگی برای 
رساندن تولید نفت کشور به ظرفیت طبیعی 
برای صادرات گفت: به دلیل تحریم های قبل 
از برجام، تولید و فروش نفت با محدودیت ها 
روبرو شــد ولی با عملی شدن برجام و رفع 

تحریم ها، توانستیم در مدت کوتاهی فروش 
نفت را به بیش از دو میلیون بشکه برسانیم و 
با وجود ابزارهای عملیاتی و تجربه های ارزنده، 
امروز هم این آمادگی برای افزایش سریع تولید 
نفت بیشتر وجود دارد.بر اساس تصمیم ستاد 
اقتصادی دولــت، وزارت نفت کلیه اقدامات 
لازم برای آماده ســازی منابــع و تجهیزات 

صنعت نفت برای تولید و فروش متناسب با 
ظرفیت موجود را ظرف سه ماه آینده به کار 
خواهد گرفت. رییس جمهوری گفت: جنگ 
اقتصادی آمریکا موانع متعددی برای صادرات 
نفت و محصولات پتروشمی کشور ایجاد کرد، 
اما هیچوقت آرزوی ترامپ در به صفر رساندن 
صادرات ایران محقق نشد و آن آرزو را با خود 

خواهد برد. 
رییس دولت دوازدهم خاطرنشــان کرد: 
با توجه به فشــارها و هزینه های روزافزون و 
رفع مضیقه های ناشی از کرونا، دولت همسو 
با رهنمودهای مقام معظم رهبری، کمک به 
اقشــار کم درآمد و آســیب پذیر، را یکی از 
راهبردهای مهم در شــرایط کنونی می داند. 
روحانی با اشاره به اینکه کرونا و موانع تحریم ها 
موجب وقفه در بخش چشمگیری از کسب و 
کارها شده است، خاطرنشان کرد: در چنین 
شرایط بی سابقه ای، دولت از همه راهکارها و 
ظرفیت های ممکــن برای ارتقای تاب آوری 
اجتماعی و اقتصادی اقشار زیان دیده و حمایت 
از نیروی کار بهره برده است.در این جلسه نحوه 
تحقق و اجرای تخصیص آب و گاز رایگان به 
اقشار کم برخوردار و کم مصرف مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت و مقرر شد پس از بررسی 
دقیق و شــفاف در  وزارت خانه های نفت و 
نیرو و تصویب نهایی، اطلاع رسانی دقیق و 

شفاف برای افکار عمومی انجام شود.

لایحه بودجه واقع بینانه و منطبق با نیازهای مردم تنظیم شده است

 

 

 خبر
 آغاز پذیره نویسی دومین صندوق سرمایه گذاری از ۱۷ آذر

پذیره نویسی دومین صندوق سرمایه گذاری خصوصی با سرمایه 1000 میلیارد 
ریالی در فرابورس از 1۷ آذر ماه آغاز می شود.

دومین صندوق ســرمایه گذاری خصوصی با عنوان ثــروت آفرین فیروزه با 
سرمایه 1000 میلیارد ریالی در فرابورس پذیره نویسی را آغاز می کند و تا 2۴ 

آذر ماه نیز ادامه دارد.
محصولات کشاورزی و دامپروری، محصولات شیمیایی، محصولات غذایی، 
صنایع فلزی و معدنی، صنایع کاغذ و مقوا و صنایع لجســتیک و بســته بندی 

حوزه این صندوق است.
دوره فعالیت این صندوق 6 سال بوده و از طریق کارگزاری های عضو شبکه 
فرابورس ایران امکان مشــارکت در پذیره نویسی فراهم است. هر واحد سرمایه 
گذاری 1،000،000 ریال بوده و حداقل تعداد واحد قابل خریداری 1000 واحد 
است. در این دوره از پذیره نویسی، موسسان ۳0 درصد سرمایه را تعهد می کنند 

و مابقی از طریق پذیره نویسی عمومی تامین خواهد شد.
صندوق های سرمایه گذاری خصوصی شــکلی از طرح  های سرمایه گذاری 
جمعی هستند که بر مبادلات سهام اختصاصی متمرکز است. هدف از تشکیل 
این صندوق ها، جمع آوری ســرمایه از ســرمایه گذاران و ســرمایه گذاری در 
شــرکت های دارای پتانسیل رشد زیاد با هدف کسب بیشترین بازده اقتصادی 

ممکن در برابر پذیرش ریسک است.
دســتورالعمل راه اندازی صندوق های خصوصی در سال ۹۷ توسط سازمان 
بورس تصویب شــد. واحدهای این صندوق ها به شــکل قابل معامله در بورس 
هستند. ساختار آنها در قالب واحدهای ممتاز و واحدهای عادی است. تصمیمات 
سرمایه گذاری آن با مسئولیت مدیر صندوق در چارچوب مصوب مجمع و با کمک 
کمیته سرمایه گذاری اتخاذ می شود. شایان ذکر است صندوق های خصوصی در 
کنار صندوق های جسورانه و تامین مالی جمعی زنجیره تامین مالی شرکت های 

دانش بنیان در بازار سرمایه را کاملتر می کند.
بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی معاونت علمی ریاست جمهوری، با پذیره 
نویســی این صندوق، تعداد صندوق های سرمایه گذاری خصوصی به 2 صندوق 
افزایش یافته که با توجه به پذیره نویسی یک صندوق سرمایه گذاری خصوصی، 

مجموع سرمایه این صندوق ها به 1۵00 میلیارد ریال افزایش می یابد.

 چگونه می توان قیمت موبایل را در بازار شفاف کرد؟
دبیر انجمن موبایل، تبلت و لوازم جانبی با بیان اینکه نرخ های محاسبه قیمت 
تمام شــده برای موبایل بسیار متغیر است، عنوان کرد که با اجرایی شدن طرح 
افق که قیمت کالا از فروشــنده تا خریدار در سامانه ثبت می شود، می توان در 

بازار موبایل شفافیت ایجاد کرد. 
امیر اســحاقی، با بیان اینکه در هفته های گذشــته تخصیص ارز مناسبی از 
سوی بانک مرکزی به شرکت ها داده شده،  گفت: البته هنوز بسیاری از شرکت ها 
تخصیص نگرفتند اما طبق آمار، همین میزان تخصیص عدد قابل توجهی است 
و پیش بینی می کنیــم در فرآیند واردات افزایش  عرضه را در هفته های آینده 
خواهیم داشت و اگر بازار فروشگاه های کشور باز شود و وضعیت به حالت عادی 
برگردد، احتمالا از نظر عرضه و تقاضا شــاهد وضعیــت بهتری خواهیم بود و 
هرچه کالای بیشتری توزیع شود، قیمت در بازار متعادل تر خواهد بود و مردم 

هم بیشتر بهره مند می شوند.
وی با تاکید بر لزوم ساماندهی بازار موبایل بیان کرد: منطقی ترین روش که 
هنوز از ســوی وزارت صمت اجرایی نشده این است که شرکت های واردکننده 
هنگام واردات،  موظف شوند بر اساس دستورالعمل و ضوابط قیمت گذاری کالاهای 
وارداتی سازمان حمایت، قیمت  کالا را در سامانه 12۴ ثبت کنند که مردم هنگام 
خرید بتوانند قیمت مصرف کننده نهایی را که در سامانه درج شده، استعلام کنند.

دبیر انجمن موبایل، تبلت و لوازم جانبی ادامه داد: ما پیشنهاد کردیم قیمتی 
که بازرگانان در این ســامانه ثبت می کنند، برای مردم قابلیت استعلام پیامکی 
داشــته باشد و بتوانند IMEI را به یک سرشماره پیامک کرده و همانطور که از 
اصالت گارانتی و نام شرکت واردکننده و گارانتی کننده مطلع می شوند، از حداکثر 
قیمت مصرف کننده هم آگاه شوند. زیرساخت این موضوع هم وجود دارد اما تا 

کنون از سوی وزارت صمت اجرایی نشده است.

بعد از گذشت مدتها از ماجرای واردات ممنوعه لوازم خانگی »بوش« که 
ابعاد و ابهامات زیادی با خود به همراه داشت، هنوز دستگاه های مربوطه 
مسئولیتی نپذیرفته و حتی واردکننده این محموله واکنشی در این رابطه 
نداشته است، ؛ کالاهایی که ظاهرا از مبادی رسمی وارد شده و فرایند قانونی 
را طی کرده و به وفور در نمایندگی های آن فروش می رود اما زمان واردات، 
نحوه تامین ارز و ترخیص آن در حداقل دو سال ممنوعیت مشخص نیست؛ 
مگر پشت پرده این جریان چیست که مسئولان سکوت را ترجیح داده اند؟

آبان ســال جاری بود که مسئولان گمرک ایران از پرونده  واردات ۴20 
کانتینر لوازم خانگی »بوش« و دریافت مجوزهای لازم برای ترخیص رونمایی 
کردند. در نگاه اول، نکته حائز اهمیت صدور مجوز واردات در زمان ممنوعیت 
ورود لوازم خانگی اســت، ولی ماجرا به این ختم نمی شود و جریان ثبت 

سفارش و تامین ارز این محموله آن را مبهم تر می کند.
واردات کالاهای گروه )۴( از جمله لوازم خانگی حداقل دو سالی است 
که به دلیل حمایت از تولید داخل و شاید مهمتر از آن حفظ ذخایر ارزی 
ممنوع شده است، حتی با وجود واردات حدود ۷0 میلیون دلاری کالاهای 
این گروه قبل از ممنوعیت، دولت مهلتی برای اظهار و ترخیص این کالاها 
تحت شرایطی تعریف کرد که در 26 شهریورماه به پایان رسید و در نهایت 
بخــش زیادی با اتمام زمان متروکه شــد و دیگر امکان ترخیص بعد این 

زمان وجود نداشت.

 منشا ارز برای گمرک هم مشخص نیست
بــا این حال گ،زارش ارونقی - معاون فنی گمرک ایران - نشــان داد 
واردکننده کالا )شرکت کاسپین کالا دریا( با اطمینان از روند ترخیص کالای 
ممنوع الورود خود در آبان امسال یعنی حتی دو ماه بعد از زمان تعیین شده 
از سوی هیات وزیران نسبت به اظهار محموله 1۳ میلیون دلاری خود به 
گمرک ایران اقدام کرده است، یعنی زمانی که وارد کننده مطمئن از ثبت 

ســفارش از وزارت صمت و تامین و تائید منشــا ارز از سوی بانک مرکزی 
بوده ولی در مرحله آخر ترخیص در گمرک به بن بست می خورد، چرا که 

گمرک مجوز ترخیص این کالا را نداشته است.
این در حالی است که در سال گذشته، وارد کننده در دیوان عدالت اداری 
علیه وزارت صمت، بانک مرکزی و گمرک ایران در ســال گذشته شکایت 
و طی آن اعلام کرده که »با توجه به این که ثبت سفارش توسط شرکت 
انجام شــده و طبق مقررات چنانچه واردات کالایی ممنوع شود نسبت به 
ثبت ســفارش قبلی بی تاثیر است، از این رو سازمان های طرف شکایت در 
خصوص کالاهای وارداتی مرتکب تخلف شده اند و از اعمال مقررات خودداری 

کرده اند و تقاضای رسیدگی داشته است.«
در ادامه، دیوان عدالت اداری نیز به استناد مستندات ارائه شده به نفی 
واردکننده رای داده و گمرک و وزارت صمت محکوم و بانک مرکزی تبرئه 
می شــوند، با این وجود گمرک نســبت به رای صادره در مهلت مقرر 20 
روزه اعتراض  کرده و بعد از بررسی های صورت گرفته به نفع این سازمان 
رای برمی گردد؛ به طوری که مجوز ترخیص باطل و ممنوع می شــود. اما 
وزارت صمت در این فرصت اعتراض خود را اعلام نکرده و در نهایت بعد از 
فرصت 20 روزه درخواست تجدید نظرخواهی می کند که پذیرفته نشده و 
تمدید ثبت سفارش صورت می گیرد. در این حالت واردکننده مسیر ثبت 

سفارش و تایید منشا ارزی را طی می کند.

 چرا از وزیر سوال نشد؟!
در این ماجرا اینکه چرا وزارت صمت در مهلت مقرر معترض نشــده و 
با این اقدام خود موجب تمدید ثبت ســفارش شده است، موضوع مبهمی 
بوده که دلایل آن مشخص نشده و حتی قرار بود مجلس از وزیر صمت در 

این رابطه سوال کند که ظاهرا هنوز صورت نگرفته است!
در ســوی دیگر بانک مرکزی قرار دارد که به گفته مســئولان گمرک 

ایران، برای محموله کانتینرهای لوازم خانگی بوش حتی منشا ارز واردات 
تائید و اســناد مربوطه و کد ساتا بارگذاری شده است ولی منشا ارز هنوز 
برای گمرک مشخص نیست و در صورت لزوم باید بانک مرکزی به عنوان 

مرجع تخصصی در این زمینه اظهار نظر کند.
در این بین، وزارت صمت از ورود این کالا بدون انتقال ارز سخن گفت 
ولی با این وجود ب،انک مرکزی ترجیح را بر ســکوت گذاشت و حتی اگر 
بدون انتقال ارز صورت گرفته بود، بانک مرکزی اعلامی در این رابطه نداشت.

 کالای نمایندگی های بوش در زمان ممنوعیت چگونه تامین 
شده؟

این تمام ماجرا نیســت و بررسی وضعیت فروش کالاهای بوش در بازار 
نشــان از فعالیت نمایندگی این لوازم خانگی و تامین کالا بعد از دو سال 
ممنوعیت دارد و جالب تر آنکه اســتعلام شناسه کالا نشان از ورود قانونی 
کالا بوده و حتی در مواردی مشاهده شده که کالاهای دارای شناسه تولید 
ســال 2020 هستند!بر این اساس، اینکه ترخیص این کالاها تا چه زمانی 
ادامه داشته نیز جای سوال دارد که گمرک ایران می تواند به آن پاسخ دهد.

یادآور می شــود، لــوازم خانگی برند بوش، مســیری برای واردات طی 
کرده که ظاهرا قانونی است اما پر از ابهام است و دستگاهی فعلا نخواسته 
پاسخگویی در این رابطه داشته باشد، از سویی این انتظار وجود داشت که 
وقتی پای واردات ممنوعه و میلیون ها دلار ارز و رانت ســنگینی در میان 
اســت نهادهای نظارتی ورود کرده و دستگاه های مربوطه و البته شرکت 
واردکننده را مورد ســوال قرار دهند که هنوز خبری از این موضوع نیست 
و اطلاع رسانی نشده است که عدم اقدام به موقع در این جریان بر شائبه 
های بیشتر در افکار عمومی  خواهد افزود که چه جریانی پشت این واردات 
قرار داشــته که شفاف اعلام نمی شود، در عین حال که می تواند موجب 

تکرار وارداتی از این دست شود.

معاون حقوقی سازمان بورس ریشه اصلی ریزش اخیر شاخص ها را تغییرات 
و تحولات متغیرهای کلان عنوان کرد و گفت: علاوه بر این، تضعیف جایگاه 
و اقتدار سازمان بورس  و مداخله ناروا در وظایف و صلاحیت های ان به بازار 
لطمه فراوانی زده اســت. البته هزار و یــک عامل در ریزش بازار تاثیر دارد، 
بنابراین از لحاظ کارشناسی و منطقی نمی توان، ریزش های اخیر شاخص ها 
را صرفا به »تخلفات« نسبت داد و نقش تأثیرگذاری متغیرهای تأثیرگذار در 
بورس که اغلب آن ها متغیرهای مســتقل و خارج از بورس هستند را انکار 
کرد. جعفر جمالی -عضو هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار -  درباره 
نوسانات اخیر و جهش ها  پی درپی و نزول بی نظیر شاخص  بورس طی چند 
ماه گذشته گفت: اصولا صعود و نزول شاخص ها، طبیعت بازارهای سرمایه 
و امری ذاتی در بازارهای سرمایه بین المللی است. نمی توان بورس معتبری 
را یافت که فراز و فرود شــاخص ها را تجربه نکرده باشــد. از دیدگاه صاحب 
نظران طبیعی نیست که بازار همواره در مسیری صعودی حرکت کند. البته 
روشن است که اگر صعود و نزول شاخص ها شدید باشد، توجه افکار عمومی 
و به ویژه مســئولان، فعالان بازار و کارشناســان را جلب می کند.وی افزود: 
بورس کشــورمان هم از این قاعده مستثنی نیست و ورود میلیون ها نفر به 
این بازار در چندماه گذشته موجب شده بازتاب ریزش شاخص ها هم بیشتر 
از همیشه باشد و البته رگه هایی از نگاه سیاسی به این بازار اقتصادی نیز در 
بازتاب گســترده نزول شاخص ها بی تاثیر نبوده است. برای همین مسوولان 

بورس به کرات و از طرق مختلف مردم را از ورود بدون مطالعه و هیجانی به 
بورس بر حذر داشته اند. نکته مهم در ارزیابی عملکرد بورس های جهان این 
است که فراموش نکنیم، شاخص های بورس تحت تاثیر متغیرهای متعدد و 
متنوعی مانند نرخ تورم، نرخ ارز، وضعیت صادرات و واردات و ... قرار دارند و 
قابل انکار نیست که ریشه اصلی ریزش اخیر شاخص ها، تغییرات و تحولات 
متغیرهای کلان تاثیرگذار بر بورس بوده است.به گفته جمالی، دلیل این که 
مسوولان سازمان بورس همواره مردم را به سرمایه گذاری غیر مستقیم و از 
طریق صندوق های ســرمایه گذاری و سبدگردان ها و مشورت با نهاد های 
مالی مجاز توصیه کرده و می کنند، همین طبیعت است. علاوه بر عوامل و 
متغیر های اقتصادی، سیاسی، روانی و بین المللی، معتقدم تضعیف جایگاه 
و اقتدار ســازمان بورس  و مداخله نــاروا در وظایف و صلاحیت های ان به 
بازار لطمه فراوانی زده است. این موضوع را بارها بیان کرده و تذکر داده ام و 
انتظار می رود که با توجه به این موضوع نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
در پی بازگشت این اقتدار باشند.معاون حقوقی سازمان بورس درباره اینکه 
برخی منتقدان وضعیت بورس، سقوط های اخیر شاخص ها را ناشی از برخی 
تخلفات می دانند، نیز اظهار کرد: در بازار سرمایه ایران همه چیز کاملا شفاف 
و با آمار و ارقام قابل بررسی و تحلیل است. معاملات، عملکردها و اطلاعات 
قابل رصد و بازسازی است و این موضوع در مقررات نیز تصریح شده است. در 
حوزه تحلیل، هر نظر و ایده ای می توان ارائه کرد اما پذیرش چنین ادعاهایی 

نیازمند راستی آزمایی اســت. خوشبختانه، برخلاف وضعیت برخی بخش 
های دیگر اقتصاد، در این بخش ما با اعداد و ارقام سروکار داریم و عملکرد 
آماری فعالان بورس در قالب عدد و رقم های مستند و غیرقابل انکار موجود 
و در دسترس نهادهای ناظر و مسئول قراردارد. مشهور است که می گویند 
اعداد و ارقام دروغ نمی گویند، لذا بی تردید، در بورسی به گستردگی بورس 
کشورمان همانند همه بازارهای دیگر، احتمال وقوع تخلفات منتفی نیست، 
مهم این است که مقام ناظر موارد تخلف را مستند کرده و برخورد کند.وی 
ادامه داد: آنچه امروز نگاه ها را به خود جلب کرده عملیات بازارگردانی است. 
نهاد بازارگردانی یکی از کلیدی ترین و ضروری ترین نهادهای مالی موثر در 
بازارهای سرمایه معتبر و پیشرو بوده که در نقدشوندگی و مدیریت هیجان 
و نوســانات بازار نقش اساسی دارد.جمالی افزود: بازارگردانی فرایند و سازو 
کاری است برای تعادل بخشی به بازار و تضمین نقد شوندگی آن. یعنی هر 
گاه سهامداران و صاحبان اوراق بخواهند بتوانند اوراق خود را بفروشند. این 
تکلیف بازارگردان اســت و اگر انجام ندهد سازمان بورس باید برخورد کند. 
برخی تصور کرده اند بازارگردان و بازار ساز باید سهام سفته بازان را که گاهی 
به برخی مقامات دسترسی دارند و گاهی از قدرت و تأثیر گذاری شبکه های 
اجتماعی بهره می برند، به هر قیمتی که آنان برنامه ریزی می کنند خریداری 
کنند. این تصور اشتباه است. به طور مثال؛ مدیران ۵0 شرکت بزرگ بازار که 

منابع آن ها متعلق به عموم و عامه سهامداران خرد است.

با تصویب ســتاد ملی مقابله با کرونا، حق بیمه دو ماه 
آذر و دی ماه کارفرمایان مشاغل غیردولتی آسیب دیده از 
کرونا از سوی سازمان تامین اجتماعی استمهال و پرداخت 
تسهیلات به کسب وکارهای ورزشی غیردولتی آسیب دیده 

از کرونا مورد موافقت قرار گرفت.
ستاد ملی مقابله با کرونا در چهل و هفتمین نشست 
خود اقدامات جدیــدی در حمایت از فعالان اقتصادی و 
کسب و کارهای به شدت آسیب دیده از کرونا تصویب کرد.

استمهال حق بیمه کارفرمایی، ارائه تسهیلات به کسب 
وکارهای ورزشی غیردولتی آسیب دیده از کرونا و مستثنی 
کردن پرداخت وام و تسهیلات کرونا از ماده ۵ مکرر اصلاح 
قانــون چک از جمله اقدام جدیدی بود که مورد تصویب 

ستاد ملی مقابله با کرونا قرار گرفت.
ســتاد در این جلسه با استمهال حق بیمه دو ماه آذر 
و دی کارفرمایان مشاغل و کسب و کارهای غیردولتی به 
شدت آسیب دیده از کرونا یا به اجبار تعطیل شده توسط 
سازمان تامین اجتماعی و به تشخیص کارگروه مقابله با 

پیامدهای اقتصادی کرونا موافقت کرد.
بر اســاس این مصوبه، از محل منابع مربوط به کرونا، 
تســهیلات ویژه با بازپرداخت یکساله در اختیار سازمان 
تامین اجتماعی قرار می گیرد و میزان و شرایط تسهیلات 

مذکور توسط کارگروه مقابله با پیامدهای اقتصادی کرونا 
تعیین می شود.

لازم به ذکر است که مصوبه استمهال حق بیمه سهم 
کارفرمایان به جز تولیدکنندگان شامل حال همه کسب 

و کارها می شود.

از دیگر مصوبات چهل و هفتمین نشســت ستاد ملی 
مقابله با کرونا، ارائه تسهیلات به کسب وکارهای به شدت 

آسیب دیده غیردولتی در حوزه ورزش و جوانان است.
برابر این مصوبه، متقاضیان واجد شرایط تا پایان دی 
ماه می توانند مراحل ثبت نام خود را دنبال و از تسهیلات 

پیش بینی شده استفاده کنند. برای این دسته متقاضیان، 
بازپرداخت اقساط تســهیلات دریافتی از ابتدای خرداد 

1۴00 آغاز خواهد شد.
همچنین با تصویب ستاد، بازپرداخت تسهیلات بانکی 
قبلی دریافت شــده توسط کسب وکارهای حوزه ورزش 
و جوانان تا پایان ســال جاری امهال شــد و ســتاد ملی 
مقابله با کرونا با تمدید مهلت پرداخت حق بیمه ســهم 
کارفرمایــی، هزینه های آب، بــرق و گاز و هزینه های 
 مالیاتی با سررسید سال 1۳۹۹ مربوط به کسب وکارهای به

 شدت آسیب دیده ورزشی غیردولتی تا پایان سال 1۳۹۹ 
موافقت کرد.

مستثنی کردن پرداخت تسهیلات کرونایی از ماده)۵( 
مکرر اصلاح قانون چک از دیگر مصوبات ستاد بود که به 
موجب آن، هرگونه حمایت دولت از خانوارها و مشــاغل 
آســیب دیده اعم از پرداخــت وام کرونا، پرداخت کمک 
معیشتی و کمکهای بلاعوض، مشمول محدودیتهای مقرر 

در ماده ۵ مکرر اصلاح قنون چک نخواهد شد.
این دسته پرداختی ها جزو مستثنیات دین محسوب 
شــده و از ســوی طلبکاران دولتی یا خصوصی، سازمان 
تامین اجتماعی و ســازمان امور مالیاتی قابل برداشت یا 

قابل توقیف نخواهد بود.

جولان دهی»بوش« و طفره مسئولان این واردات ممنوعه!

هزار و یک دلیل در ریزش بورس اثر دارد 

اقدامات جدید دولت در حمایت از کسب و کارها
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/09/17

شماره : 969

وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: 
بودجه لازم برای اجرای قانون حمایت از افراد 
دارای معلولیت در ســال آینده ۳0 درصد و 
بودجه بهزیستی نیز بیش از 26 درصد رشد 

داشته است.
بــه گــزارش وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی، محمد شــریعتمداری در آیین 
رونمایی از دومین نمایشگاه آثار هنری افراد 
دارای معلولیت گفت: افراد دارای معلولیت با 
وجود نقص عضو ،فکر، اندیشــه و روح فعال 
دارند و می توانند جامعه را به سمت و سویی 
خاص راهبری کنند و نشان دهند که توانایی 
در اجزاء کامل بدن نیســت، بلکه در اراده و 
خواستن اســت.وی درباره بودجه اختصاص 
یافته برای اجرای قانون حمایت از افراد دارای 
معلولیت در ســال آینده، توضیح داد: قانون 
ارزشمندی به نام قانون حمایت از افراد دارای 
معلولیت به تصویب رسیده و انتظار اینکه این 
قانون در یک ســال کامل اجرا شود، انتظار 
معقولی نیســت، اما در سیاست کلی تدوین 
بودجه سال 1۴00، فروش یک میلیون و ۳00 

هزار بشکه نفت تعیین شده است، همچنین 
بودجه  احتمال فروش یک میلیون بشکه نفت 
در بازار خارجی و فروش نفت در داخل برای 

توسعه و توانمندسازی اختصاص یافته و جامعه 
معلولین کشور یکی از مهمترین بخش بودجه 
محســوب می شوند.وزیر تعاون تصریح کرد: 

انتظار می رود دولــت توجه ویژه ای به افراد 
دارای معلولیت داشته باشد و در تنظیم بودجه 
حق السهم آنها افزایش پیدا کند، همچنین 

در سال 1۴00 بودجه قانون حمایت از افراد 
دارای معلولیت رشد خوبی را نسبت به امسال 
داشــته است.وی اضافه کرد: سال های ۹۸ و 
۹۹ به ترتیب یک هزار و 100 میلیارد تومان 
و یک هزار و ۳00 میلیارد تومان برای بودجه 
مورد نیــاز در حوزه اجرای قانون افراد دارای 
معلولیت اختصــاص یافت و این رقم بودجه 
نسبت به بودجه ای که این قانون نیاز داشت، 
جامع و کامل نبود، اما توانستیم بخش هایی از 

این قانون را اجرا کنیم. 
امسال هم شاهد رشد منابع قانون حمایت 
از افراد دارای معلولیت هستیم، ۳0 درصد از 
بودجه لازم برای اجرای قانون حمایت از افراد 
دارای معلولیت بــرای 1۴00 افزایش یافته 
و بودجه بهزیســتی هم بیــش از 26 درصد 
رشد داشــته است. لایحه پیشنهادی بودجه 
1۴00 در مجموع 6۷۷ هزار و 1۹6 میلیارد 
ریال برای وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
اعتبار در نظر گرفته شــده و علاوه بر آن 20 
هزار و ۷00 میلیارد ریال نیز برای یارانه اعتبار 

پیش بینی شده است.

رشد ۳۰ درصدی بودجه لازم برای اجرای قانون حمایت از افراد معلول

 بودجه ۱400 بدهی بزرگی برای دولت بعد باقی می گذارد
معتقدم بودجه 1۴00 جلوگیری از کاهش قیمت ارز بوده است.

بــه تعبیر واضح تر افزایش قیمــت ارز و به عبارت دیگر تضعیف پول ملی از 
اهداف در نظر گرفته شــده در این لایحه اســت. ساز و کارهای بسیار روشن و 
شــفافی پیش روی دولت برای خروج از این شــرایط وجود دارد اما آن را طی 

نمی کند که حداقل ترین آن افزایش اخذ مالیات است.
در حال حاضر می توان ۷۵0 هزار میلیارد تومان مالیات اخذ کرد، تمام بودجه 
را می توان با مالیات ســتانی درست به دســت آورد چنانکه در 10 ماه گذشته 
که قیمت ارز را افزایش دادند فقط 1000 میلیارد تومان به جیب خصولتی ها، 
معدن کاران، پتروشــیمی ها و واردکنندگان کالا رفت و بر اثر افزایش قیمت ارز 
و یارانه هایی که شرکت های فولادی و پتروشیمی دریافت کردند از مابه التفاوت 
این اعداد فقط 1000 میلیارد تومان این گروه ها کسب کردند، چرا نباید دولت 

از این گروه های مشخص مالیات بگیرد؟
این شرکت ها امسال پنهان کاری بیشتری در سوددهی خود خواهند داشت 
تــا این اعداد و ارقــام در صورت های مالی و درآمدهای آنها منعکس نشــود. 
سال هاست که شاهد آن هستیم خصولتی ها درآمدهای بی سابقه ای تحت عنوان 
سود خالص به دست آوردند اما مالیات بسیار بسیار جزئی پرداخت کردند، حال 
در این شرایط حســاس و تحریم های گسترده، دولت به سراغ مالیات ستانی از 

برندگان اقتصاد نمی رود.
دولت به جای اینکه از طریق مالیات، کسب درآمد کند به طور مرتب بر روی 
ارز دارو تبلیغ می کند که کل آن ۷00 میلیون دلار است که برای ساخت داخل 
استفاده می شــود که این تولیدات ۹۷ درصد تولیدات داروی کشور را تشکیل 
می دهــد. در حالی عده ای تاکید بر حذف یارانه دارو می کنند که همزمان 1.۵ 
میلیارد دلار برای واردات ۳ درصد باقیمانده دارو پرداخت می شــود که بخش 

قابل توجهی از آن هم قابلیت تولید در داخل را دارد.
اگر دولت، مردمی باشد می تواند تولیدات داخل را گسترش دهد.

بــا توجه به افزایش هزینه، مصارف و طرح های عمرانی در بودجه 1۴00، از 
لحاظ هزینه ای، بودجه ســال آینده ۷۳.۵ درصد افزایش پیدا کرده و در بخش 
طرح های عمرانی هم با افزایش 6۵ درصدی مواجه هستیم. با این اعداد و ارقام 
به نظر می رســد دولت بعدی به هیچ وجه نتواند ریل گذاری که صورت گرفته 

را تغییر دهد.
بدهــی بزرگی در بودجه 1۴00 وجود دارد، دولت امروز به راحتی می گوید 
اگــر نفت به فروش نرود منابــع را از طریق فروش اموال دولت تامین می کنیم 
حال اینکه کجای دنیا با این روش کشــور را اداره می کنند و اساســاً چه کسی 
قرار است این اموال دولتی را خریداری کند و متقاضی این اموال در این شرایط 

اقتصادی چه کسانی هستند؟
معتقدم بودجه 1۴00 بدهی بزرگی برای دولت بعد باقی می گذارد.

دولــت این امــکان را دارد که صدها هزار میلیارد تومان از مالیات بر بورس، 
خرید سکه و ارز که تمام این بازارها تحت اختیار خود است، مالیات دریافت کند. 
دولت می تواند از فعالیت های سوداگری در بخش زمین و مسکن مالیات ستانی 
داشــته باشد. از تمام کســانی که جنگل و کوه ها را به ویلاهای لوکس تبدیل 

کردند باید مالیات گرفته شود.
جلوگیری از کاهش قیمت ارز مهمترین هدف بودجه 1۴00 است. همچنین 
از دیگر اهداف لایحه بودجه ســال آینده این اســت که به دولت بعدی اجازه 
تغییر ریل گذاری را نمی دهد و با بدهی بزرگ قدرت تصمیم گیری را از دســت 

دولت بعد می گیرد.
چه نمایندگان مجلس و چه شورای نگهبان اگر این بودجه را تصویب کنند 

عملا در تحقق این اهداف سهیم هستند.
بیش از ۳ دهه گذشــته همواره شاهد تکرار اســتدلال هایی هستیم که هر 
بار این موضوعات مطرح می شــود مردم ضعیف تر شــده اند و این بار هم رئیس 
مجلس اخیــراً این موضوع را مطرح کرده که عــده ای چندین خودرو دارند و 
بنزین بیشــتری مصرف می کنند و عده ای هم هیچ خودرویی ندارند و مخاطب 
بنزین یارانه ای نیستند. تمام این اظهارنظرها مقدمه چینی برای افزایش قیمت 
بنزین و حامل های انرژی اســت. این در حالی است که آنچه باعث ارزان شدن 
قیمت بنزین شده، افزایش قیمت ارز بوده که توسط دولت ها اتفاق افتاده است.

عواملی در درون سیســتم نفوذ کردند و نفوذی محســوب می شــوند، این 
نفوذی ها باعث بی ثبات سازی اقتصاد کلان، بی ثبات سازی اجتماعی و در نهایت 

بی ثبات سازی سیاسی خواهند شد.
در ایــن شــرایط اقتصادی و روابط بین الملل چگونــه می خواهد 200 هزار 
میلیارد تومان منابع از محل فروش نفت را محقق کند، قاعدتاً این اعداد و ارقام 
اســتقراض اســت و به معنی بدهکار کردن دولت آینده است حال اینکه دولت 

آینده گویا قرار نیست پاسخگوی مردم باشد.

 
 

 
 

بررسی آمار نشــان می دهد در سال گذشته در مناطق ویژه اقتصادی 
۵۹۹ واحد تولیدی -صنعتی با بیش از 20۵ هزار شاغل فعالیت می کردند.

امروزه مناطق ویژه اقتصادی به عنوان کاتالیســت های مهم برای رشد 
اقتصادی تبدیل شده اند که از سرمایه گذاری های محلی و خارجی حمایت 
می کنند، عوامل تولید را به عرضه کنندگان محلی وصل، فناوری را انتقال 
می دهند و موجب ارتقای مهارت می شوند و در نتیجه اشتغال ایجاد کرده 
و توسعه و تولید صنعتی را شکوفا می کنند.مناطق آزاد و ویژه اقتصادی به 
عنوان الگوهای زیرساختی مدرن، مولد فرصت های اشتغال و یکپارچه کننده 
خدمات، لجستیک و شبکه های حمل و نقل در سطح بین الملل نقش دارند.

توســعه مناطــق آزاد و ویژه اقتصــادی از طریق تولیــد، صادرات و 
سرمایه گذاری از جمله اهداف ایجاد این مناطق در کشور است.

 مناطق آزاد تجاری - صنعتی
وزارت اقتصاد ســال گذشته دســتورالعمل یکپارچه سرمایه گذاری در 
مناطــق آزاد را تدوین کرد و به تبع آن در فرصت های مختلف مزیت های 

سرمایه گذاری در این مناطق را معرفی کرد.
ســال گذشــته خط باری آکتائو - بندر کاســپبن به عنــوان یکی از 

کریدورهای جدید مبادلات تجاری با چین برقرار شد.
ســال گذشته 10۷ هزار و ۵۹۴ میلیارد دلار سرمایه گذاری داخلی در 
مناطق آزاد انجام شد که ۵6 درصد بیش از سال ۹۷ بوده است. آمار نشان 
می دهد سرمایه گذاری خارجی در مناطق آزاد در سال ۹۸ کمتر از سال قبل 

آن بوده است به طوری که از  ۳0۷ میلیون دلار به 211 میلیون دلار رسید.
سال گذشته یک هزار و ۳0۷ واحد تولیدی در مناطق آزاد فعال بودند 
که ارزش تولیدات آنها ۴0 هزار میلیارد ریال معادل ۹۷۳ میلیون دلار بود.

درایــن دوره ۹۴1 میلیون دلار صادرات به خارج از کشــور در مناطق 
آزاد انجام شده و در مقابل ۷1۸ میلیون دلار واردات برای تولید، عرضه و 

مصرف در منطقه صورت گرفته است.

 مناطق ویژه اقتصادی
براساس این گزارش طی سال 1۳۹۸ در مناطق ویژه اقتصادی حدود ۹0 
هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری های داخلی ریالی توسط بخش خصوصی 
تحقق یافته اســت، ضمن آنکه طی ایــن مدت به میزان قابل توجهی نیز 

مجوز سرمایه گذاری داخلی در این مناطق صادر شده است.
همچنین طی ســال گذشــته در مناطق ویژه اقتصادی نزدیک به پنج 
میلیارد دلار سرمایه گذاری داخلی ارزی نیز تحقق یافته است که با نگاهی 
اجمالی به عملکرد ســنوات گذشته این مناطق مشخص می شود که روند 
ســرمایه گذاری داخلی مطلوب بوده است. در این بخش 1۷۳ درصد رشد 

نسبت به سال قبل را شاهد هستیم.
بررســی آمارها نشان می دهد در سال 1۳۹۸ در مناطق ویژه اقتصادی 
مجموع بیش از ۳۷ میلیون دلار به صورت مســتقیم، سرمایه گذاری های 
خارجی محقق شده است، اما مقایسه عملکرد در این بخش نشان از کاهش 
چشــمگیر سرمایه گذاری خارجی نسبت به سنوات گذشته )به ویژه سال 

1۳۹6( دارد زیرا اجرای پروژه های مربوط از شــرایط و وضعیت تحریم ها 
به ویژه حوزه مالی و بانکی تأثیر جدی پذیرفته است.سال گذشته مجموع 
صادرات کالاهای تولیدی مناطق ویژه اقتصادی به خارج از کشــورحدود 
1۳.۵ میلیارد دلار اســت، همچنین صادرات تولیدات این مناطق در سال 
1۳۹۷ بیش از 16.۵ میلیارد دلار بوده اســت. با بررسی روند صادرات به 
نظر می رسد این روند )کاهش 20 درصدی نسبت به سال 1۳۹۷ و کاهش 
۳۸ درصدی نســبت به سال 1۳۹6( با توجه به شرایط منطقه و تحریم ها 
در حــوزه پولی و بانکی بوده اســت. ارزش کل واردات کالا باهدف تولید، 
مصرف و عرضه در مناطق ویژه اقتصادی برای صنایع، تولیدکنندگان، فعالان 
اقتصادی و ... طی سال 1۳۹۸ حدود 2.۹ میلیارد دلار بوده است و مجموع 
واردات طی سال 1۳۹۷ به این مناطق نیز بیش از ۴.۵ میلیارد دلار بوده که 
اکثرا شامل مواد اولیه، تجهیزات و ماشین آلات تولیدی واحدهای صنعتی 
فعال در مناطق ویژه بوده است. بررسی واردات طی سنوات گذشته روندی 
کاهشــی را نشان می دهد.تعداد شاغلین فعال در مناطق ویژه اقتصادی تا 
پایان سال 1۳۹۸ به بیش از 20۵ هزار نفر رسیده است که در مقایسه با 
سال های ۹6 و ۹۷ حدود 1۷ درصد افزایش داشته است.طی سال گذشته 
تعداد واحدهای تولیدی صنعتی فعال در مناطق ویژه کشور به ۵۹۹ واحد 
رسیده  که حدود ۳ درصد نسبت به سال 1۳۹۷ و حدود 1۳ درصد نسبت 
به ســال 1۳۹6 رشد داشته است. ضمن آنکه علاوه بر واحدهای تولیدی 
صنعتی مذکور، واحدهای دیگری نیز در بخش خدمات و بازرگانی در این 

مناطق مشغول فعالیت هستند.

رییس کل ســازمان توسعه تجارت ایران گفت: دستورالعمل حمایت از 
تاســیس و فعالیت مراکز تجاری و بازاریابی محصولات و خدمات از سوی 

وزیر صنعت، معدن و تجارت تصویب و ابلاغ شد.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، »حمید زادبوم« افزود: با توجه به 
بند ۴ تصویب نامه کمیسیون موضوع اصل 1۳۸ قانون اساسی و در چارچوب 
تحقق بند 10 سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی در زمینه حمایت همه 
جانبه و هدفمند از صادرات کالاها و خدمات به تناســب ارزش افزوده با 
هدف ارزآوری مثبت و اجرایی کردن مفاد بســته های حمایت از صادرات 
غیرنفتی کشور، همچنین بر اساس اهداف و وظایف قانونی سازمان توسعه 
تجارت ایران مندرج در ماده ۵ اساسنامه، دستورالعمل حمایت از تاسیس 
و فعالیت مراکز تجاری و بازاریابی محصولات و خدمات ایرانی در خارج از 
کشور از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت تصویب و برای اجرا توسط 

سازمان توسعه تجارت ایران، ابلاغ شد.
وی افزود: هدف این دستورالعمل توسعه بازاریابی و صادرات محصولات 
و خدمات ایران در خارج از کشــور و تسهیل زمینه همکاری های تجاری 

بین بنگاه های کشور میزبان و ایران است.
معاون وزیر صنعت خاطرنشــان کرد: دامنه این دســتورالعمل شامل 

تمام اشــخاص حقوقی عضو بانک اطلاعات مجریــان رویدادهای تجاری 
ســازمان، شرکت های مدیریت صادرات دارای مجوز از سازمان که فعالیت 
آنها به نوعی در ارتباط با صادرات باشــد، تشــکل های عضو مورد تایید و 
صاحب صلاحیت اتاق بازرگانی، صنایع معادن و کشــاورزی و اتاق تعاون 
ایران که مطابق اساســنامه خود مجاز به فعالیت در امور صادرات هستند 

و اشــخاص حقوقی صادرکننده کالا و خدمات که دارای فعالیت صادراتی 
مستمر باشند، می شود.

زادبوم تصریح کرد: با توجه به اهمیت تشــکل گرایی، متقاضیان عضو 
تشــکل های صادراتی و اعضای اتاق های بازرگانی و تعاون در صورت دارا 

بودن صلاحیت های عمومی و تخصصی در اولویت خواهند بود.
وی افزود: این دســتورالعمل شامل دفتر تجاری انحصاری یک شرکت 
با برند تجاری خاص نمی شود و حداقل شرط لازم ارائه خدمات برای یک 

گروه کالایی صادراتی است.
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی به استناد مفاد مصوبه سال ۹۴ هیأت 
وزیران در چارچوب اجرای سیاســت های کلــی و چارچوب برنامه ملی 
پیشــبرد برون گرایی اقتصاد، به منظور تحقق اهداف توسعه سال 1۳۹۹ 
بسته حمایت از توسعه صادرات غیرنفتی را تهیه و به تأیید کارگروه منتخب 
)ســازمان برنامه و بودجه کشــور، وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت 
امور اقتصادی و دارایی، وزارت جهاد کشــاورزی، بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران و صندوق توسعه ملی( رساند که مورد تصویب قرار گرفت. 
بر این اساس وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف است، گزارش عملکرد 
ماهانه نظارت بر اجرای مؤثر مفاد بسته را به دبیرخانه ستاد ارسال کند.

بررسی ظرفیت ۸۴ واحد فولاد سازی کشور گویای 
دستیابی به بیش از ۷0 درصد ظرفیت پیش بینی شده 
برای افق 1۴0۴ است و انتظار می رود با طرح هایی که 
امسال و سال آینده به بهره برداری می رسد، این هدف 

زودتر از زمان برنامه ریزی شده، محقق شود.
براساس ظرفیت سنجی ۸۴ واحد فولاد سازی کشور 
که از ســطح بیش از هفت میلیون تن تا کمتر از 100 
هزار تن رده بندی شــده اند، در نیمه نخســت امسال 
در مجمــوع طرفیت تولید ۳۹ میلیون و ۸21 هزار تن 

تحقق یافته است.
برپایه آمار مورد بررسی مجموعه های فولاد مبارکه)با 
1۸.1درصد(، خوزستان )با ۹.6 درصد( و ذوب آهن )با 
۹.1 درصد( در مجموع ۳6.۸ درصد ظرفیت فولاد سازی 

کشور را به خود اختصاص داده اند.
فولاد مبارکه با ۷.2 میلیون تن، خوزســتان ۳.۸ و 
ذوب آهن ۳.6 میلیون تن در مجموع 1۴.6 میلیون تن 

ظرفیت فولاد سازی کشور را در اختیار دارند.
براســاس این گزارش، بــدون در نظر گرفتن واحد 
های یاد شــده، 20 شرکت فولاد سازی کشور بیش از 

یک تا 6 درصد ظرفیت فولاد سازی را دارند، این واحد 
ها اغلب در برنامه های چهارم، پنجم و ششــم توسعه 

تکمیل و راه اندازی شده اند، ضمن اینکه برنامه ششم 
توسعه سال 1۴00 به پایان می رسد.

علاوه براین تعداد 60 شرکت فولاد سازی در کشور 
0.1 تــا 0.۸ درصد ظرفیت کل را دارند و درعین حال 
هفت شرکت هریک دارای ظرفیت 100 هزارتنی، 1۹ 
شــرکت در دامنه ۹۵- ۵0 هزارتنــی قرار دارند و 1۸  

شرکت هم در حد ۵0- ۳0 هزارتنی جای گرفته اند.
براســاس طرح جامع فولاد در افق 1۴0۴ ظرفیت 
فولاد ســازی کشور باید به ۵۵ میلیون تن برسد که با 
احتساب تولید حداقل ۵0 میلیون تن، انتظار می رود 
با مصرف ۳0 تا ۳۵ میلیون تن در داخل کشور بقیه به 

بازارهای هدف صادراتی راه یابد.
ایران اکنون دهمین فولاد ساز جهان محسوب می 
شود و براساس آمارهای سال گذشته میلادی ) 201۹( 
در زمینــه صادرات فولاد خام )شــمش( ایران در رده 
نوزدهمین صادر کننده قــرار گرفت و از لحاظ صدور 

محصولات رده ۵۳ را به خود اختصاص داد.

شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه 
با همــکاری ادارات کل امور اقتصادی و دارایی و مدیران 
شرکت  های سرمایه گذاری استانی و با نظارت سازمان بورس 
و اوراق بهادار مجمع الکترونیک پنج شرکت سرمایه گذاری 

استانی را برگزار کرد.
به گزارش شــرکت سپرده گذاری مرکزی، با توجه به 
شرایط اعلامی ستاد ملی مبارزه با کرونا و بر اساس برنامه  
ریزی انجام شــده در روز جــاری، برگزاری پنج مجمع 
عمومی به روش الکترونیک برای نخستین بار و با دسترسی 
سهامداران میلیونی سهام عدالت در پنج استان به شیوه 

برخط برگزار شد.
»حسین فهیمی«، مدیرعامل شرکت سپرده گذاری 

مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه در ارتباطی زنده در 
گفــت و گو با اعضای مجمع قبل از برگزاری پنج مجمع 
شرکت های سرمایه گذاری اســتانی »خراسان شمالی، 
خراسان جنوبی، قم، اصفهان، کردستان« با تاکید بر اثرات 
بنیادی و ویژه برگزاری مجامع الکترونیک شــرکت های 
سرمایه گذاری اســتانی برای سهامداران افزود : بیش از 
یک دهه بعد از تعیین تکلیف سهام عدالت در دستگاه های 
اجرایی مختلف، تصمیم بر آن شد که با دستور مقام معظم 
رهبری اداره و تعیین سرنوشت سهام عدالت برعهده مردم 
باشد و بر همین اساس برگزاری مجامع الکترونیک زمینه 
ساز مشارکت مردم در یک کار بزرگ خواهد بود، به طوری 
که سرنوشــت هزاران میلیارد تومان دارایی با مشارکت 

مردم که همان ســهامداران شرکت های استانی هستند، 
روشن می شود.

وی ضمــن تاکید بر اینکــه راهی به غیــر از روش 
الکترونیکی برای به وجود آوردن بســتری عادلانه جهت 
حضور سهامداران در مجامع عمومی با میلیون ها سهامدار 
وجود ندارد، تصریح کرد: برگزاری مجمع الکترونیکی زمینه 
مشارکت برای همه مردم فراهم شده تا با انتخاب مدیران 
شرکت ها نسبت به تعیین سرنوشت سرمایه گذاری خود 
اقدام کنند.فهیمی خاطرنشان کرد : همه تلاش ها از سوی 
شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه 
صورت گرفت و زیرســاخت برگزاری مجامع الکترونیک 
برای مردم فراهم شــد تا سهامداران شرکت های سرمایه 

گذاری اســتانی بتوانند بدون کمترین هزینه و مشــکل 
در دوران شــیوع کرونا با حضور در مجمع الکترونیک از 
حقوق و منافع خودشــان استفاده کنند.فرآیند مشاهده 
دستور جلسه و مستندات مجامع، از روز 1۳ آذر آغاز شده 
و دسترســی به پنل سهامدار برای بیش از یک میلیون و 
۳00 هزار سهامدار سجامی شده در این پنج استان فراهم 
شــد. بر اساس آمار اعلام شده در این مجامع بیش از ۹۷ 
درصد سهامداران با استفاده از تلفن های همراه خود در این 
مجامع حضور داشتند. همچنین نماینده سازمان بورس و 
اوراق بهادار به عنوان نهاد ناظر به صورت برخط، بر فرآیند 
برگزاری الکترونیک همه مجامع شرکت های سرمایه گذاری 

استانی نظارت کامل داشتند.

فعالیت۲۰۵ هزار نفر در واحدهای تولیدی مناطق ویژه اقتصادی 

تصویب دستورالعمل حمایت از فعالیت مراکز تجاری و بازاریابی 

دستیابی به بیش از ۷۰ درصد ظرفیت پیش بینی شده طرح جامع فولاد

برگزاری مجامع الکترونیکی شرکت های سرمایه گذاری استانی

 خبر
 بیش از ۱۷ هزار فرصت شغلی احیا یا تثبیت شد

سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران از احیاء و راه 
اندازی مجدد ۹۹1 واحد صنعتی غیرفعال از ابتدای امســال تاکنون با احیاء و 
تثبیت 1۷ هزار و ۹0 نفر فرصت شــغلی در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور 
خبر داد.به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »اصغر مصاحب« افزود: اکنون 
در شــهرک ها و نواحی صنعتی کشور بیش از ۴6 هزار واحد صنعتی کوچک و 
متوسط مستقرند که نزدیک به ۹ هزار و 200 مورد آنها غیرفعال و راکد هستند.

به گفته این مقام مسوول، در سال ۹۹ در مرحله نخست احیای یک هزار و 
۵00 واحد صنعتــی و در بازنگری برنامه های وزارت صنعت، معدن و تجارت، 

راه اندازی مجدد دو هزار واحد در سراسر کشور در دستور کار قرار گرفت.
عضــو هیات مدیره ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران 
اضافه کرد: با بازگشت ۹۹1 واحد صنعتی به چرخه تولید از ابتدای امسال، 66 
درصد از برنامه تدوین شده برای احیای صنایع کوچک و متوسط در سال ۹۹ 
عملیاتی شــده است.وی ادامه داد: با توجه به برنامه ریزی احیای 2۷ هزار شغل 
در واحدهای صنعتی راکد، آمار تحقق یافته اشــتغال در واحدهای احیاء شده 
بیش از 6۳ درصد از مجموع اشتغال مورد نظر از محل این برنامه است.مصاحب 
اظهار داشت: رشته صنایع شیمیایی با 2۴۷ واحد، فلزی با 2۳۴ واحد و غذایی 
با 212 واحد، به ترتیب بیشــترین تعداد راه اندازی مجدد واحدهای صنعتی را 

از ابتدای امسال به خود اختصاص داده اند.
وی گفت: سرانه اشتغال هر واحد صنعتی که مجدد راه اندازی شده، به طور 
متوسط 1۸ نفر است و سرمایه گذاری انجام شده برای احیای این واحدها بیش 
از ســه هزار و ۳۵ میلیارد تومان بوده اســت.این مقام مسوول خاطرنشان کرد: 
راه انــدازی مجدد واحدهای صنعتی به بهره برداری رســیده غیرفعال از طریق 
واگذاری به ســرمایه گذار جدید، تامین مالی، اخذ شریک سرمایه گذار، تامین 
مواد اولیه، اجاره به شــرط تملیک، حل مشکلات اختلاف شرکاء و غیره انجام 

شده است.
وی یادآور شد: تجربه سال های گذشته در راه اندازی مجدد واحدهای صنعتی 
به بهره برداری رسیده غیرفعال نشان می دهد که در 6 ماهه دوم سال، عملکرد 
بهتری در این حوزه اتفاق می افتد.سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران و شــرکت های اســتانی تابعه آن اکنون با دارا بودن ۵01 شهرک و ۳22 
ناحیه صنعتی و ســه منطقه ویژه اقتصادی درحال بهره برداری، ۷۷ شــهرک 
و ناحیــه صنعتی تخصصی، 6 شــهرک فناوری، ۳۷ مرکــز خدمات فناوری و 
کســب وکار، 2 مجتمع فناوری اطلاعات و خدمات نرم افزاری، ۸۷ هزار و ۸6۳ 
قــرارداد منعقده و بهره برداری از ۴6 هزار و ۴1۳ واحد صنعتی و ســه هزار و 
۵۵ واحد کارگاهی، زمینه اشتغال مستقیم ۹۳۵ هزار و ۵۵۷ نفر را در سراسر 

کشور فراهم کرده است.
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شماره : 969
 کارت هوشــمند متخلفان حمل نهاده های بخش کشاورزی باطل 

می شود
مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام گفت: سازمان راهداری، کارت هوشمند 

رانندگان متخلف در حمل نهاده های بخش کشاورزی را باطل می کند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، محمدرضا طلایی درباره 
اختلاط نهاده های بخش کشاورزی، اظهار کرد: هر زمان قیمت نهاده ها اختلاف 

بیشتری در بازار پیدا می کند، تخلفات می شود.
وی با اشاره به این که کالایی که خریداری می شود در مراحل مختلف بارگیری 
تا انبار آزمایش می شود، خاطرنشان کرد: قبل از تخلیه بار از کشتی، سازمان های 
استاندارد، حفظ نباتات و دامپزشکی نمونه برداری می کنند و اگر مورد تایید قرار 

گرفت، اجازه تخلیه بار از کشتی داده می شود.
طلایی افزود: زمانی که بار از کشتی خارج و در انبارها تخلیه می شود با تأیید 
دامپزشکی، بارگیری و به سمت مقصد حمل می شود. بنابراین هیچ مشکلی در 

زمان بارگیری وجود ندارد.
وی با بیان اینکه شرکت های واردکننده با شرکت های باربری قرارداد می بندند، 
گفت: مشکلی در نهاده های وارداتی وجود ندارد؛ حمل بار به صورت فله و در کامیون 
های لبه دار انجام می شــود و شــرکت های باربری متعهد هستند بار را سالم به 

واحدهای تولیدی برسانند.
طلایی یادآور شد: شرکت های حمل و نقل چون مجوزشان را از سازمان راهداری 
می گیرند، رئیس سازمان راهداری به ما قول داده است اگر گزارش تخلفی به این 

سازمان بدهیم به سرعت کارت هوشمند راننده باطل شود.
وی با اشاره به این که حدود 16 تا 1۷ میلیون تن نهاده به کشور وارد و توسط 
کامیون حمل می شود، تصریح کرد: این که کنار هر کامیون یک ناظر قرار گیرد. 

امکان پذیر نیست.
طلایی تاکید کرد: برای جلوگیری از تخلف رانندگان باید در جریمه های آنان 

سخت گیری شود.
وی با اشــاره به این که دلالان از اختلاط نهاده ها ســود می برند، گفت: ما با 
شرکت پیمانکار که قرارداد می بندیم، تضامین می گیریم. اگر شرکت حمل و نقل 

تخلف کند پنج برابر قیمت بار جریمه و بار کامیون معدوم می شود.
وی گفت: احتمال می دهیم یک شبکه متخلف، بار نهاده های کشاورزی و دامی 

را در مسیر تغییر می دهد.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام از واحدهای تولیدی درخواست کرد تا بار 

ناسالم را تحویل نگیرند.

 کشت چغندر علوفه ای با بذر اصلاح شده برای اولین بار در پلدشت
رئیس اداره جهاد کشاورزی پلدشت گفت: برای اولین بار چغندر علوفه ای در 

10 هکتار از اراضی پلدشت به صورت آزمایشی کاشت و برداشت شد.
پیشــه ور از تولید چغندر علوفه ای برای نخســتین بار در کشــور در اراضی 
کشــاورزی پلدشت خبر داد و این اقدام را جهش بزرگ در تولید علوفه دامی در 
کشــور یاد کرد و گفت: در این میزان از ســطح کشت شده سعی شده است تا از 
بذرهای اصلاح شــده هیبریدی بهره جسته شود که از هر هکتار حدود 200 تن 

علوفه ای برداشت خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه درصد استفاده این محصول از آب نسبت به سایر محصولات 
دامی پایینتر است، افزود: میزان آب مصرفی این محصول به ازای هر هکتار ۵ هزار 

مترمکعب است.
پیشه ور تاکید کرد: افزایش میزان راندمان محصولات دامی، عدم ضایعات بذر، 
کاربرد بهینه از زمین و تامین علوفه کیفی و تازه در کنار افزایش چند برابری در 

تولید نسبت به سایر محصولات دامی از جمله مزایای چغندر علوفه ای است.
رئیس جهاد کشاورزی پلدشت گفت: پیش بینی می شود در آینده این محصول 

در پیش 12 استان کشور به صورت اقتصادی تجاری زیر کشت برود.

 صاحبان گلخانه  مراقب سرمای پاییزی باشند
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان خلخال گفت: با توجه به هشدارهای هواشناسی 
در کاهش دما و بارش برف در روزهای آینده، صاحبان گلخانه ها بهتر است مراقبت 

بیشتر را از محصولات خود داشته باشند.
بهبود علیزاده در جریان بازدید از طرح های توسعه گلخانه ای در شهرستان خلخال 
اظهار کرد: با توجه به بارش برف و سوز و سرمای پاییزی در روزهای آینده، صاحبان 
گلخانه ها با تولید محصولات متنوع در شهرستان خلخال باید موازین ایمنی و احتیاط 

بیشتر را در مراقبت از محصولات خود داشته باشند تا دچار سرمازدگی نشود.
وی تصریح کرد: ما در دو ســال گذشته شاهد توسعه مجموعه های گلخانه ای 
در شهرســتان خلخال بودیم به طوری که این شهرستان را می توان قطب تولید 

گل های رز هلندی معرفی کرد.
مدیر جهاد کشــاورزی شهرســتان خلخال گفت: 21 هزار متر مربع مجتمع 
گلخانه ای پرورش گل رز هلندی در این شهرســتان اجرایی و عملیاتی شــده و 
همچنان این روند در حال تداوم اســت.علیزاده افزود: این شهرستان که به قطب 
تولید محصولات گلخانه ای به ویژه گل رز و ســایر گونه ها تبدیل شــده، قطعا با 
توجیه اقتصادی و حضور سرمایه گذاران گسترش بیش از گذشته پیدا خواهد کرد 
کــه صادرات این محصولات نیز بــه ارزآوری و همچنین بالا بردن توان اقتصادی 
کمک خواهد کرد.وی در بخش دیگری از سخنان خود خاطر نشان کرد: بهتر است 
صاحبان گلخانه ها در شرایط سخت جوی و به ویژه آب و هوای سرد مراقبت های 
لازم را انجام داده تا در این زمینه با حضور در کلاس های توجیهی و آموزشــی از 
محصولات خود بیش از گذشته مواظبت کنند.علیزاده به اعلام هواشناسی استان 
در بارش برف طی روزهای آینده و رسیدن دمای هوا حتی به زیر صفر درجه اضافه 
کرد: تمامی کشاورزان به ویژه صاحبان گلخانه ها و تولیدکنندگان محصولات متنوع 
باید دقت لازم را انجام دهند تا محصولات آنها از ســوز و سرمای پاییزی در امان 

بوده و شاهد ضرر و زیان این مجموعه ها نباشیم.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان خلخال بیان کرد: جهاد کشاورزی خلخال از 
ســرمایه گذاران در بخش توسعه گلخانه ها حمایت می کند و تلاش می شود تا در 
سال های آینده این شهرستان همچنان به یک قطب توانمند در این بخش تبدیل 
شود.براساس اعلام اداره کل هواشناسی استان اردبیل، بارش برف از فردا تا اواخر 
هفته در شهرهای جنوبی و مرکزی استان ادامه خواهد داشت که در مناطق شمالی 
استان این بارش ها اغلب به صورت باران خواهد بود که اسباب خوشحالی کشاورزان 

و زارعین را نیز به همراه خواهد داشت.

 اجرای شبکه آبیاری نوین موجب تحول عظیمی در بخش کشاورزی 
میناب می شود

اســتاندار هرمزگان و جمعی از مسئولان استانی و شهرستانی از پروژه ۳۷00 
هکتاری آبیاری نوین در شاخه شمالی میناب بازدید کرد.

فریدون همتی استاندار هرمزگان به همراه حسین رئیسی نماینده شرق هرمزگان 
در مجلس شــورای اسلامی،  علی باقرزاده همائی رئیس سازمان جهادکشاورزی 
هرمزگان، مجید سلحشور سرپرست فرمانداری ویژه میناب، عباس مویدی معاون 
سازمان و  مدیر جهادکشاورزی میناب و جمعی از مسئولان استانی و شهرستانی 
از پروژه ۳۷00 آبیاری نوین در شاخه شمالی میناب بازدید کردند. معاون سازمان 
و مدیر جهادکشــاورزی میناب در حاشیه این بازدید، گفت: با انتقال و تخصیص 
حقابه پایدار از سد شمیل، طراحی و اجرای شبکه آبیاری نوین در سطح ۳ هزار و 
۷۵۴ هکتار از اراضی پایاب شاخه شمالی شبکه میناب با اعتباری بالغ ۹0 میلیارد 
و با هدف ســاماندهی، تجهیز و توسعه سامانه های نوین آبیاری در راستای بهره 
برداری بهینه از منابع آبی و توسعه کشاورزی در اراضی تعاونی تولید تیرور و بخشی 

از اراضی تعاونی گوربند انجام شده است.

کارت هوشمند متخلفان حمل نهاده های بخش کشاورزی باطل می شود
مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام گفت: 
سازمان راهداری، کارت هوشمند رانندگان 
متخلف در حمل نهاده های بخش کشاورزی 

را باطل می کند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد 
کشاورزی، محمدرضا طلایی درباره اختلاط 
نهاده های بخش کشــاورزی، اظهار کرد: هر 
زمان قیمت نهاده ها اختلاف بیشــتری در 

بازار پیدا می کند، تخلفات می شود.
وی با اشاره به این که کالایی که خریداری 
می شود در مراحل مختلف بارگیری تا انبار 
آزمایش می شــود، خاطرنشان کرد: قبل از 
تخلیه بار از کشتی، سازمان های استاندارد، 
حفظ نباتات و دامپزشکی نمونه برداری می 
کنند و اگر مورد تایید قرار گرفت، اجازه تخلیه 

بار از کشتی داده می شود.
طلایی افــزود: زمانی که بار از کشــتی 
خارج و در انبارها تخلیه می شــود با تأیید 
دامپزشکی، بارگیری و به سمت مقصد حمل 
می شــود. بنابراین هیچ مشــکلی در زمان 

بارگیری وجود ندارد.
وی با بیان اینکه شرکت های واردکننده 
با شرکت های باربری قرارداد می بندند، گفت: 
مشکلی در نهاده های وارداتی وجود ندارد؛ 
حمل بار به صــورت فله و در کامیون های 
لبه دار انجام می شود و شرکت های باربری 
متعهد هستند بار را سالم به واحدهای تولیدی 
برسانند.طلایی یادآور شد: شرکت های حمل 
و نقل چون مجوزشان را از سازمان راهداری 
مــی گیرند، رئیس ســازمان راهداری به ما 
قول داده اســت اگر گزارش تخلفی به این 
سازمان بدهیم به ســرعت کارت هوشمند 

راننده باطل شود.
وی با اشــاره به این که حدود 16 تا 1۷ 
میلیون تن نهاده به کشــور وارد و توســط 
کامیون حمل می شود، تصریح کرد: این که 
کنار هر کامیون یک ناظر قرار گیرد. امکان 

پذیر نیست.
طلایی تاکید کرد: برای جلوگیری از تخلف 
رانندگان باید در جریمه های آنان ســخت 
گیری شود.وی با اشــاره به این که دلالان 
از اختلاط نهاده ها ســود مــی برند، گفت: 
ما با شرکت پیمانکار که قرارداد می بندیم، 
تضامین می گیریم. اگر شرکت حمل و نقل 
تخلف کند پنج برابر قیمت بار جریمه و بار 

کامیون معدوم می شود.
وی گفت: احتمال می دهیم یک شبکه 
متخلف، بار نهاده های کشاورزی و دامی را 

در مسیر تغییر می دهد.
مدیرعامل شــرکت پشتیبانی امور دام از 
واحدهای تولیدی درخواست کرد تا بار ناسالم 

را تحویل نگیرند.

 کشــت چغندر علوفه ای با بذر 
اصلاح شده برای اولین بار در پلدشت

رئیس اداره جهاد کشاورزی پلدشت گفت: 
برای اولین بار چغندر علوفه ای در 10 هکتار 
از اراضی پلدشت به صورت آزمایشی کاشت و 

برداشت شد. پیشه ور از تولید چغندر علوفه 
ای برای نخســتین بار در کشــور در اراضی 
کشاورزی پلدشــت خبر داد و این اقدام را 
جهش بزرگ در تولید علوفه دامی در کشور 
یاد کرد و گفت: در این میزان از سطح کشت 
شده سعی شده است تا از بذرهای اصلاح شده 
هیبریدی بهره جســته شود که از هر هکتار 
حدود 200 تن علوفه ای برداشت خواهد شد.

وی با اشاره به اینکه درصد استفاده این 
محصول از آب نســبت به سایر محصولات 
دامی پایینتر است، افزود: میزان آب مصرفی 
ایــن محصول بــه ازای هر هکتــار ۵ هزار 
مترمکعب است.پیشه ور تاکید کرد: افزایش 
میزان راندمان محصولات دامی، عدم ضایعات 
بذر، کاربرد بهینــه از زمین و تامین علوفه 
کیفی و تازه در کنــار افزایش چند برابری 
در تولید نسبت به سایر محصولات دامی از 
جمله مزایای چغندر علوفه ای است. رئیس 
جهاد کشــاورزی پلدشت گفت: پیش بینی 
می شود در آینده این محصول در پیش 12 
استان کشور به صورت اقتصادی تجاری زیر 

کشت برود.

مراقب سرمای  گلخانه   صاحبان   
پاییزی باشند

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان خلخال 
گفت: با توجه به هشدارهای هواشناسی در 
کاهــش دما و بارش برف در روزهای آینده، 
صاحبان گلخانه ها بهتر است مراقبت بیشتر 

را از محصولات خود داشته باشند.
بهبود علیزاده در جریان بازدید از طرح های 
توسعه گلخانه ای در شهرستان خلخال اظهار 
کرد: با توجه به بارش برف و سوز و سرمای 
پاییزی در روزهای آینده، صاحبان گلخانه ها 
بــا تولید محصولات متنوع در شهرســتان 
خلخال باید موازین ایمنی و احتیاط بیشتر 
را در مراقبت از محصولات خود داشته باشند 
تا دچار سرمازدگی نشود.وی تصریح کرد: ما 
در دو سال گذشته شاهد توسعه مجموعه های 

گلخانه ای در شهرســتان خلخال بودیم به 
طوری که این شهرســتان را می توان قطب 

تولید گل های رز هلندی معرفی کرد.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان خلخال 
گفت: 21 هزار متر مربع مجتمع گلخانه ای 
پــرورش گل رز هلندی در این شهرســتان 
اجرایی و عملیاتی شده و همچنان این روند 

در حال تداوم است.
علیزاده افزود: این شهرستان که به قطب 
تولید محصــولات گلخانه ای به ویژه گل رز 
و ســایر گونه ها تبدیل شده، قطعا با توجیه 
اقتصادی و حضور ســرمایه گذاران گسترش 
بیش از گذشته پیدا خواهد کرد که صادرات 
این محصولات نیــز به ارزآوری و همچنین 

بالا بردن توان اقتصادی کمک خواهد کرد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود خاطر 
نشان کرد: بهتر است صاحبان گلخانه ها در 
شرایط سخت جوی و به ویژه آب و هوای سرد 
مراقبت های لازم را انجام داده تا در این زمینه 
با حضور در کلاس های توجیهی و آموزشی 
از محصولات خود بیش از گذشته مواظبت 
کنند. علیزاده به اعلام هواشناسی استان در 
بــارش برف طی روزهای آینده و رســیدن 
دمای هوا حتی به زیر صفر درجه اضافه کرد: 
تمامی کشاورزان به ویژه صاحبان گلخانه ها 
و تولیدکنندگان محصولات متنوع باید دقت 
لازم را انجام دهند تا محصولات آنها از سوز 
و سرمای پاییزی در امان بوده و شاهد ضرر 

و زیان این مجموعه ها نباشیم.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان خلخال 
بیان کــرد: جهــاد کشــاورزی خلخال از 
ســرمایه گذاران در بخش توسعه گلخانه ها 
حمایــت می کنــد و تلاش می شــود تا در 
ســال های آینده این شهرستان همچنان به 
یک قطب توانمند در این بخش تبدیل شود.

براساس اعلام اداره کل هواشناسی استان 
اردبیــل، بارش برف از فردا تــا اواخر هفته 
در شــهرهای جنوبی و مرکزی استان ادامه 
خواهد داشــت که در مناطق شمالی استان 

این بارش ها اغلب به صورت باران خواهد بود 
که اسباب خوشحالی کشاورزان و زارعین را 

نیز به همراه خواهد داشت.

 اجرای شبکه آبیاری نوین موجب 
تحول عظیمی در بخش کشاورزی میناب 

می شود
استاندار هرمزگان و جمعی از مسئولان 
استانی و شهرستانی از پروژه ۳۷00 هکتاری 
آبیاری نوین در شاخه شمالی میناب بازدید 
کرد. فریــدون همتی اســتاندار هرمزگان 
به همراه حســین رئیســی نماینده شرق 
هرمزگان در مجلس شــورای اسلامی،  علی 
باقرزاده همائی رئیس سازمان جهادکشاورزی 
هرمــزگان، مجید سلحشــور سرپرســت 
فرمانداری ویژه میناب، عباس مویدی معاون 
ســازمان و  مدیر جهادکشــاورزی میناب و 
جمعی از مســئولان استانی و شهرستانی از 
پروژه ۳۷00 آبیاری نوین در شاخه شمالی 

میناب بازدید کردند. 
معاون ســازمان و مدیر جهادکشاورزی 
میناب در حاشیه این بازدید، گفت: با انتقال 
و تخصیص حقابه پایدار از سد شمیل، طراحی 
و اجرای شبکه آبیاری نوین در سطح ۳ هزار 
و ۷۵۴ هکتار از اراضی پایاب شاخه شمالی 
شبکه میناب با اعتباری بالغ ۹0 میلیارد و با 
هدف ساماندهی، تجهیز و توسعه سامانه های 
نوین آبیاری در راستای بهره برداری بهینه از 
منابع آبی و توسعه کشاورزی در اراضی تعاونی 
تولید تیرور و بخشی از اراضی تعاونی گوربند 

انجام شده است.
عباس مویدی اظهار کرد: تا قبل از انتقال 
آب از ســد شمیل، منابع آب محدوده طرح 
از سرریز مازاد سد استقلال و چاه ها تامین 
می شد که با توجه به خشکسالی در دهه های 
اخیر و افت محســوس کیفــی و کمی چاه 
های منطقه و عدم اطمینان از حقابه پایدار، 
عملا بخش وســیعی از اراضی بصورت آیش 

رها شده بود.

وی خاطرنشــان کرد: با اجرای این طرح 
تحول عظیمی در توسعه کشاورزی و رونق 
اقتصــادی در منطقه و تامین امنیت غذایی 

بوجود آمده است.

تجهیز شالیزارها از راهکارهای کاهش 
ساخت خانه های دوم در گیلان  

مدیر امــور آب و خاک ســازمان جهاد 
کشــاورزی گیلان گفت: تجهیز و نوسازی 
شــالیزارها موجب می شــود که تولید برنج 
اقتصادی تر شود و کشــاورزان برای فروش 
اراضی شــان به سایر هموطنان برای ساخت 

خانه های دوم در گیلان بی رغبت شوند.  
مجتبی شــاه نظری از توســعه تجهیز و 
نوســازی اراضی شالیزاری گیلان خبر داد و 
گفت: گیلان در حال حاضر 2۳۸ هزار هکتار 
اراضی شالیزاری دارد که ۸6 هزار هکتار آن 
نوسازی شده است و برنامه داریم ۸00 هکتار 

دیگر از این اراضی تجهیز و نوسازی شود.
وی افزود: گیلان استان پیشرو در تجهیز 
و نوسازی اراضی شــالیزاری کشور است و 
توسعه اراضی شــالیزاری در سال جاری در 
شهرستان های رشت، آســتانه، لاهیجان و 
صومعه سرا بیش از شالیزارهای شهرستان های 

دیگر در دستور کار است.
شــاه نظری با بیان اینکه تسطیح اراضی 
شالیزاری منجر به کاهش قیمت تمام شده 
تولید برنج می شــود، گفــت: از آنجایی که 
هزینه های کارگری در ســال های اخیر در 
زمان کشــت و برداشت برنج بسیار افزایش 
یافته است، کشاورزان بیشتری تقاضا دارند 

تا شالیزارهایشان را تجهیز و نوسازی کنند.
وی ادامه داد: تجهیز اراضی شــالیزاری 
علاوه بر اقتصادی تر کردن تولید برنج برای 
کشــاورز منجر به کاهش رنــج تولید این 
محصول می شــود و به همین دلیل کشاورز 
زادگان و جوانان روستایی نیز تمایل زیادی 
برای تجهیز شالیزارها دارند تا برای تولید این 

محصول بیش از گذشته ورود کنند.
شاه نظری با بیان اینکه در حال حاضر به 
نسبت برخورداری شهرستان ها از میزان سطح 
زیر کشت، شهرســتان های املش، لنگرود، 
رودبار و سیاهکل از اراضی تجهیز شده بالایی 
برخوردار هســتند، خاطرنشان کرد: بیش از 
نیمی از اراضی شالیزاری گیلان قابلیت تجهیز 
دارنــد و با تامین اعتبار به موقع می توان در 
تجهیــز اراضی که قابلیت و اســتعداد برای 
نوسازی شدن دارند، گام های موثر برداشت.

وی یکی دیگر از مزایای تجهیز و نوسازی 
اراضی شالیزاری را جلوگیری از تغییرکاربری 
و ویلاســازی در شــالیزارها عنــوان کرد و 
گفت: با اقتصادی تر شــدن تولید برنج برای 
شــالیکاران این اقشــار خیلی کمتر به فکر 
فروش زمین شــان می افتند و به این ترتیب 
اراضــی ارزشــمند گیلان به جــای اینکه 
خانه های دوم برای سایر هموطنان مان شوند، 
همچنان برای تولید ارزشــمند برنج و دیگر 

محصولات کشاورزی حفظ می شوند.

حوضه دریاچه ارومیه با بحران خاک روبه رو است 

»قطب سیب ایران« چشم انتظار رفع موانع صادراتی

رئیس سازمان جهادکشاورزی آذربایجان شرقی گفت: 
متاسفانه در حوضه دریاچه ارومیه در کنار موضوع آب با 

بحران خاک نیز روبه رو هستیم.
اکبر فتحی در جلســه کمیتــه برگزاری هفته خاک 
سازمان جهاد کشاورزی استان با اشاره به اهمیت موضوع 
بحران خاک، اظهار کرد: اهمیت خاک نســبت به سایر 
نهاده های تولید آن چنانکه باید مورد توجه قرار نگرفته 
است، البته مطالبه عمومی در این خصوص باعث شد تا در 
سال ۹۸ شاهد تصویب و ابلاغ قانون »حفاظت از خاک« 

در کشور باشیم.
وی افــزود: در این قانون چگونگی اســتفاده از خاک 
به عنوان بستر تولید در تمامی حوزه ها به خصوص بخش 

کشاورزی به طور صریح بیان شده است.
فتحی با بیان اینکه کشــاورزی بــا خاک مرغوب و 
حاصلخیز ارتباط مستقیمی دارد، گفت: بخش کشاورزی 
مجبور اســت تا نسبت به سلامتی و حاصلخیزی خاک 

چاره ای بیاندیشد و اقداماتی را در این راستا انجام دهد.
وی با بیان ای که اکنون افکار عمومی نسبت به وضعیت 
بحرانی آب قانع شده و آن را پذیرفته است، تصریح کرد: 
مــردم باید بدانند که بحران خاک و وضعیت کنونی این 
نهاده تولید در کشور همپای بحران آب بوده و این مشکل 
باید هر چه بیشــتر مطرح شود؛ اگر یک روز در سال به 

عنوان روز جهانی خاک نامگذاری شده، بیانگر این است 
که دنیا به این پی برده که باید از خاک شدیداً محافظت 

و مراقبت شود.
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی اســتان ادامه داد: 

همچنین این هفتــه زمان خوبی برای بیان این موضوع 
است؛ نباید منتظر تخصیص اعتبارات دولتی باشیم و بیشتر 
مردم را به سمت سرمایه گذاری در موضوع تثبیت خاک 
ســوق دهیم.وی با اشاره به اینکه خاک، محل نگهداری 

آب است، متذکر شد: سالانه در کشورهایی همچون ایران، 
مبالغ هنگفتی بابت سدسازی صرف می شود و از طرفی 
نیز با افزایش تبخیر آب مواجه هستیم به طوریکه میزان 
تبخیر در کشور سه برابر متوسط جهانی است؛ در حالی 
که اگر مواد آلی خاک به درستی حفظ و نگهداری شود، 

نیازی به سدسازی در اغلب موارد وجود نخواهد داشت.
فتحی با بیان اینکــه خاک در معرض انواع تهدیدها 
همچون فرسایش و آلودگی بیان داشت: وقتی تعداد دام 
بیش از ظرفیت مرتع باشد، منجر به بهم خوردن تعادل 
دام و مرتع شده و خاک قدرت حفظ رطوبت را از دست 
می دهد که در نهایت با کمترین بارندگی، شاهد وقوع سیل 

و شستشوی لایه بالایی خاک خواهیم بود.
وی با اشاره به اهمیت فرهنگ سازی در جهت پی بردن 
به اهمیت بحران خاک، گفت: با انجام اقداماتی، می توان 
افکار عمومی را نسبت به این موضوع حساس کرد تا در 
اذهان جامعه روستایی، عشایری و دامداری تلقین شود 
که اگر می خواهیم در مقابل فرسایش بایستیم تا تعادل 
دام و مرتع حفظ شود، فقط در راستای حفظ و صیانت از 
حقوق دامدار است.رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
متذکر شد: اگر بهره برداری از منابع به شکل کنونی تداوم 
یابد در آینده هیچیک از این منابع باقی نخواهد ماند و در 

واقع ضرر اصلی به تولیدکننده خواهد رسید.

مشکلات ارزی، بالا بودن هزینه های تولید در برابر قیمت ناچیز در بازار به 
همراه مشــکلات اقتصادی کشور موجب شده است که ۸00 هزار تن سیب با 

کیفیت آذربایجان غربی چشم انتظار رفع موانع صادراتی باشد.
آذربایجان غربی امسال با تولید 1.2 میلیون تن سیب علاوه بر رکوردشکنی 
تولید در مقایسه با 10 سال گذشته ازنظر کیفیت محصول تولیدی نیز رتبه برتر 
کشوری را به خود اختصاص داده؛ اما باوجود تلاش های یک ساله باغداران تأمین 

بازار پس از تولید و صادرات همچنان از چالش های اساسی این بخش است.
همه ساله سورت، بسته بندی و نبود کامیون های یخچال دار از موانع بزرگ 
برای عرضه و فروش سیب در بازارهای جهانی و حتی بازار سنتی سیب ایران 
یعنی عراق تبدیل شده بود اما امسال به رغم حل بخشی از این مشکلات به دلیل 
پیمان سپاری ارزی و افزایش قیمت تمام شده سیب در مقایسه با نرخ سیب در 
بازار بازهم قطب سیب ایران با دغدغه صادرات مهم ترین محصول استراتژیک 

خود در بخش کشاورزی مواجه است.
هرســال از آذرماه صادرات سیب به کشورهای خارجی به خصوص عراق و 
کشورهای اوراسیا در استان از سر گرفته می شود اما امسال باوجوداینکه آذرماه به 
نیمه رسیده است هنوز حرکتی در بخش صادرات ۸00 هزار تن سیب باکیفیت 

تولیدی استان مشاهده نمی شود.
به اعتقاد کارشناســان بخش کشاورزی و اقتصادی استان ادامه این روند و 
عدم رفع موانع صادراتی موجب بروز فاجعه فاسدشدن سیب در سردخانه های 
اســتان خواهد شد که از دست رفتن دسترنج بخش زیادی از باغداران استان 

را در پی خواهد داشت.
آذربایجان غربی با تولید سالانه بیش از یک میلیون و 200 هزار تن سیب، 
قطب نخست این محصول در کشور به شمار می رود اما به دلیل نبود برنامه ریزی 
مناسب و منسجم سالانه در بخش تولید، عرضه در بازارهای داخلی و خارجی 
به جای اینکه این موضوع نقطه قوت اقتصادی باشد، به مشکل تبدیل شده است.

نبود برنامه مشــخص و الگوی مناســب کشت، ضعف بسته بندی مناسب 
محصول، منطقی نبودن قیمت ها با توجه به هزینه تولید، گران بودن هزینه های 
حمل ونقل به همراه خودداری باغداران از فروش به موقع ســیب های تولیدی، 

دست به دست هم داده تا مشکل بازار سیب آشفته تر از سال های قبل باشد.
امرارمعاش بیش از 60 هزار خانوار روستایی و شهری در استان به صنعت 
سیب درختی وابسته است، 10 هزار نفر نیز به صورت غیرمستقیم پس از تولید 
در امر برداشــت، بسته بندی فروش، صادرات و سایر بخش های مرتبط با این 

محصول فعالیت می کنند.به گفته مســئولان اســتان هیچ محدودیتی برای 
صادرات سیب وجود ندارد اما صادرکنندگان پیمان سپاری ارزی را عامل کاهش 
۵0 درصدی صادرات سیب عنوان می کنند، هرچند مشکلات صادرات سیب 
و موانع پیش روی آن و موضوع پیمان ارزی یک مسئله کشوری است و تنها 
مختص آذربایجان غربی نیست اما با توجه به سهم بزرگ این استان در تولید 
سیب، هرگونه مانع تراشی برای صادرات آن بیشترین زیان ها را به باغداران این 
استان وارد می کند.جانشین رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی در 
امور بازرگانی و مدیر توســعه بازرگانی در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: 
امسال سیب آذربایجان غربی نسبت به هفت تا هشت سال اخیر ازنظر میزان 
تولید و کیفیت حرف اول را در کشور می زند و هم اکنون ازنظر اداری مشکلی 

برای صادرات این محصول وجود ندارد.
احمد دهقان با بیان اینکه امسال سیب های تولیدی استان با کیفیت بسیار 
خوب و بر اســاس نیاز بازارهای جهانی سورت و بسته بندی شده است، افزود: 
آذربایجان غربی سهم ۵0 تا 60 درصدی در ذخیره و انبار سیب های صادراتی 
کشــور دارد امســال نیز بیش از ۵00 هزار تن از ۷۵0 تا ۸00 هزار تن سیب 

ذخیره شده در سردخانه های استان از کیفیت بالای صادراتی برخوردار است.
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شماره : 969
 از اختلافات داخلی اوپک پلاس جنگ ستارگان نسازید!

وزیران اوپک و متحدانش پس از این که نتوانستند درباره تمدید طولانی مدت 
محدودیت عرضه به توافق برســند، پس از پنج روز مذاکره سرانجام در نشست 
رسمی روز پنج شنبه با افزایش تدریجی تولید بدون ایجاد اشباع عرضه در بازار 
موافقت کردند.شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان سعودی درباره 
این مذاکرات گفت: بسیار خسته کننده بود. اگر می خواهید با 2۳ کشور همکاری 

کنید، باید روحیه انعطاف پذیری داشته باشید.
تحت توافقی که روز پنج شــنبه اعلام شد، گروه اوپک پلاس تولیدش را در 
ژانویه ۵00 هزار بشکه در روز افزایش می دهد و پس از آن وزیران هر ماه برای 
بررسی شرایط بازار و تغییر احتمالی مفاد پیمان محدودیت عرضه دیدار خواهند 
کرد.الکساندر نواک، وزیر انرژی سابق روسیه که ماه گذشته به مقام معاون نخست 
وزیر ارتقا یافت، اظهار کرد: تغییر برنامه تولید ماهانه به شکل افزایش یا کاهش از 
۵00 هزار بشکه در روز فراتر نخواهد رفت. بیژن زنگنه، وزیر نفت ایران به رسانه 
ها اعلام کرد این توافق تا زمانی که مجموع افزایش به دو میلیون بشکه در روز 

برسد، به قوت خود باقی می ماند.
دیدارهای مرتب اوپک پلاس ممکن اســت به نوســان بازار نفت شکننده که 
وارد زمســتان نیمکره شمالی می شود، بیافزاید اما به نظر می رسد این بهترین 
توافق میان اعضایی مانند عربستان سعودی که موافق تمدید محدودیت عرضه تا 
مارس و سایرین شامل روسیه که موافق افزایش تولید در سه ماهه اول سال آینده 
بودند، به شــمار می رود. این طرح توسط کشورهای کویت، الجزایر و جمهوری 
آذربایجان طراحی شد.وزیر انرژی عربستان سعودی پس از اعلام نتیجه مذاکرات 
رســمی وزیران اوپک پلاس به خبرنگاران گفت: مطمئنا بازار درک می کند که 
ما نمی خواهیم بی پروا باشیم. بازار باید خاطرجمع باشد که ما همه ابزارهای در 
اختیارمان را داریم و با توجه به رفتار بازار، تدریجا عرضه می کنیم. کاملا محتاط 

و مراقب بودن یک روش منطقی است.
نواک قرار است اواسط دسامبر به عربستان سعودی رفته و با شاهزاده عبدالعزیز 
دیدار کند. افزایش تولید ۵00 هزار بشکه در روز به شکل مساوی میان اعضای 
گروه تقسیم می شود و عربستان سعودی و روسیه اجازه دارند هر یک 126 هزار 

بشکه در روز به تولیدشان اضافه کنند.
معاون نخست وزیر روسیه گفت: با وجود مذاکرات متفاوت و عوامل زیادی که 
وجود داشت، ما به یک تصمیم متوازن دست یافتیم که پاسخگوی چالشها خواهد 
بود و به ما اجازه می دهد که مطمئن باشیم بازار باثبات و انعطاف پذیر می ماند.

بر اساس گزارش پلاتس، باید دید این تصمیم اختلافات میان عربستان سعودی 
و امارات متحده عربی که معمولا متحد یکدیگر بوده اند را حل می کند یا خیر.

مذاکرات رسمی میان 1۳ عضو اوپک در ۳0 نوامبر به بن بست خورد و باعث 
شد مذاکرات روز بعد با روسیه و هشت تولیدکننده دیگر متحدشان را به تاخیر 
بیاندازند. مذاکرات به حدی تنش داشــت که این گروه برخلاف معمول، تصمیم 

گرفت اظهارات وزیران در مراسم گشایش مذاکرات را پخش نکند.
به گفته منابع آگاه، امارات متحده عربی حاضر نشــد از پیشــنهاد عربستان 
سعودی برای حفظ محدودیت عرضه ۷.۷ میلیون بشکه در روز به مدت سه ماه 
دیگر حمایت کند و اصرار داشت کشورهایی مانند روسیه، عراق و نیجریه که به 
تعهداتشان برای کاهش تولید به طور کامل عمل نکرده اند، مسئول شناخته شوند.

شاهزاده عبدالعزیز اذعان کرد که برنامه کاهش تولید جبرانی آن طور که امید 
می رفت، موفقیت آمیز نبود اما وعده داد تلاش توقف ناپذیری خواهد داشت تا 
این کاهش تولید دیده شــود و اعضا درباره تعهدشــان اطمینان زیادی داده اند. 
وی در ادامــه افزود: افزایش تولید ژانویه برای برخی از کشــورهای عضو اوپک 
پلاس انعطاف پذیری لازم برای عمل به تعهدات کاهش تولید را فراهم می کند.

لیبی، ایران و ونزوئلا همچنان از مشارکت در کاهش تولید معاف خواهند بود 
و با وجود رشــد سریع تولید لیبی پس از آتش بس داخلی، شاهزاده عبدالعزیز 
گفت: این کشــور جنگ زده اجازه خواهد داشــت تا زمانی که به ثبات سیاسی 

برسد، به تولید ادامه دهد.
وزیر انرژی عربســتان سعودی از رســانه ها به دلیل تمرکز بیش از حد روی 
اختلافات داخلی اوپک پلاس و زیر سوال بردن تعهد این گروه برای متوازن کردن 
بازار انتقاد کرد. وی از خبرنگاران خواست از به تصویر کشیدن اوپک پلاس مانند 
یک ملودرام بازی تاج و تخت دست بردارند و خاطرنشان کرد که پایبندی کامل 

به توافق تاریخی کاهش تولید ۹۹.۵ درصد بوده است.
شــاهزاده عبدالعزیز گفت: این گــروه در مبارزه با پاندمی ویروس کرونا، 1.6 
میلیارد بشــکه تولید را از بازار خارج کرده که بسیار فراتر از انتظار معامله گران 

بوده است.
در واقع قیمتهای نفت به بالاترین ســطح از مارس صعود کرده اند و بازار به 
تصمیم اوپک پلاس واکنش مثبتی نشان داد و بهای معاملات نفت برنت تا مرز 
۵0 دلار در هر بشــکه پیش رفت. این قیمت همچنان پایینتر از قیمت ایده آل 
اعضای اوپک پلاس اســت اما شاهزاده عبدالعزیز گفت: این گروه کاری که لازم 

بود انجام شود را انجام داده است.
وی گفت: ما گروهی از کشــورهای مسئول هســتیم. امیدواریم که از ادامه 
جنگ ستارگان یا بازی تاج و تخت تخیلی تان دست بردارید. بازی تاج و تخت 

اوپک تمام شده است.

 جاسوسی انرژی تهدیدی برای رونق تجدیدپذیرها
اخیرا گزارشــی در نروژ منتشــر شده که از جاسوسی از اسرار نفت و گاز این 

کشور که یکی از سبزترین کشورهای جهان به شمار می رود، حکایت دارد.
سرویس ضدجاسوسی نروژ نسبت به جاسوسی صنعتی توسط روسیه، چین 
و کشورهای دیگری که به دنبال دست یافتن به اسرار صنعت نفت نروژ هستند، 

هشدار داده است. همچنین هشدار داده که
صنعت انرژی تجدیدپذیر نروژ ممکن است به زودی به هدف حملات سایبری 
جاسوسان خارجی تبدیل شود.نروژ سومین صادرکننده بزرگ نفت و گاز در جهان 
پس از عربستان سعودی و روسیه و دومین منبع مهم گاز طبیعی اروپای غربی 
پس از روسیه است.طبق گزارش سرویس ضدجاسوسی نروژ، بیش از ۵0 شرکت 
نفت و گاز نروژی شامل شرکت ملی نفت نروژ )اکوئینور( و وزارت نفت و گاز شش 
سال پیش هدف حملات سایبری سازمان دهی شده ای قرار گرفتند.سرویسهای 
اطلاعاتی روسیه، چین و سایر کشورها منابع بزرگ انسانی و فناوری و همچنین 
صبر زیادی دارند که به آنها اجازه می دهد به مدت زمان طولانی روی طرحهای 
جاسوسی کار کنند.طبق گزارش اف بی آی آمریکا، جاسوسی شرکتی در صنعت 
نفت و گاز عمدتا شامل سرقت مالکیت معنوی از جمله اسرار تجاری، تحقیقات و 
اطلاعات منحصر یک شرکت است. اطلاعات مذکور از تجهیزات حفاری تا عایق 
خط لوله را ممکن است دربربگیرد و می تواند به سادگی ویجتی باشد که از آن 
برای حفاری یا ردگیری بهتر ذخایر استفاده می شود. این نوع جاسوسی ممکن 
اســت به از دست رفتن درآمد، اختلال در تولید، از دست رفتن مشاغل، صدمه 
دیدن شهرت و از دست دادن سرمایه گذاری برای تحقیقات و توسعه منجر شود.

 نصب نیمکت در مناطق شهری اراک
 با توجه به اینکه نیمکت های شهری ،شهر را به مکانی دلپذیر، برای زندگی 
تبدیــل می کنند. لذا نصب نیمکت در مکان های مختلف شــهر، این امکان را 
به شــهروندان می دهد که در زمان های مورد نیاز، استراحتی کرده و از فضای 
اطراف لذت ببرند. به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اراک، با 
هدف زیبا سازی و استفاده شهروندان از محیط شهری، سازمان سیما ، منظر و 
فضای سبز شهری اقدام به طراحی،ساخت، جانمایی و نصب نیمکت های بتنی 
در خیابان شهیدان رجایی و خیابان امام خمینی)ره( با همکاری شهرداری مناطق 

1 و ۴ نموده است.

پاداش ۱۵ درصدی مشترکان خوش مصرف گاز اعمال می شود
معاون اول رییس جمهوری مصوبه هیات 
دولت درباره تخفیف در گازبهای مشترکان 
خوش مصرف را برای اجرا ابلاغ کرد.به گزارش 
وزارت نفت، متن این مصوبه توسط »اسحاق 
جهانگیری« معاون اول رییس جمهوری به 
وزارت نفت و سازمان برنامه و بودجه کشور 
ابلاغ شــده اســت.هیات وزیران در جلسه 
پنجم آذرماه ۹۹ به پیشــنهاد وزارت نفت و 
به استناد اصل 1۳۸ قانون اساسی جمهوری 
اسلامی ایران تصویب کرد که مشترکان گاز 
بخش خانگی که مصــرف گاز آنها در دوره 
زمانی شانزدهم آبان ماه تا پانزدهم اسفندماه 
هر سال نسبت به دوره مشابه سال های ۹6 
و ۹۷ در میانگین دمای یکســان طول دوره 
صورت حســاب بیــش از 10 درصد کاهش 
یابد، مشــمول تخفیف پاداش صرفه جویی 
معادل 1۵ درصد گازبهای صورت حســاب 

دوره خواهند شد.
تبصره یک این بخش تاکید دارد که برای 
ساختمان هایی که فقط در سال ۹۸ دارای 
ســابقه مصرف گاز طبیعی باشــند، مبنای 
مقایســه سال ۹۸ خواهد بود.مشترکان گاز 
طبیعی که از ســال 1۳۹۹ یــا پس از آن 
گازرسانی می شوند، از سال بعد از گازرسانی 
بر مبنای مصرف گاز سال قبل مشمول این 
تصویب نامــه خواهند شــد.  در تبصره دوم 
اعلام شده که دستورالعمل چگونگی اعمال 

معادل ســازی مصرف گاز بر اســاس دمای 
یکســان در مدت یک ماه از تاریخ ابلاغ این 
تصویب نامه توسط وزیر نفت ابلاغ می شود.

همچنین در ادامه این مصوبه اشاره شده که 
با هدف مدیریت تقاضا و بازدارندگی مصارف 
غیرضروری بخش خانگــی، در صورتی که 
مصرف گاز مشترکان یاد شده در بازه زمانی 
مذکور در بند یک این تصویب نامه نســبت 
به میانگیــن مصرف آنها در دوره مشــابه 

در ســال های ۹6 و ۹۷ در میانگیــن دمای 
یکســان طول دوره  صورت حساب بیش از 
1۵ درصد افزایش یابد، کل مصرف مشترک 
مشــمول افزایش 1۵ درصدی با رعایت بند 
)ب( ماده یک قانون هدفمند کردن یارانه ها 
)مصــوب ۸۸( و اصلاحات بعدی آن خواهد 
شد.از ســوی دیگر، در صورتی که مصرف 
دســتگاه های  اداری  ســاختمان های  گاز 
اجرایــی موضوع مــاده )۵( قانون مدیریت 

خدمات کشوری )مصوب ۸6( در بازه زمانی 
مندرج در بند یــک این تصویب نامه از ۸0 
درصد میانگین مصرف آنها در دوره مشــابه 
در ســال های ۹6 و ۹۷ در میانگیــن دمای 
یکسان طول دوره صورت حساب بیشتر شود، 
کل مصرف مشترک مشــمول افزایش ۵0 
درصــدی با رعایت بند )ب( ماده یک قانون 
هدفمندکردن یارانه ها و اصلاحات بعدی آن 
خواهد شد.همچنین در صورتی که مشترکان 

غیرخانگــی گاز طبیعی با مصرف پنج هزار 
مترمکعب در ســاعت و بالاتر با درخواست 
شرکت ملی گاز ایران در بازه زمانی مذکور 
در بند یک این تصویب نامه دســت کم برای 
10 روز متوالــی مصرف خــود را به میزان 
۳0 درصد کاهش دهند، متناسب با میزان 
کاهش مصرف گاز، مشمول تخفیف معادل 
پنــج درصد گازبهای صورت حســاب دوره 

خواهند شد.
منابع حاصل از اجرای این تصویب نامه با 
رعایــت قوانین و مقررات مربوط فقط برای 
مدیریت تقاضا، کاهش هدر رفت، بهینه سازی 
مصرف گاز و توسعه گازرسانی هزینه می شود.

مشــترکان گاز طبیعی که از تسهیلات 
مصوبه شماره ۳۸۳۹۸۸ مورخ سوم دی ماه 
۹۴ شورای اقتصاد و اصلاحات بعدی آن در 
خصوص بهینه سازی سامانه های گرمایشی/ 
موتورخانه بهره مند شــوند، مشمول مزایای 
تشــویقی این تصویب نامه نخواهند شد.در 
اجرای این تصویب نامه شرکت ملی گاز ایران/ 
شرکت های گاز اســتانی موظفند از طریق 
درج در قبوض، پیامک و تعامل مســتمر با 
مشــترکان گاز، نســبت به اطلاع رسانی و 
آگاهی بخشی به مصرف کنندگان اقدام کنند.

مشترکان مصرف کننده خوراک پتروشیمی 
مشــمول احکام این تصویب نامه به جز بند 

)۴( نمی شوند.

عربستان مخالف افزایش تولید نفت است

جلسه مجازی شورای فرهنگی و اجتماعی دانشگاه لرستان 

دشمن از پیشرفت علمی کشور میترسد

رئیس دفتر مطالعات انرژی وین گفت: غیر اوپکی ها خواهان افزایش تولید 
2 میلیون بشکه در روز برای ۳ ماهه اول سال 2021بودند،اما عربستان و اغلب 
اعضای اوپک تمایلی به افزایش تولید جمعی نداشــتند.یکصد و هشتادمین 
اجــلاس وزرای نفت اوپک در تاریخ ۳0 نوامبر 2020 میلادی )10 آذر ماه 
سال جاری( به طور مجازی و با هماهنگی دبیرخانه اوپک در وین برگزار شد. 
طبق برنامه ای که پیشاپیش هماهنگ شده بود، اجلاس اوپک پلاس متشکل 
از اعضای سازمان اوپک و 12 کشور تولید کننده نفت غیر اوپک قرار بود که 
در تاریخ 1 دســامبر )1۳ آذر ماه سال ۹۹(، بلافاصله پس از اجلاس وزرای 
اوپک برگزار شــود، اما وزرای اوپک تصمیم گرفتند که اجلاس اوپک پلاس 
را به بعد از ظهر پنجشنبه ۳ دسامبر موکول کنند.فریدون برکشلی، رئیس 
دفتر مطالعات انرژی وین در گفتگو با خبرنگار مهر در این رابطه گفت: وزرای 
اوپک نتوانسته بودند بر سر آینده مسیر با یکدیگر توافق کنند. در حالیکه در 
روزهای منتهی به برگزاری اجلاس اوپک، بیشتر تحلیلگران بازار، تمدید ۳ 
ماهه توافق کنونی را قطعی تلقی می کردند و بازار هم خود را منطبق با چنین 
تصمیمی، مهیا کرده بودند، در عمل چرخش تحولات شرایط را متفاوت ساخت.

 جولان عراق و نیجریه در بازار
وی با اشــاره به اینکه اســاس تصمیم اوپک پلاس بر ادامه روند کاهش 
جمعی ۷.۷ میلیون بشکه در روز بود، افزود: در مقابل اعضای دیگری، به ویژه 
روسیه براین عقیده پافشاری داشتند که بازار عزم اوپک پلاس را در تثبیت 
بازار جهانی نفت جدی گرفته و در نتیجه، دریافته است که هرگونه کاهش در 
روند قیمت ها، اوپک پلاس را مجدداً به سیاست کاهش تولید باز می گرداند.

این کارشناس بین المللی بازار نفت با بیان اینکه از همین روی اوپک و 
اوپک پلاس بر سر دوراهی مهمی، گرفتار آمد، ادامه داد: گروهی از کشورهای 
عمدتاً خارج از اوپک که به طور جدی خواهان افزایش تولید 2 میلیون بشکه 
در روز برای ۳ ماهه اول سال 2021 میلادی بودند، از سویی دیگر عربستان 
و بیشتر اعضای اوپک تمایلی به افزایش تولید جمعی از خود نشان نمی دادند. 
لازم به توضیح است که عقبه و زمینه این دو دیدگاه و مسیر تولید به عدم 
پایبندی تعدادی از اعضای اوپک پلاس بر می گردد.برکشــلی اظهار داشت: 

عراق و نیجریه، دو عضوی هستند که با پیشی گرفتن از میزان سهمیه های 
تخصیصی رسمی خود در اوپک، نفت وارد بازار می کنند. این به معنای ربودن 
سهم کشورهایی است که به سهمیه های رسمی خود پایبندند. البته در این 
میان ورود بی محابای لیبی با بیش از 1.۳ میلیون بشکه در روز تولید هم، بر 
پیچیدگی ساختارهای بازار افزود. ضمن اینکه لیبی در حال حاضر از شمول 

نظام سهمیه بندی اوپک پلاس معاف است.

 حمل و نقل، موتور رشد تولید نفت 
رئیس دفتر مطالعات انرژی وین توضیح داد: طرف تقاضا هم فشار بر تولید 
کنندگان را ســخت پیچیده کرده است. اوپک پلاس اینک گروگان ویروس 
کروناست. هرگونه بهبودی در شرایط اقتصاد جهانی و به خصوص در بخش 
حمل و نقل که موتور رشد، مصرف نفت است، تابعی از واکسن کرونا، اثر بخشی 

آن و سرعت و میزان استفاده گسترده بین المللی از آن است.
وی با اشاره به اینکه درست در همین مدت مشابه سال گذشته و در 201۹، 
بازار جهانی نفت، جشن عبور تقاضای جهانی نفت از مرز 100 میلیون بشکه در 
روز را گرفت. در اوپک، انتظار داشتیم که تقاضا سالیانه 1.2 الی 1.1 میلیون 
بشــکه در روز افزایش پیدا می کند. اما تنها ۳ ماه بعد از آن میزان تقاضای 

جهانی نفت به زیر ۸0 میلیون بشــکه در روز رسیده بود.این کارشناس بین 
المللی بازار نفت با تاکید بر اینکه در واقع امروز اوپک و اوپک پلاس نیست 
که بازار جهانی نفت را هدایت می کند، بلکه بازار است که برای اوپک پلاس 
تعیین تکلیف می کند، تصریح کرد: البته بازار هم خود از دنیای پزشــکی و 
واکسن مقابله با کرونا خط می گیرد. به این ترتیب می توان گفت تأثیرات بازار 

بر اوپک، این بار بیش از تأثیر اوپک پلاس بر بازار است.

 شیل اویل در انتظار بایدن
به گفته برکشلی در این میان عوامل و فاکتورهای مهم دیگری هم هستند 
که به نحوی به آمریکا مربوط می شــوند. به این ترتیب که نفت شیل هنوز 
بالاترین رقم تولید جهانی نفت را در اختیار دارد. رقم 10.۵ میلیون بشــکه 
در روز در ماه اکتبر. چنانچه رئیس جمهور آینده بخواهد به سنت دمکرات ها 
با مقررات سختگیرانه محیط زیستی وارد شود، هزینه تولید شیل و عملیات 
کراکینــگ، خیلی از تولید کنندگان را از صحنــه رقابت بازار، دور می کند. 
البته رشــد شیل مدیون سیاست های انرژی اوباما است، اما ترامپ به اصول 
سیاســت های و قوانین زیست محیطی پایبند نبود.وی گفت: تحریم ها هم 
موضوع مهم دیگری است که اوپک به ناچار باید به آنها توجه کند. چنانچه 
رئیس جمهور آینده تحریم های نفتی ونزوئلا و جمهوری اسلامی ایران را لغو 
و یا کاهش دهد، نزدیک به ۵ میلیون بشکه نفت جدید به بازار باز می گردد. 
این هم بدان معناســت که ملاحظات و مناســبات پیچیده در مسیر اوپک 
پــلاس در 2021 در پیش رو خواهد بود.رئیس دفتر مطالعات انرژی وین با 
بیان اینکه با توجه به ملاحظات پیچیده و مهمی که به آنها اشاره شد، اوپک 
پلاس تصمیم گرفت تا وارد مســیر افزایش فاز به فاز تولید شود، افزود: این 
بدان معناست که اوپک پلاس از اول ژانویه میزان کاهش ۷.۷ میلیون بشکه ای 
خود را با 2 میلیون افزایش به ۵.۷ میلیون می رسد. بازار جهانی نفت که انتظار 
تصمیمات متفاوتی داشت و خود را برای تمدید توافق قبلی آماده کرده بود، 
تاکنون واکنش مثبتی از خود نشــان داده است. البته برای ترسیم تصویری 
واقعی تر لازم است تا دوشنبه 1۷ آذر ماه سال جاری صبر کرد. قیمت نفت 
خام برنت با اندک افزایشی در سطح ۴۷.۳۵ دلار در هر بشکه قرار گرفته است.

  خبرنگار آوای اقتصاد / ســیما گودرزی ، نشســت شــورای فرهنگی و 
اجتماعی دانشــگاه لرستان به ریاست دکتر خسرو عزیزی، تشکیل شد.این 
نشست مجازی در آستانه فرارسیدن روز دانشجو و هفته پژوهش و فناوری، 
با حضور اعضای شورا از جمله: مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در 
دانشگاه لرستان، معاونان دانشگاه، مدیران فرهنگی و اجتماعی، رؤسای مراکز 
اقماری وابسته به دانشگاه لرستان، مدیران جهاد دانشگاهی و نمایندگان تشکل 

های دانشجویی برگزار شد.

 هراس دشمن از پیشرفت های علمی کشور
در ابتدای این نشســت که روز چهارشنبه، 12 آذرماه، به صورت برخط 
)آنلاین( تشکیل شد، دکتر عزیزی، رئیس دانشگاه لرستان، شهادت دانشمند 
برجسته کشورمان، دکتر فخری زاده را تسلیت و تبریک گفت و تأکید کرد 
جامعه علمی و دانشگاهی بایستی راه شهیدان عرصه علم را با قدرت هرچه 
تمام تر ادامه دهد.رئیس دانشــگاه لرســتان، توضیح داد:»دشمن از تلاش 
های علمی کشــور ما هراس دارد و به همین علت وقتی می بیند در عرصه 

های مختلف، نظام مقدس جمهوری اسلامی در حال رشد و بالندگی است 
دســت به حرکت های ناجوانمردانه همچون اقدام تروریستی اخیر می زند 
که نوعی تروریسم دولتی از طرف رژیم صهیونیستی با حمایت آمریکا بود«.

وی افزود:»خوشبختانه با تلاش های صورت گرفته از ابتدای پیروزی انقلاب 
اسلامی تاکنون، نظام علمی کشور به یک نظام کاملًا قوی و ریشه دار تبدیل 
شده است و تلاش های علمی شهید فخری زاده با جدیت هرچه بیشتر در 
نظام علمی، تحقیقاتی و پژوهشی کشور، ادامه خواهد یافت«. رئیس دانشگاه 
لرستان، پیشاپیش، فرارسیدن هفته پژوهش و فناوری استان و روز دانشجو 
)16 آذرماه( را تبریک گفت و تشریح کرد:»قشر دانشجو یک قشر مطالبه گر 
است و باید کوشش کرد فرهنگ مطالبه گری، اخلاق مداری و نشاط سیاسی 

و اجتماعی را در بین این قشر، بیش از پیش، تقویت کرد«.
دکتر عزیزی، بیان کرد:»روز دانشجو نماد استکبارستیزی و استقلال طلبی 
ملت ایران، به ویژه قشر دانشجوست؛ قشری که همواره نقدپذیر، مطالبه گر و 
پرسش گر بوده است«.رئیس دانشگاه لرستان و جانشین ستاد برگزاری هفته 
پژوهش و فناوری استان لرستان درباره برنامه های هفته پژوهش و فناوری 

نیز گفت:»به خاطر شیوع بیماری کرونا، برنامه های امسال هفته پژوهش و 
فناوری به صورت کاملًا مجازی برگزار می شوند و خوشبختانه در این راستا 
از ظرفیت های فضای مجازی استفاده خواهد شد«.وی توضیح داد:»یکی از 
برنامه ها، برگزاری نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی، فناوری و فن بازار استان 
لرستان در هفته پژوهش و فناوری است و توقع می رود که دانشجویان عزیز 

نیز به صورت مجازی در این رویداد، مشارکت داشته باشند«.

 معرفت افزایی و مهارت افزایی
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حبیب حاتمی کن کبود، مسئول نهاد 
نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه لرستان نیز در سخنانی از اهمیت 
دو مقوله معرفت افزایی و مهارت افزایی، سخن گفت.وی تأکید کرد برنامه های 
معرفت افزایی و همچنین برنامه های مهارت افزایی در همه سطوح به ویژه در 
سطح دانشجویان بایستی توسعه یابند.در این نشست، نمایندگان تشکل های 
دانشجویی دانشگاه لرستان، برنامه های مختلف خود را مطرح کرده و درباره 

این برنامه ها، بحث و تبادل نظر اعضای شورا، صورت گرفت.

اراک- خبرنگار آوای اقتصاد : به گزارش روابط عمومی اداره کل،  مهدیه امیدی گفت:یکی 
از سیاست های آموزشی این اداره تغییر و به روز رسانی مهارت های آموزشی برمبنا نیاز 
جامعه هدف را همواره دنبال می نماید که بر همین اساس شورای آموزشی،پژوهشی طی 
نشست های باحضور اعضاء و اساتید مجرب نسبت به بازنگری و تدوین استاندارد های مهارتی  
مطابق با اســتانداردهای روز اقدام نمود.سرپرست معاونت آموزش،پژوهش و برنامه ریزی 
در ادامه افزود:بازنگری  استانداردهای مهارتی در چهارحوزه صنعت،کشاورزی ،فرهنگ و 
خدمات تهیه و تدوین شده است که در سال ۹6و۹۷ بیش از ۳۴عنوان استاندارد،سال۹۸شش 

عنوان استاندارد و از ابتدای سال۹۹ تا کنون بیش از20عنوان استاندارد مهارتی بازنگری 
و تدوین گردیده اســت که می توان این عناوین استاندارد های بازنگری شده را در رشته 
های مهارتی :حسابدار حقوق و دستمزد،متصدی تعیین صورت وضعیت،بازرس تشخیص 
رنگ خودرو،تکثیر و پرورش دهنده گیاهان آپارتمانی، تکنسین سامانه های تامین انرژی 
درساختمان انرژی صفر ))ZEB( برشمرد.وی اظهار امیدواری نمود بتوانیم پس از عبور از 
ویروس کرونا با برگزاری نشست های پژوهشی گام های مهمی را در تهیه و تدوین بازنگری 

استانداردهای مهارتی برداریم.

منابع محلی و برخی اهالی روستای آبکنه بخش بیرم لارستان استان فارس با ارسال تصاویری در شبکه های اجتماعی 
گفتند که ذخایر اعلام نشده نفت و گاز در این روستا هست که مسئولان اجرایی شهرستان گفته اند امکان دارد چنین 
باشد؛ موضوعی که هنوز وزارت نفت درباره آن اظهارنظر نکرده است.کوهنوردان محلی روستای آبکنه بخش بیرم لارستان 
ادعا می کنند که محلی پلمب شده با بتن در رشته کوه های گاوبست و همچنین بستکویه این بخش وجود دارد که نشانه 
وجود چاه های نفتی و یا گازی در منطقه است.اگرچه تاکنون شرکت ملی نفت و گاز ایران صحت و سقم این تصاویر و 
ادعاها را که گفته می شود چاه گازی است را تایید و یا تکذیب نکرده اند اما برخی مسئولان از جمله فرماندار لارستان و 
نماینده مردم لارستان در مجلس شورای اسلامی که خود زمانی نیز رییس عملیات حفاری چاه های نفت وگاز شرکت 
ملی نفت ایران وعضو ارشد کمیته سرمایه گذاری و توسعه میادین نفتی وگازی کشور بود، می گویند که این منطقه یکی 

از مستعدترین مناطق گازخیز است.به گفته منابع محلی، پیمودن فاصله روستای آبکنه تا قله کوه حدود سه ساعت با 
چهارپایان طول می کشد.برخی بزرگان و کهنسالان روستا نیز می گویند که قبل از انقلاب نیز بارها مشاهده کرده اند که 
گروه ها و افرادی اعم از ایرانی و خارجی و همچنین سازمان های اداری از جمله سازمان نقشه برداری چند بار با بالگرد 
در منطقه حضور یافته و مشغول انجام کارهای مطالعاتی و تحقیقاتی در این منطقه شده بودند.به ادعای یکی از اهالی 
منطقه بیرم نیز در سال 1۳۵2شرکت توتال فرانسه طی اکتشافاتی در کوه های بیرم )گاوبست و بستکویه( چند حلقه 
چاه گازی را در عمق 2 هزار و 61۷ متری کشف و آنها را  پلمب کرده اند.نماینده مردم شهرستان های لارستان، خنج، 
گراش و اوز و عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی در این باره بیان کرد: بسیاری از مناطق جنوب فارس بویژه 

لارستان و بخش بیرم سرشار از وجود چاه های نفتی و گازی هستند.

سرپرست معاونت  آموزش،پژوهش و برنامه ریزی اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان اراک: 

 تدوین و بازنگری ۶۰ استاندارد شغلی و مهارتی از ابتدای سال تا کنون

بود و نبود ذخایر گاز در بیرم لارستان
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شماره : 969
 هنوز 35 درصد ظرفیت سدهای کرمانشاه خالی است

 به گفته مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان کرمانشاه با وجود بارش های 
خوبــی که طی چند وقت اخیر داشــتیم، هنوز نزدیــک به ۳۵ درصد ظرفیت 

سدهای استان خالی است.
بهرام درویشــی با اشاره به کم بارشی که از ابتدای پاییز امسال با آن مواجه 
بودیم، اظهار کرد: با وجود دو بارندگی خوبی که اخیرا داشــتیم، هنوز ظرفیت 

سدهای استان تکمیل نشده و هیچ سدی در وضعیت سرریز قرار ندارد.
وی ادامه داد: بعد از سامانه بارشی قبلی، نزدیک به ۸۷2 میلیون مترمکعب 
آب پشــت سدهای استان ذخیره داشتیم و نزدیک به ۳۵ درصد ظرفیت یعنی 

رقمی معادل ۴۷۸ میلیون مترمکعب ظرفیت سدها هنوز خالی است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان کرمانشاه افزود: چند روز طول می کشد 
تا آورد بارش های اخیر نیز وارد سدهای استان شود و احتمالا میزان ذخیره سدها 
بیشتر خواهد شد، اما بعید است این میزان بارش هم باعث سرریز سدها شود.

درویشی با اشاره به اینکه ظرفیت کافی در سدهای استان ایجاد شده تا در 
صورت بروز سیلاب مشــکلی برای مدیریت آن نداشته باشیم، خاطرنشان کرد: 
در مرکز رصد و پایش داده های آبی استان، میزان و درصد پرشدن حجم مخازن 

سدها به صورت آنلاین و مستمر مورد پایش قرار می گیرد.
وی از بارش های قابل توجه چند روز اخیر در ســطح استان هم یاد کرد و با 
بیــان اینکه آمادگی کامل برای مدیریت این بارش ها وجود دارد، گفت: لایروبی 
رودخانه ها و رفع خطر در نقاط بحران زا  انجام شــده است. همچنین با وجود 
تعطیلات کرونایی، تمام تیم های کنترل سیلاب و نیز گروه های گشت و بازرسی 

بمنظور پایش و کنترل رواناب ها فعال هستند.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اســتان کرمانشــاه درباره سیلابی شدن 
رودخانه های استان هشدار دارد و افزود: از مردم تقاضا داریم حتی اگر رودخانه ها 
را آرام دیدند باز هم از نزدیک شدن به آنها خودداری کنند، زیرا هر لحظه امکان 

ورود آب از بالا دست و وقوع سیلاب وجود دارد.

 کرمانشاه؛ پنجمین استان تولیدکننده گندم در کشور
  مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه گفت: پنجمین استان 

تولیدکننده گندم در کشور هستیم.
محمدسعید هوشیار با بیان اینکه امسال برای کشت ۳۹1 هزار هکتار گندم 
در  اراضی اســتان برنامه ریزی شده که تقریبا معادل سال گذشته است، گفت: 
2۹۸ هزار هکتار از این سطح به گندم دیم و مابقی به گندم آبی اختصاص دارد.

هوشــیار با بیان اینکه تاکنون ۳6۷ هزار هکتار از اراضی اســتان زیر کشت 
گندم رفته، اضافه کرد: با پایان فصل کشــت، سطح زیر کشت گندم در استان 

به ۳۹1 هزار هکتار برنامه ریزی شده خواهد رسید. 
مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه با اشاره به جایگاه قابل 
قبول اســتان کرمانشاه در زمینه کشت گندم در کشور، گفت: پنجمین استان 

تولیدکننده گندم در کشور هستیم.
وی ادامه داد: بیشــترین سطح زیر کشــت گندم و معادل ۳0 درصد کشت 

گندم استان به شهرستان کرمانشاه اختصاص دارد.
وی  گفت: هم اکنون کشت گندم در مناطق معتدل و سرد استان به اتمام 
رســیده و تنها کشت در مناطق گرمسیر ادامه دارد که آن هم ظرف یک هفته 

آینده به اتمام خواهد رسید.
وی ســپس اشــاره ای هم به وضعیت خوب بارش ها در سال زراعی جاری 
داشــت و گفت: آمارهای بارندگی  حاکی از در پیش بودن ســال زراعی خوبی 

برای استان دارد.
هوشیار ادامه داد: از ابتدای سال زراعی جدید) ابتدای مهر( تا دهم آذر میزان 
بارش های استان 1۳2 میلیمتر بوده که این میزان در مدت مشابه سال گذشته 

61.6 میلیمتر بوده است. 
وی سپس از کشاورزان گندمکار خواست تا حتما نسبت به بیمه کردن اراضی 
کشاورزی خود اقدام کنند، چون در صورت بروز خسارت تنها کشاورزانی که اراضی 

کشاورزی خود را بیمه کرده باشند، مشمول حمایت می شوند.

 توزیع »مرغ منجمد« قیمت مرغ را در بازار کاهش داد
 سرپرســت اداره کل پشتیبانی امور دام اســتان کرمانشاه گفت: توزیع مرغ 
منجمد توانسته نقش اثرگذاری در تعدیل قیمت مرغ گرم در بازار داشته باشد.

شهریار قاسمی، در پاسخ به این سوال که توزیع مرغ منجمد چقدر در تعدیل 
قیمت مرغ اثرگذار خواهد بود، گفت: توزیع مرغ منجمد توانسته تا حدود زیادی 

قیمت مرغ را در بازار تعدیل کند.
وی افزود: قیمت مرغ گرم در مقاطعی در هفته گذشــته در استان کرمانشاه 
به هر کیلوگرم ۳6 هزار تومان هم رســید که با توزیع بیشــتر مرغ منجمد هم 

اکنون قیمت مرغ گرم حدود 26 و 2۷ هزار تومان به ازای هر کیلوگرم است.
سرپرست اداره کل پشتیبانی امور دام استان کرمانشاه با بیان اینکه در یک 
ماه گذشته 600 تن مرغ منجمد در استان توزیع شده، گفت: بیشترین توزیع را 

در چند وقت اخیر و در پی افزایش قیمت مرغ شاهد بوده ایم.
قاســمی ادامه داد: در اوایل ماه گذشته گاها میزان توزیع روزانه مرغ منجمد 
به دلیل اقبال کم مردم استان به خرید مرغ منجمد در حد پنج تن در روز بود.

وی اضافه کرد: در پی افزایش قیمت مرغ، روزانه به طور متوسط ۵0 تن مرغ 
منجمد در استان در حال توزیع است که با تصویب ستاد تنظیم بازار استان باز 
هم امکان افزایش میزان توزیع روزانه مرغ منجمد در اســتان وجود دارد.قاسمی 
گفت: به اندازه کافی مرغ منجمد در ســردخانه های استان موجود است و هیچ 

مشکلی برای توزیع بیشتر مرغ منجمد نداریم.
وی یادآور شــد: هم اکنون قیمت مرغ منجمد درب ســردخانه به ازای هر 
کیلوگــرم 1۴ هــزار تومان بوده و بــا قیمت 1۵ هزار تومان به دســت مصرف 

کنندگان می رسد.

 کاهش 4۱ درصدی ترددهای بین شهری کرمانشاه در محدودیت های 
کرونایی

 مدیــرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه از کاهش ۴1 
درصدی تردد در محورهای اســتان در زمان اعمال محدودیت هایی دو هفته ای 

کرونایی خبر داد.
فریبرز کرمی اظهار کرد: طی دو هفته اخیر)از ابتدای آذر(، حدود سه میلیون 
و ۳۹۷ هزار تردد در محورهای مواصلاتی اســتان داشــتیم که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته با حدود پنج میلیون و ۸0۷ هزار تردد، کاهش ۴1 درصدی 
را نشان می دهد که عمدتا هم ناشی از محدودیت های کرونایی بوده است.وی 
با اعلام اینکه در این مدت تردد خودروهای ســبک نزدیک به ۴۵ درصد کاهش 
داشت، گفت: طی این دو هفته ثبت دو میلیون و 6۹6 هزار تردد خودرو سبک 
را داشــتیم، در حالیکه این عدد در مدت مشــابه سال گذشته چهار میلیون و 

۹02 هزار تردد بوده است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه همچنین از کاهش 
حدود  22 درصدی تردد خودروهای ســنگین در جاده های استان هم خبر داد 
که از ۹0۴ هزار تردد در مدت مشابه سال گذشته به ۷01 هزار تردد رسیده است.

کرمی بیشترین تردد در این دو هفته را مربوط به محور کرمانشاه - قزانچی با 
حدود 16۵ هزار تردد و کمترین تردد را نیز مربوط به محوز گیلانغرب - سومار 

با ۴6۳0 تردد دانست.
وی با اشــاره به تداوم محدودیت تردد در جاده ها برای خودروهای غیربومی، 
تاکید کرد: این محدودیت ها با جدیت رعایت می شود و از مردم نیز تقاضا داریم 

به آن پایبند باشند.

مدیرعامل شــرکت توانیر گفت: برق در 
خوزستان نقش بسیار حیاتی تری را در زندگی 
مردم ایفا می کند و به همین دلیل صنعت برق، 

توجه ویژه ای به این استان دارد.
محمد حسن متولی زاده در آیین افتتاح 
پروژه های صنعت برق خوزستان در سی امین 
پویش هر هفته_ الف-ب-ایران که با حضور 
رئیس جمهور به صورت ویدئو کنفرانس برگزار 
شد، بیان کرد: از سال 1۳۹2 تاکنون علاوه بر 
بهره برداری از چندین نیروگاه بزرگ با ظرفیت 
بیش از یک هزار و ۸00 مگاوات بالغ بر 6 هزار 
و 100 میلیارد تومان در شبکه های انتقال و 

توزیع خوزستان هزینه شد.
وی خطاب به رئیس جمهور گفت: امروز 
هم با دستور جنابعالی ۹ پروژه بزرگ در هفت 
شهرستان استان خوزستان شامل پست ها 
و خطــوط انتقال و فوق توزیع، نیروگاه های 
تولید پراکنده حرارتی، خورشیدی و برق آبی 
کوچک با مجموعه یک هزار و 100 میلیارد 

تومان اعتبار به بهره برداری می رسد.
مدیرعامل شرکت توانیر با اشاره به اینکه 
بیش از ۸0 درصد از سرمایه گذاری انجام شده 
توســط بخش خصوصی صورت گرفته بیان 
کرد: از سال 1۳۹2 تاکنون بیش از ۴۳0 هزار 
مشترک جدید در خوزستان برق دار شده و 

بیش از 2۵ درصد افزایش تعداد مشترکین در 
این استان داشتیم اما خوشبختانه با همکاری و 
مشارکت مردم در چند سال اخیر بار مصرف 
در تابســتان به خوبی مدیریت شده و نقش 
مؤثری در کنترل بار پیک کشور داشته است.

متولی زاده یادآور شــد: از ســال 1۳۹2 
تاکنون با ســرمایه گذاری های انجام شــده 

تلفات برق در اســتان خوزستان بیش از ۵0 
درصد کاهش یافته که سهم بسیار مؤثری در 
کاهش تلفات برق در شبکه کشور داشته است؛ 
همچنین با اقدامات انجام شــده برای مقاوم 
سازی شبکه در مقابل ریزگردها خوشبختانه 
پایداری و کیفیت برق به میزان بســیار قابل 

ملاحظه ای افزایش یافت.

وی عنوان کرد: در حال حاضر خدمات غیر 
حضوری در خوزستان کامل شده و مردم این 
اســتان برای دریافت خدمات نیاز به مراجعه 

حضوری به ادارات برق ندارند.
مدیرعامل شرکت توانیر در پاسخ به سؤال 
رئیس جمهور مبنی بر اینکه یکی از مشکلاتی 
که در برق خوزستان در سال های قبل داشتیم 

زمانی بــود که با بارندگی کم و بعد هم گرد 
و غبار مشــکل قطعی برق ایجاد می کرد آیا 
برطرف شده گفت: خوشبختانه اقدامات بسیار 
مؤثری در این زمینه انجام شده که اولین مورد 
توسعه ناوگان مقره شو یا شستشوی تجهیزات 
هست، زمان حادثه دو دستگاه داشتیم که در 
حال حاضر به ۴۷ دستگاه افزایش پیدا کرده 
و بزرگترین ناوگان شستشوی تجهیزات برقی 

در استان خوزستان مستقر است.
متولــی زاده اضافــه کرد: حجــم عایق 
بندی و تجهیزات شــبکه برق بیش از ۷00 
درصــد افزایش پیدا کــرده و همچنین در 
زمینه احداث پســت های GIS که در مقابل 
ریزگردها مقاوم هستند، پروژه های بسیاری 
 داشــتیم. بیش از هفت هزار و ۷00 کیلومتر

 شبکه های هوایی به کابل های خودنگهدار 
تبدیل و همه اقدامات به کاهش بیش از ۸0 
درصدی خاموشــی ها در استان خوزستان 

منجر شده است.
این ســومین پویش هر هفته- الف- ب- 
ایران در خوزســتان از بهمن ســال گذشته 
تاکنون اســت که در آن پروژه های شرکت 
برق منطقه ای خوزستان به صورت رسمی با 
حضور مقامات ارشد کشوری افتتاح رسمی و 

مورد بهره برداری قرار می گیرند.

 مدیرعامل شرکت توانیر در آیین افتتاح پروژه های صنعت برق خوزستان 

از سال ۹۲ تاکنون بیش از ۶ هزار میلیارد تومان در شبکه های انتقال و توزیع خوزستان هزینه شد

 
 

 
 

مدیر منطقه ۱0 شهرداری اصفهان خبر داد:
۵۰ میلیارد تومان پروژه آماده افتتاح در منطقه ۱۰

به گزارش خبرنگار ما از اصفهان0مدیر منطقه 10 
شــهرداری اصفهان گفت: در نوزدهمین برنامه »هر 
یکشنبه یک افتتاح« شــهرداری اصفهان پروژه های 
عمرانی خدماتی مختلف منطقه 10  با هزینه ای بالغ بر 
۵00 میلیارد ریال، بدون حضور شهروندان و به صورت 
غیرحضوری به بهره برداری می رسد.به گزارش اداره 
ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، حمید شهبازی 
با اشاره به این برنامه ها، اظهار کرد:  یکی از پروژه های 
آماده افتتاح منطقه 10 پارکینگ طبقاتی بیمارستان 
عســکریه است که به صورت مشارکتی با بیمارستان 

عسکریه احداث شــده است.حمید شهبازی ظرفیت 
این پارکینگ را 2۳0 خودرو ذکر کرد و افزود: هزینه 
احداث و آزادسازی این پروژه 20 میلیارد تومان است.

وی با اشاره به تملک و احداث خیابان مصلی)حدفاصل 
میدان شهید فهمیده تا چهارراه فرسان( تصریح کرد: 
خیابــان مصلی به طول 2۷0 متــر و عرض 2۴ متر 
با هزینه 20 میلیارد تومان احداث شــده است.مدیر 
منطقه 10 شهرداری اصفهان، احداث کلکتور شرقی 
غربی و مخزن آب 1000 مترمکعبی را از دیگر پروژه 
های آماده افتتــاح این منطقه ذکر کرد و گفت: این 

کلکتور از میدان قدس تا مجموعه گل نرگس اســت 
که با هزینه اجرایی ۷ میلیاردتومان و در مســاحت 6 
هزار و ۵00 متر احداث شــده است.وی با بیان اینکه 
ساماندهی پارک پروین از دیگر پروژه های آماده افتتاح 
منطقه است، تاکید کرد: این پروژه نیز با هزینه ای بالغ 
بر ۵00 میلیون تومان انجام شده است.شهبازی با اشاره 
به پروژه های پیاده روسازی در منطقه10، گفت: پیاده 
روسازی خیابان صباحی با هزینه 1۵ میلیارد ریال و 
پیاده روســازی خیابان پروین با هزینه ای بالغ بر 10 

میلیارد ریال انجام شده است.

ذوب آهن اصفهان در راستای خودکفایی و بومی سازی 
و بــه دنبال تولید ریل های مورد نیاز راه آهن و مترو 10 
آذرماه ، موفق به تولید انبوه ریل زبانه ســوزن گردید و با 
این موفقیت چشمگیر ، ایران به جمع چهار تولید کننده 
ریل زبانه سوز در جهان پیوست .منصور یزدی زاده مدیر 
عامل ذوب آهن اصفهان در این خصوص گفت: تولید ریل 
زبانه سوزن که مصارف گسترده ای در صنعت ریلی کشور 
دارد، پس از تولید ریل های درون و برون شهری در دستور 
کار شرکت قرار گرفت و طراحی و ساخت غلتک های آن 
سه ماه طول کشــید که توسط کارشناسان این شرکت 
باکار شــبانه روزی با توجه به نیاز کشور انجام شد.وی با 
اشــاره به این که هیچ محدودیتی در تولید ریل نداریم و 
بــرای صادرات آن هم برنامه ریزی کرده ایم، افزود: تولید 
این محصول ســخت تر از تولید ریل های دیگر است  و 
چــون هیچ محور تقارنی ندارد، تولید آن پیچیدگی ها و 
حساسیت های خاصی دارد .مدیر عامل ذوب آهن اصفهان 
به اهمیت این ریل در صنعت حمل و نقل ریلی کشور اشاره 
کرد و گفت: کارهای تکمیلی بر روی ریل زبانه سوزن در 
شرکت دیگری انجام می شود و در نهایت سوزن ریل ملی 

در خطوط کشور مورد استفاده قرار می گیرد.
وی با اشاره به این که این ریل در طول 1۳ متر تولید 
می شود ، اظهار داشت: ریل سوزن به صورت عمده جهت 
تغییر مســیر قطار استفاده می شود و تا کنون تامین آن 
متکــی کامل به واردات بود و لذا تولید آن  یک موفقیت 

بزرگ برای کشور است و توسعه حمل و نقل ریلی کشور 
را تسهیل می کند.مهرداد تولاییان معاون بهره برداری ذوب 
آهن اصفهان در این خصوص گفت: طراحی این محصول 
توســط کارشناســان ذوب آهن انجام شده و  با توجه به 
تجربیاتی که در این زمینه داریم، در طراحی و تولید این 

محصولات جدید هیچ مشکلی نخواهیم داشت.
وی افزود : دستگاه سوزن به مجموعه ای از ریل های 
خاص زبانه های ســوزن، صفحات اتصال، قطعات ریخته 
گری یا فورج شــده، انواع تراورس ها و ... اطلاق می شود 
که در خطوط و ایستگاه های راه آهن به منظور تعویض 
مسیر قطار مورد استفاده قرار می گیرد و امکان تغییر از 

یک مسیر به  مسیر دیگر را در تقاطع ها فراهم می سازد.
معاون بهره برداری ذوب آهن با اشاره به اینکه سوزن 
یک وسیله مهم و حیاتی در صنعت ریل است افزود: ریل 
سوزن در بین اجزای مختلف سوزن، از اهمیت بیشتری 
نسبت به دیگر قســمت ها برخوردار است، به نحوی که 
استفاده از ریل سوزن استاندارد در عملکرد صحیح سوزن 

و جلوگیری از بروز حوادث ریلی بسیار موثر می باشد.
وی با اشاره به این که تولید سوزن ریل 60E1A1 دارای 
پیچیدگی های خاص در طراحی و تولید است گفت: این 
محصول برای ســال های طولانی از خارج کشور تامین 
می گردید که علاوه بر ارزبری زیاد، موجب وابســتگی به 

کشورهای دیگر نیز شده بود و تولید این محصول نه تنها 
مانع خروج ارز از کشور می گردد، بلکه در صورت صادرات، 

ارز آوری نیز خواهد داشت.
معــاون بهره برداری ذوب آهن ریخته گری فولاد این 
محصول را نیز مهم دانست و گفت: پس از طراحی محصول، 
تامین قطعات مورد نیاز و آماده سازی خطوط تولید، فولاد 
ریل سوزن ریخته گری شده و تولید آزمایشی این پروفیل 
انجام و پس از حصول موفقیت آمیز کلیه پارامترهای مورد 
نظر، تولید ریل ســوزن 60E1A1 به طور انبوه نیز انجام 
گردید.وی تولید ریل ملی و قطعات سوزن ریل را افتخار 
بزرگی برای کشور دانست که چشم انداز جدیدی در توسعه 
صنعت حمل و نقل ریلی به وجود می آورد و اظهار داشت 
: تولید این محصول اســتراتژیک با توجه به دانش فنی و 
تجربه پرسنل بخش های فولادسازی و نورد شرکت ذوب 
آهن و در انطباق با الزامات اســتانداردهای ذیربط صورت 
گرفت.محمد امین یوسف زاده مدیر مهندسی نورد ذوب 
آهــن اصفهان نیز در این خصوص گفت: صفر تا صد این 
ریل در داخل طراحی شد و تولید آن نسبت به ریل، چند 
برابر سخت تر بود. بعد از طراحی ، رفع اشکالات انجام شد 
و سپس به پروفیل رسیدیم و بعد از آن پروفیل نرمال شد 

و تولید انبوه حاصل گردید.
وی مصرف ریل زبانه سوزن در کشور را حدود 2 هزار 
تن دانست که البته همین مقدار هم جهت تعویض سوزن 

های قدیمی مورد نیاز است .

مدیرکل بهزیستی استان کرمانشاه از سیر کاهشی ابتلا به ایدز در میان معتادان تزریقی و پرخطر استان خبر داد.
فرحناز محمدی به مناســبت هفته اطلاع رســانی ایدز )11 تا 1۷ آذر(، از بهزیستی به عنوان یکی از متولیان 
اصلی در زمینه کنترل و کاهش آســیب های اجتماعی و همچنین پیشــگیری و کنترل بیماری ایدز یاد کرد و 
افزود: در همین راستا برنامه های مختلفی در سطح استان برای کنترل این بیماری توسط بهزیستی اجرا می شود.

محمدی به برنامه کاهش آسیب در بین معتادان تزریقی اشاره کرد وافزود: این برنامه شامل کاهش رفتارهای 
پرخطر، مصرف نکردن سرنگ مشترک، تعویض سرنگ، استفاده از وسایل پیشگیری و روی آوردن از مصرف تزریقی 
مواد به مصرف خوراکی آن است.وی افزود: همچنین درمراکز تحت نظارت اداره کل بهزیستی استان کرمانشاه از 
تمامی معتادین متجاهر و معتادان تزریقی خدمات گیرنده هر سه ماه یکبارغربالگری ویروسHIV به عمل می آید.

محمدی به فعالیت 10 مرکز کاهش آســیب در استان اشاره کرد وافزود: طی شش ماهه ابتدای امسال حدود 
2100 نفر از معتادان بی خانمان، زنان پر خطر و معتادان تزریقی و پرخطر از خدمات این مراکز بهره مند شده اند.

مدیرکل بهزیستی استان کرمانشاه در خصوص تاثیر این برنامه در پیشگیری و کنترل بیماری ایدز در استان گفت: 
در سالهای ابتدایی آغاز این طرح بین ۵0 تا 60 درصد معتادان تزریقی، سابقه تزریق مشترک داشته و فقط ۷.۵ درصد 
از آنها به سرنگ و وسایل بهداشتی تزریق دسترسی داشتند که این آمار در حال حاضر بسیار افزایش داشته است.

وی افزود: همچنین در ابتدای شــروع این طرح حدود 20 درصد معتادان تزریقی اســتان مبتلا به بیماری ایدز 
بودند، در حالیکه در حال حاضر میزان ابتلای معتادان تزریقی به ایدز در اســتان به شــدت کاهش یافته اســت.

محمدی از کاهش ســایر رفتارهای پرخطر در بین معتادین تزریقی به عنوان دیگر دستاورد اجرای این برنامه یاد 
کرد وافزود:  در برخی از بررسی ها ۳2 درصد افراد معتاد ســابقه رابطــه خارج از عرف نــاایمــن داشته و 22 

درصد نیز ســــابقه انجــام خــالکوبی  و سایر رفتارهای پرخطر را داشتند که بر اساس یک پیگیری مقطعی 
پس از گذشت شش ماه از دریافت خدمات کاهش آسیب، ۸6 درصد از معتادان پرخطر استان هیچکدام از مـوارد 
فوق را نداشتند. به عبارت دیگر می توان گفت یکی از دلایل کاهش ایدز در بین معتادان تزریقی استان، نتیجه 
این مداخلات کاهش آسیب می باشد.محمدی خاطرنشان کرد: در ابتدای شروع طرح، معتادان استان اطلاع اندکی از 
بیماری ایدز و راه های انتقال این بیماری داشتند، اما بعد از مداخلات آموزشی و ارائه مشاوره بهداشتی، روانشناسی 
و خانوادگی، رفتارهای پرخطر به طور محسوســی کاهش یافته است.مدیرکل بهزیستی استان کرمانشاه در ادامه 
به تشریح برخی خدمات بهزیستی به افراد HIV مثبت پرداخت و اظهار کرد: مرکز ویژه باشگاه مثبت زیرمجموعه 
بهزیستی است که ارائه خدمت به افراد مبتلا به ایدز را برعهده دارد.وی افزود: این مرکز پایگاه حمایتی و توانمندسازی 
بیماران HIV مثبت تحت درمان است که تا کنون حدود 560 فرد مبتلا به بیماری ایدز از این مرکز کمک هزینه 
درمان، مشــاوره، هزینه تحصیل، پوشــاک، بسته های معیشتی، خدمات دندانپزشکی، مامایی و توانمند سازی و 

حرفه آموزی و.... دریافت کرده اند.
محمدی به برنامه های بهزیستی در حوزه اطلاع رسانی و آگاه سازی مردم در خصوص بیماری ایدز هم اشاره 
کرد و افزود: بیش از ۵00 روانشناس، مشاور، جامعه شناس، روانپزشک، پزشک و سایر رشته های تخصصی در مراکز 
تحت نظارت اداره کل بهزیستی کرمانشاه به ارائه خدمات پیشگیری می پردازند و خانواده ها را نسبت به خطر ایدز 
و روش های انتقال آن آگاه می کنند.وی یادآور شد: با توجه به اینکه زنان به عنوان شریک زندگی همسران معتاد 
خود، در معرض ابتلای به بیماری ایدز قرار دارند و جزو افراد در معرض خطر این بیماری محسوب می شوند، جزو 

دسته های دارای اولویت در آگاه سازی، تغییر نگرش و پیشگیری از ایدز قرار دارند.

ایران به جمع چهار تولید کننده ریل زبانه سوزن در جهان پیوست

تولید ریل زبانه سوزن در ذوب آهن اصفهان در جهت خودکفایی صنعت ریلی کشور

مدیرکل بهزیستی استان خبر داد

سیر کاهشی ابتلا به »ایدز« میان معتادان کرمانشاه

 نخستین جشنواره طراحی پوستر با موضوع مدیریت مصرف آب و برق در سطح ملی
اولین جشنواره طراحی پوستر با موضوع مدیریت مصرف آب و برق در سطح ملی توسط وزارت نیرو و با همکاری شرکت توزیع برق اصفهان و شرکت آبفای استان اصفهان برگزار می شود.پیام مدیریت مصرف این بار در قالب و زبان فرهنگ 
وهنر جلوه گر شده و گره خورده است تا اثراتی فاخر و اثر گذار را در سطح ملی ایجاد کند وهمچنین نگرش ها و نگاههای مردمی را به سمت بهینه مصرف نمودن در حوزه های مختلف انرژی سوق دهدجشنواره پوستر در سه محور برق با 
موضوعات ساعات پیک مصرف ،تجهیزات پر مصرف قدیمی ،فرهنگ سازی مدیریت مصرف برای آیندگان و در حوزه آب نیز با سه موضوع مدیریت مصرف آب و شرایط اقلیمی ،مدیریت مصرف آب و نسل های آینده و مدیریت مصرف آب و 
اصلاح سبک زندگی برای به نمایش گذاشتن خلاقیت های علاقمندان در نظر گرفته شده است.علاقمندان شرکت در این جشنواره می توانند به منظور ثبت نام و ارسال آثار خود از طریق درگاههای مختلف پیامک به شماره 100000121 ، 
واتساپ با شماره 0۹02۹1۴6۷۷2 ،ایمیل به آدرس poster@eepdc.ir ،سایت به نشانی eepdc.ir ، اینستاگرام به نشانی eepdc_irو پیام رسان ایرانی سروش به نشانیeepdc_ir تا 10 دیماه آثار خود را ارسال نمایند. .گفتنی است :دبیر خانه 
جشنواره شرکت توزیع برق اصفهان آثار ارسالی شرکت کنندگان را در ۳0 دی ماه داوری ودر نهایت آثار برگزیده در دهه مبارک فجر معرفی می گردد که جوایز ویژه ای نیز در نظر گرفته شده است .نخستین جشنواره “طراحی پوستر  مدیریت 
مصرف برق و آب” با هدف فرهنگ سازی در زمینه مصرف این دو عنصر حیاتی برای ارسال آثار علاقه مندان فراخوان داد.این جشنواره که برای نخستین بار توسط روابط عمومی وزارت نیرو و با مشارکت روابط عمومی های شرکت های  توزیع 
نیروی برق شهرستان اصفهان و آب و فاضلاب استان اصفهان با شعار مدیریت مصرف برق و آب برگزار می شود، برای حضور و انتخاب برترین آثار ارسال شده شرکت کنندگان به ویژه هنرمندان طراح و گرافیست کشور برگزار خواهد شد.در 
فراخوان جشنواره “طراحی پوستر  مدیریت مصرف برق و آب” محورها در دو بخش آب و برق برای ارسال آثار علاقه مندان طراحی شده است.در فراخوان بخش آب این جشنواره، “مدیریت مصرف آب و شرایط اقلیمی”، “مدیریت مصرف آب و 

نسل های آینده” و “مدیریت مصرف آب و اصلاح سبک زندگی” و در بخش برق نیز “مدیریت مصرف برق در ساعت اوج”، “انرژی های تجدیدپذیر” و “فرهنگ سازی مدیریت مصرف انرژی و نسل آینده” مورد توجه قرار گرفته است.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/09/17

شماره : 969

عاملیان کم گل شدن لیگ بیستم؛ این ۱۰ نفر را به خاطر بسپارید

گفت وگو با فرشید رستمی؛ قهرمان بوکس

کسب مدال تقریبا غیرممکن است
در دنیای حرفه ای تعداد کمی از ایرانی ها موفق به کسب 
افتخارات بزرگ و جایگاه های رفیع شــده اند. یکی از این 
 ایرانی های موفق و باکارنامه »فرشــید رستمی« است که 
چند سالی می شود برای کشور آذربایجان بر روی رینگ 
می رود و تاکنون عناوین قابل توجهی نیز به دست آورده 
است. به همین منظور، با رستمی  همکلام شدیم تا خودش 

از همه چیز برایمان بگوید؛
 چطور شد وارد ورزش بوکس آن هم در سطح 

حرفه ای شدید؟
من هم مثل تمام ورزشکاران حرفه ای، ورزش را از سن 
پایین و با ژیمناســتیک آعاز کردم. از آنجا که پدرم مربی 
بوکس بود، به  این ورزش روی آوردم و توانســتم در رده 
ســنی نوجوانان در پاکستان، مدال طلا کسب کنم. پس 
آن به کشور آذربایجان آمدم و برای  این کشور پا به میدان 

مسابقات گذاشتم.

 در اینجا هم موفقیت هایتان را ادامه دادید، به 
طوری کــه از طرف رئیس جمهور آذربایجان مورد 

تقدیر قرار گرفتید.
بله، بعد از شکست بوکسور تیم ملی روسیه آقای »الهام 

علی اف« رئیس جمهور آذربایجان از من تقدیر کرد.

 گویا در این کشور مسئولیت دارید و به همین 
دلیل فرصت چند بازی مهم را از دســت دادید. 

درست است؟
بله، با توجه به اینکه در کمیته ملی المپیک سمت دارم، 
نمی توانســتم برای دفاع از کمربند قهرمانی به تمریناتم 
ادامه بدهم. از چند ســازمان برای شرکت در مسابقات، 
درخواســت هایی را دریافت کــردم که به ناچار آنها را رد 
کردم. ضمن اینکه درگیر مسائل بیزنسی بودم و نتوانستم 
برای مسابقات آماده شوم. اما با توجه به اینکه المپیک یک 
سال عقب افتاده است، می توانم تمریناتم را منظم انجام 

دهم تا از کمربندم دفاع کنم.

 یک سوال کلی. بوکس ایران و آذربایجان چه 
تفاوت هایی با هم دارند؟

بوکس آذربایجان به لحاظ کیفیت بالاتر از ایران است.  
این کشــور علاوه بر بوکس حرفه ای، مدارس بوکس هم 
دارد، اما در ایران فقط بوکس آماتور داریم. ضمنا در اینجا 

امکانات بیشتری نسبت به  ایران در اختیار ورزشکاران قرار 
می دهند. به همین دلیل  این کشور همیشه در المپیک و 
مسابقات جهانی موفق به کسب مدال می شود، اما برای تیم 

ملی ایران فعلا این شرایط محقق نشده است.

 و به همین دلیل اســت که ما بوکسور های 
لژیونر نداریم.

دقیقــا. همان طور که گفتــم از آنجایی که ما بوکس 
حرفه ای نداریم، پس نمی توانیم لژیونر هم داشته باشیم. 
البته در کشورمان استعدادهایی داریم که بتوانند هم لژیونر 

شوند و هم قهرمان باشند.

  اخبــار بوکس ایران و تیــم ملی را پیگیری 
می کنید؟ نظرتان راجع بــه تیم ملی و کادر فنی 

اش چیست؟
به نظر من با آمدن علیرضا استکی به عنوان سرمربی و 
جوان گرایی که انجام داد، تیم ملی اینده درخشانی خواهد 
داشــت. او کارهایی را انجام داد که شاید خیلی از مربیان 

جرات انجام دادنش را نداشتند.

  به نظرتان بوکسورهایی که سهمیه المیک 
گرفتند، چقدر در المپیک می توانند موفق باشند؟

از آنجایی که بوکسورهای تیم ملی جوان هستند، پس 

انگیزه زیادی دارند تا خودشان را در المپیک نشان دهند. 
من فکر می کنم حتما شاهد شگفتی در بوکس ایران خواهیم 

بود. البته این کار شرایط و مقدماتی لازم دارد.

 ]قطعا امکانات و حضور در مسابقات و مسائلی 
از این دست که در آذربایجان وجود دارد اما  در این 

نیست.
همین طور است. همان طور که گفتم  ایران بوکسورهای 
خوبی دارد. همین سید شاهین موسوی که سهمیه المپیک 
گرفته است، چند سال قبل در آذربایجان مسابقات خوبی 
برگزار کرد و نشــان  داد پتانســیل خوبی دارد. اما از آن 
زمان ۴،۵ ســال گذشته اســت. او  اگر آن موقع هر سال 
در مسابقات مختلف شــرکت می کرد و تجربه به دست 
می آورد، قطعا می توانســت مدال المپیک هم بگیرد. ولی 
او  الان تجربه زیادی ندارد. حریفان او  در این چند سال در 
مسابقات جهانی نوجوانان   و جوانان مدال گرفته اند و حالا 
خود را برای بازی های المپیک آماده کرده اند. متاســفانه 
بوکســورهای  ایران  این شرایط را ندارند. بنابراین، کسب 

مدال تقریبا غیرممکن است.

 دو  ســوال هــم در مورد بخــش حرفه ای 
بوکس ایران داریم. کم نیستند بوکسورهایی که در 
مسابقات نامعتبر شرکت می کنند و خود را قهرمان 

جهان می دانند و کلی هم برای خودشــان تبلیغ 
می کنند. چرا با چنین مسائلی روبرو هستیم؟

ببینید مسابقات حرفه ای زیر 10 راند غیرمعتبر است 
و فقط مسابقات بالای ۴،۵ راند دارای اعتبار است. چرا که  
این قبیل بازی ها پیش زمینه حضور بوکسور در مسابقاتی 
بزرگ، در ســالنی مناسب و در کشوری صاحب جایگاه و 
اعتبار در بوکس است. متاسفانه بیشتر رقابت های نامعتبر 
در کشور گرجستان برگزار می شود، آن هم  در یک  باشگاه 

و تحت عنوانی من درآوردی.

 برای حل این معضل چه باید کرد؟ بســیاری 
از کارشناسان بوکس حرفه ای معتقدند راه حل این 
مشکل، راه اندازی بوکس حرفه ای به صورت رسمی 

 در  ایران است.
دقیقا، توجه کنید همه  کشورها هم فدراسیون بوکس 
حرفه ای دارند هم آماتور. الان شنیده ام که در فدراسیون 
بوکــس  ایران بخش حرفه ای را هــم راه اندازی کرده اند 
که  این کار درست نیست. چرا که بخش آماتور نمی تواند 
برای حرفــه ای کار کند. البته این را هــم باید گفت که 
فدراسیون ایران  در همان بخش آماتور خود هم مانده است، 
چه برسد به اینکه بخواهد بوکس حرفه ای را هم فعال کند!

 به عنوان سوال پایانی، مشکلی که  این روزها به 
ویژه در دنیای مجازی با آن روبرو هستیم، قهرمانان 
خیالی و پوشــالی هستند که فقط به دنبال جذب 
فالوور و طرفدار هستند. چطور این قبیل ورزشکاران 
پوشالی را از قهرمانان واقعی تشخیص دهیم به ویژه 

در بوکس حرفه ای که تخصص شماست؟
همان طور که گفتم قهرمان واقعی در بوکس حرفه ای 
باید در مســابقات 10 رانده شرکت کند، اما  اینهایی که 
خــود را قهرمان حرفه ای جا می زنند، در مســابقات ۴،۵ 
رانده بازی کرده اند. از سوی دیگر، یک بوکسور مطرح در 
بخش حرفه ای، به کنفرانس های مختلف دعوت می شود، در 
مسابقات معتبر شرکت می کند و حتی به عنوان میهمان در 
مسابقات مهمی  چون المپیک دعوت می شود. در المپیک 
2016 ریودوژانیرو برزیل 12 بوکسور حرفه ای را به عنوان 
میهمان ویژه دعوت کرده بودند که یکی از آنها من بودم. 
پس راههای شناخت ورزشکاران قلابی و پوشالی با قهرمانان 

واقعی خیلی هم سخت نیست.

دلایل مختلفی برای کم گل بودن لیگ برتر 
عنوان شده اما یکی از دلایلی که پنهان مانده، 

درخشش دروازه بان ها بوده است.
بارها در طول این چند روز در گزارش های 
مختلف از جمله این گزارش، راجع به عملکرد 
ضعیف تیم ها در بحث ایجاد موقعیت و زدن 
گل صحبت کردیم و نســبت به نمایش نه 
چندن قابل قبول تیم ها انتقاد کردیم. با این 
وجود یکی از دلایل پنهانی که باعث شده تا 
این حد میانگین گل های رد و بدل شده پایین 

باشد؛ دروازه بان ها بوده اند.
لیگ برتر فوتبال ایران همواره مشــکل 
دروازه بانی داشــته و بارها شــاهد دریافت 
گل های ناشیانه از سوی گلرها بوده ایم. نبود 
گلر خارجیِ باکیفیت نیز نتوانست کیفیت کار 
سنگربانانان را بهتر کند. در تمام این سال ها 
شاید به اندازه انگشتان یک دست دروازه بان 
مطمئن در فوتبالمان داشتیم که همین نفرات 
مدام بین چند تیم دست به دست شدند و حالا 
تعدادی از آنها نیز به پایان کار خود رسیدند. 
آخرین نفر سید مهدی رحمتی بود که رو به 

مربیگری آورد.
حالا اما در لیگ بیســتم و تا پایان هفته 
چهارم و در آســتانه آغــاز هفته پنجم باید 
به درخشــش گلرها در درون دروازه اشــاره 
کنیــم. نفراتی که تا به الان تقریبا اشــتباه 
فاجعه باری روی ۵1 گل زده شده نداشته اند 
و چندین نفرشان توانسته اند ستاره اصلی یا 
یکی از برترین نفرات تیمشان باشند. در ادامه 
اشاره ای به این بلندقامتانِ غالبا خوش استایل 

می اندازیم.
باید دروازه بان های لیگ بیســتم را به 2 
دسته تقســیم کنیم. نفراتی که توانسته اند 
نمایش قابل قبولی داشته باشند و نفراتی که 
هنوز فرصت این کار را پیدا نکرده اند و در زمان 
به دست آمده نمایش درخشانی نداشته اند. 

ابتدا به سراغ دسته نخست می رویم.
علیرضا حقیقی: به نوعی در کنار گادوین 
منشا، ستاره اصلی تیم امیر قلعه نویی و یکی 

از دلایل مشخص صدرنشینی گل گهر تا به 
اینجای کار بوده است. این دروازه بان باتجربه 
مانند فصل قبل که در نساجی جزو بهترین ها 
بود توانســته فرم خوب خــود را نگه دارد و 
مترصد حضور در تیم ملی فوتبال ایران باشد.

حامد لک: هنوز با لباس پرسپولیس و در 
مسابقات رسمی کسی نتوانسته به جز پنالتی 
دروازه اش را باز کند. حمدالله عبدالرزاق و معز 
علی تنها نفراتی بوده اند که از روی نقطه پنالتی 
به گلر فصل قبل ماشین سازی گل زده اند. لک 
تنها دروازه بان لیگ بیستم است که هنوز گلی 
دریافت نکرده و با چهار کلین شیت نفر نخست 

بوده است.
محمدحســین اکبرمنادی: سورپرایز این 
فصــل در درون دروازه همیــن دروازه بــان 
خوش تیپ و جوان ســایپا بوده است. کسی 
که 2 فصل پیش توسط علی دایی به فوتبال 
ایران شناسانده شــد اما در لیگ نوزدهم با 
یک انتخاب اشتباه به شــهرخودرو رفت تا 

گلر ذخیره مهدی رحمتی باشــد. او خیلی 
زود متوجه انتخاب نادرستش شد و به سایپا 
برگشــت و حالا در لیگ بیســتم عملکرد 
خیره کننده ای داشــته است. اوج درخشش 
محمدحسین مقابل پرسپولیس بود که یک 
تنه، یک امتیاز و یک کلین شــیت را برای 

ابراهیم صادقی به ارمغان آورد.
محمدرضا اخباری: باز به همان دروازه بان 
مستعد و قابل اعتماد قبل تبدیل شده است. 
خیلی ها بر این باور بودند که دیگرمحمدرضا 
اخباری بعد از آن حواشی نتواند کمر راست 
کند و به فوتبال برگــردد اما گَجِتِ فوتبالِ 
ایران با صبر و دوری از حاشیه به شماره یک 
تراکتور رسید و حالا با خیال راحت از دروازه 
تیمِ منصوریان حراست می کند. اخباری در 
برابر مس رفســنجان درخشان کار کرد و با 
چند واکنش عالی فرصت گل زدن و پیروزی 
را به تیمش داد. محمدرضا مقابل نساجی هم 

عملکرد بسیار خوبی داشت.

محمدرشید مظاهری: در 2 بازی اول روی 
نیمکت نشست اما به محض اینکه حسینی 
گل خورد توســط محمود فکری به ترکیب 
اصلی آمد. رشید در 2 بازی انجام داده گلی 
نخورده و 2 کلین شیت داشته ولی فرصت های 
بسیار زیادی نیز روی دروازه اش خلق نشده اند. 
باید منتظر محک جدی تری برای گلر جدید 
اســتقلال باشیم. اما او تا به حال توانسته در 
1۸0 دقیقهف تعداد گل های خورده اش را در 

عدد صفر نگه دارد.
حسین پورحمیدی: یک فصل در استقلال 
بود و یک دقیقه هم به میدان نرفت اما حالا 
با آلومینیوم اراک در 2 بازی توانســته 2 بار 
کلین شیت کند و ستاره اصلی تیمش در برابر 
فولاد خوزستان باشد. پورحمیدی با چابکی 
فراوان تمام حملات فولادی ها را خنثی کرد و 
خودش را به نفر اول میدانِ فولاد آره نا تبدیل 
کرد. پورحمیدی هم هنوز در 2 بازی که انجام 

داده گلی نخورده است.

نیما میــرزازاد: فصل قبل چند فرصت را 
به دست آورد اما با اشتباهات مهلک و آمدن 
علیرضا حقیقی دیگر نتوانست به میدان برود. 
حالا اما با چهره ای متفاوت و با تجربه بیشتر و 
تمرکز فراوان مجددا به گلر شماره یک نساج ها 
تبدیل شده و چقدر هم این عنوان برازنده اش 
بوده است. میرزازاد در 2، سه بازی خصوصا 
دیدار با تراکتور یکی از ستاره های تیمش بوده 

و تا به اینجا فقط 2 گل خورده است.
پیــام نیازمنــد: در هفتــه اول آن پیام 
نیازمندی نبود که انتظار داشتیم اما سپس به 
حالت عادی برگشت و شد همان دروازه بانی 
که داعیه پوشــیدن پیراهن شماره یک تیم 
ملی را دارد. با اوج گیری پیام، ســپاهان هم 
دیگر نباخت و در ســه هفته به هفت امتیاز 
رســید. در این مدت او یک گل خورد که آن 
هم با یک ضربه ســر غیر قابل مهار به ثبت 
رسید. نیازمند همچنان یکی از بهترین هاست.

احمد گوهری: بعد از چند رفت و آمد و یک 
ســری حواشی، دوباره در آرامش و در لباس 
نفت مسجدسلیمان توانسته به روزهای خوبی 
برسد. گوهری 2 بار کلین شیت کرده و تنها 
2 گل دریافت کرده است که روی هیچکدام 
تقصیری متوجه او نبود. باید دید آیا گلر سابق 
سایپا می تواند به همین روند ادامه دهد یا خیر.

حامــد فلاح زاده: فقط بــه یک بازی نیاز 
داشت تا نشــان دهد حضور در زمین با این 
کوله بار تجربه چقدر برای تیمی چون صنعت 
نفت آبادان حائز اهمیت است. حامد فلاح زاده 
در اولین بازی برای تیم آبادانی با ارائه یک بازی 
قابل قبول، هم کلین شیت کرد و هم راه تیمش 
را برای پیروزی مقابل ذوب آهن هموار نمود. او 
مانند فصل قبل که در سایپا یکی از خوب ها 
بود می تواند در بین کم اشتباه ترین گلرهای 

لیگ بیستم قرار بگیرد.
به جز نفراتی که در بالا ذکر شد گلرهایی 
چــون محمدامین رضایــی، محمد دریس، 
محســن فروزان و ... هم بد کار نکرده اند اما 
برای قرار گرفتن در بین برترین ها باید تلاش 
بیشتری انجام دهند و حمایت بیشتری را از 

سوی مدافعینشان دریافت کنند.

سیاوش علیمردانی  

 

 

اعلام نماد و شعار کاروان ایران به توکیو در نشست فوق العاده

شماره ۱۰ والیبال 
ایران یک سال 
دور از میدان

 واکنش PSG به جذب مسی و جدایی ام باپه
مدیر ورزشــی باشگاه پاری سن ژرمن به احتمال جذب لیونل مسی و جدایی 

ام باپه واکنش نشان داد.
به گزارش کانال پلاس، صحبت های نیمار بعد از پیروزی برابر منچستر یونایتد 
در لیگ قهرمانان اروپا باعث شد تا گمانه زنی های زیادی درباره پیوستن مسی به 

پاری سن ژرمن به گوش برسد.
لئوناردو، مدیر ورزشــی باشگاه پاری سن ژرمن درباره علاقه نیمار به همبازی 
شــدن با مسی گفت: من هم دوست دارم که دوباره به فوتبال برگردم تا در کنار 
مســی در پاری ســن ژرمن بازی کنم. باید ما یک سال در کنار هم بازی کنیم.او 
ادامه داد: یک روزنامه نگار آرژانتینی بعد از دیدار برابر منچســتر یونایتد از نیمار 
سوال بپرسید و او هم جواب داد. ما فقط درباره بازیکنان خود صحبت می کنیم. 
من به باشــگاه بارسلونا و مســی احترام می گذارم و درباره بازیکنان آنها صحبت 
نمی کنم. اکنون زمان مناسبی برای صحبت کردن در این زمینه نیست.لئوناردو 
درباره جدایی ام باپه گفت: ما می خواهیم با ام باپه صحبت کنیم و او هم دوست 
دارد که تکلیفش مشخص شود. اکنون زمان آن رسیده است که همه چیز روشن 
شــود. خوشبختانه وضعیت خوب اســت و دلیلی برای نگرانی وجود ندارد. پاری 
سن ژرمن نسبت به یک دهه قبل تغییرات مثبت زیادی داشته است و باید این 

تغییرات ادامه داشته باشد.
لئوناردو در پایان درباره رویارویی حســاس با باشاک شهیر در لیگ قهرمانان 
اروپا گفت: خوشــبختانه پیروزی بسیار مهمی را برابر منچستر یونایتد به دست 
آوردیم اما هنوز تکلیف صعود ما مشخص نیست. بازی حساسی برابر باشاک شهیر 
پیش رو داریم و باید سه امتیاز را به دست آوریم تا به دور بعد صعود کنیم.در این 
گروه هر سه تیم منچستر یونایتد، پاری سن ژرمن و لایپزیگ ۹ امتیازی هستند.

 اظهارات کومان پس از شکست بارسلونا
سرمربی بارسلونا پس از شکست مقابل کادیس با رسانه ها صحبت و اعلام کرد 

توضیح اتفاقی که افتاد سخت است.
به گزارش آس، بارسلونا در هفته دوازدهم لالیگا 2 بر یک مغلوب کادیس شد. 
رونالد کومان پس از بازی گفت: توضیح گل هایی که دریافت کردیم سخت است. 
می تواند به خاطر عدم تمرکزمان باشد. در جریان بازی زمانی که توپ را  در اختیار 
نداشتیم جنگنده ظاهر نشدیم. توضیح این که چگونه گل دوم را دریافت کردیم 
ســخت است.بارسلونا اکنون 12 امتیاز با صدر جدول لالیگا فاصله دارد. سرمربی 
هلندی در رابطه با از دست دادن شانس قهرمانی اظهار کرد: این یک گام رو به عقب 
بود. پس از یک نتیجه ناامید کننده باید به این شکل دید. فاصله 12 امتیازی خیلی 
زیاد است اما باید ادامه دهیم. اگر عملکردمان بهتر نشود و همچنان ثبات نداشته 
باشــیم دیگر حرفی برای گفتن نخواهیم داشت. سرمربی بارسلونا افزود: ما با هم 
پیروز می شویم و با هم شکست می خوریم. نمی توان از بازیکنان انتقاد کرد. همه 
بارسا هستیم و برابر کادیس بازی خوبی به نمایش نگذاشتیم. باید آن را بپذیریم. 
کومان در پایان گفت: خیلی بالا و پایین داریم و عملکردمان ثابت نیست. در 
شروع خوب ظاهر می شویم اما در جریان بازی به حریف فضا می دهیم. زمانی که 
توپ را در اختیار نداریم خیلی اشتباه می کنیم. این مساله به همه تیم برمی گردد.

 فینالیست های اسنوکر قهرمانی انگلیس مشخص شدند
جاد ترامپ و  نیل رابرتســون دو اسنوکر بازی هستند که قرار است در فینال 

رقابتهای قهرمانی انگلیس به رقابت بپردازند.
رقابت های مهم اسنوکر قهرمانی انگلیس شب گذشته پیگیری شد که طی آن 
چهره دو فینالیست این رقابت ها مشخص شد. در مرحله نیمه نهایی این مسابقات 
جاد ترامپ، مرد شــماره یک اسنوکر  جهان به مصاف لو نینگ نفر ۴0 رنکینگ 
جهانی رفت و در پایان با نتیجه 6 بر 2 حریف خود را شکست داد تا به فینال این 

دوره از رقابت ها صعود کند.
جاد ترامپ باید در فینال رو در روی  نیل رابرتسون استرالیایی، مرد شماره ۳ 
حرفه ای های جهان قرار بگیرد. رابرتسون موفق شده بود در مرحله نیمه نهایی  ژو 

یوئلونگ چینی را با نتیجه 6 بر 2 شکست دهد و راهی فینال شود.
شــوک بزرگ این رقابتها حذف مدعی اصلی یعنی رونی اُ ســالیوان بود. مرد 
شــماره 2 اسنوکر جهان که به مصاف الکساندر اورسنباچر جوان سوئیسی رفته 
بود، با نتیجه  6 بر ۵ شکســت خورد و در کمال تعجب از گردونه رقابت ها کنار 
رفت. رونی اُ سالیوان سال گذشته این مسابقات هم در یک شانزدهم نهایی مقابل 
دینگ جونهوی چینی با نتیجه شش بر چهار شکست خورد و از این رقابت ها کنار 
رفت. انتظار می رفت که او مدعی اصلی برای قهرمانی این رقابت ها باشد چرا که 
او هفت قهرمانی در این مسابقات داشته و امسال منتظر جشن هشتمین قهرمانی 
خود بود.حال به نظر می رسد رقابت بین نفر اول و سوم جهان در این مسابقات 
مهم می تواند بسیار جذاب باشد. این دو اسنوکر باز در دو بازی به مصاف یکدیگر 

خواهند رفت و برای جشن قهرمانی خود را به چالش خواهند کشید.
مسابقات قهرمانی انگلستان برای اولین بار در سال 1۹۷۷ برگزار شده و دومین 
تورنمنت بزرگ رتبه بندی، بعد از مسابقات جهانی به شمار می آید.  قهرمان این 
رقابت ها 200 هزار پوند به خانه می برد. هم چنین نفرات دوم و سوم این رقابت ها 

به ترتیب ۸0 و ۴0 هزار پوند برنده خواهند شد.

 چلسی مدعی جدی قهرمانی در این فصل است
سرمربی لیورپول عقیده دارد که چلسی رقیب جدی تیم او برای قهرمانی در 

لیگ برتر است.
به گزارش ساکرنت، رقابت های لیگ برتر انگلیس کم کم وارد هفته های حساس 

خود می شود و چهره مدعیان قهرمانی نمایان تر شده است.
یورگن کلوپ ســرمربی لیورپول در آســتانه بازی هفته یازدهم لیگ برتر با 

ولورهمپتون در مورد مدعیان رقابت های قهرمانی صحبت کرد.
یورگن کلوپ گفت: »اکنون به نظر من نمی رسد که ما در حال تعقیب تیمی 
هســتیم یا تیمی در حال تعقیب ماست. وقتی فوتبال تماشا می کنم، می بینم 
که تاتنهام عملکرد خوبی دارد و به نظر می رســد چلســی در حال حاضر مدعی 
قهرمانی فصل است. چلسی الان تیم بزرگ، بازیکنان عالی و سرمربی خوبی را در 
اختیار دارد. اکنون آنها هرچه لازم اســت دارند و مربی فرصتی باورنکردنی برای 
انجام تغییر در ترکیب خود دارد و بازی به بازی پیش می رود.او در ادامه گفت: ما 
آنها را دنبال می کنیم اما تعقیب نمی کنیم. همه چیز در دست ماست. فشار برای 
پیروزی است و ما می خواهیم ولورهمپتون را شکست دهیم. خیلی زود است که 
فکر کنیم چه کسی از چه کسی سبقت می گیرد. قبلًا هم گفته ام که این فصل 

اینگونه نخواهد بود. امسال باید با انجام بهترین فوتبال به نتیجه برسیم. 

 رد پای »جادو« به لیگ عربستان هم رسید!
روزنامه نگار عربستانی از دلیل ناکامی های اخیر النصر، حریف پرسپولیس در 
نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا سخن گفت.همه چیز بعد از شکست النصر برابر 
پرسپولیس در نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا آغاز شد. نماینده عربستان بعد از 
شکست برابر پرســپولیس روزهای کابوس واری را در لیگ عربستان تجربه می 
کند.النصر که فصل قبل نایب قهرمان و دو فصل قبل قهرمان لیگ عربستان شد 
در فصل جاری نمایشــی کابوس وار داشته تا جایی که در 6 بازی ۵ بار شکست 

خورده و با ۳ امتیاز در قعر جدول رده بندی جای دارد.
عبدالعزیر الهدلق، روزنامه نگار عربستانی در گفت و گویی که با سعودی اسپورت 
داشت از دلیل ناکامی های اخیر النصر سخن به میان آورد و در اظهار نظری عجیب 
گفت: من به این نتیجه رسیده ام که دلیل ناکامی النصر جادو و طلسم شدن این 
تیم اســت. دنبال دلایل دیگر نباشید. النصر طلسم شده است و باید این طلسم 

باطل شود. صحبت کردن از دیگر دلایل وقت تلف کردن است.

تهران- ایرنا- نام و نماد و شعار کاروان ایران به بازی های المپیک توکیو در 
نشست فوق العاده ستادعالی بازی ها و فرهنگی المپیک انتخاب و اعلام شد.

نشست ستاد عالی بازی های المپیک و پارالمپیک و با محوریت »ستاد 
فرهنگــی المپیک توکیو« به میزبانی  وزیر ورزش و جوانان امروز برگزار و 
شعار، نماد و رنگ کاروان ایران در بازی های توکیو هم بررسی شد.»ستارگان 

پارسی«  نام کاروان و شعار کاروان » همه برای ایران« برگزیده شد.
همچنین جام ارجان ) ارجان یک شهر باستانی ایران در استان کهگلویه 
و بویر احمد اســت( به معنی نماد کاروان و رنگ فیروزه ای به عنوان رنگ 

کاروان اعلام شــد. در این نشست درباره لباس کاروان ایران به بازی های 
2020  بررسی و  از بین 100 طرح ارایه شده 10 نمونه بازبینی شد.

قرار است نظر نهایی لباس کاروان پس از بررسی نهایی توسط یک هیات 
چند نفره اعلام شود. 

نخستین نشست ستاد فرهنگی بازی های المپیک 2020 توکیو مهرماه 
سال گذشــته به ریاست »ســیدرضا صالحی امیری« رئیس کمیته ملی 
المپیک برگزار و این ســتاد با توجه به اهمیت بازی ها و با هدف کمک به 
تقویت انسجام و همبستگی ملی در حمایت از کاروان ایران راه اندازی شد.

این ســتاد برنامه های خود را در سه محور فعالیت های فرهنگی هنری، 
تبلیغات و ساماندهی هوادارن طراحی و برنامه ریزی کرده که تفاهم نامه ای 
بین کمیته ملی المپیک و مؤسسه کمک به توسعه فرهنگ و هنر وابسته 

به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به امضا رسیده است.
بر مبنای تفاهم نامه مبادله شده، برنامه های فرهنگی هنری، تبلیغاتی و 
هواداری پس از طراحی در ستاد فرهنگی به تصویب ستاد بازی ها و هیات 
اجرایی کمیته ملی المپیک خواهد رسید.بازی های المپیک توکیو به دلیل 

شیوع و پاندمی کرونا ویروس خرداد سال آینده برگزار می شود.

ستاره تیم ملی والیبال ایران بیش از یک سال است که در 
هیچ مسابقه ملی و باشگاهی به میدان نرفته است.

امیر غفور در کنار ســعید معروف، سید محمد موسوی و 
میلاد عبادی پور یکی از چهار مهره کلیدی تیم ملی والیبال 
ایران است و آمادگی او، در کیفیت نمایش این تیم در المپیک 
توکیو تاثیر ویژه ای می گذارد. اما نکته نگران کننده برای والیبال 
ایران، دوری بازیکن شماره 10 تیم ملی از میادین است.غفور 
در فصل گذشته برای تیم بزرگ لوبه ایتالیا بازی می کرد اما 

در همان اوایل فصل دچار مصدومیت شــد و به همین دلیل 
نتوانســت برای مدتی طولانی به میدان برود. لوبه در مدت 
مصدومیت غفور قهرمان جام باشگاه های جهان و سوپرلیگ 
ایتالیا شد و لژیونر والیبال ایران این 2 مدال طلا را به گردن 
آویخت، بدون آنکه حتی برای یک امتیاز هم وارد زمین شود.

مصدومیت غفور باعث شد که او حتی مسابقات انتخابی المپیک 
توکیو را هم از دست بدهد و ایگور کولاکوویچ سرمربی آن زمان 
ایران مجبور شد شهرام محمودی را پس از مدت ها دوری، به 

اردوی تیم ملی فرا بخواند.وقتی ویروس کرونا هم سایه خود 
را بر جهان گستراند، تمام مسابقات باشگاهی و ملی والیبال 
لغو شد و به در نتیجه وقتی غفور از کمند مصدومیت رها شده 
بود، نه تنها نتوانست برای لوبه به میدان برود، بلکه نتوانست در 
مسابقات ملی هم برای ایران بازی کند.امسال خبرهایی درباره 
پیشنهاد باشگاه هایی از ایران، کره جنوبی، ایتالیا و فرانسه به 
غفور به گوش رسید اما این بازیکن هیچکدام را نپذیرفت تا 

در فصل جدید مسابقات باشگاهی والیبال بدون تیم بماند.
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آغاز محدودیت ها و هجوم برای بهشت زهرا! 

 اعطای جایزه ملی انرژی به برترین  فعالان
با حمایت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری پنجمین کنفرانس و 
نمایشــگاه بین المللی و دومین جایزه ملی انرژی های تجدیدپذیر به صورت 

آنلاین برگزار خواهد شد. 
 با حمایت ســتاد توسعه فناوری های حوزه آب و انرژی معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری، پنجمین کنفرانس و نمایشگاه بین المللی و دومین 
جایزه ملی انرژی های تجدیدپذیر با هدف بررســی چالش  های پیش رو در 
توسعه انرژی  های تجدیدپذیر و ارائه راهکارهایی برای بهبود فضای کسب و 
کار این حوزه در دوران کرونا و تحریم، در روز 26 آذرماه جاری به صورت 

آنلاین برگزار می شود.
یکــی از برنامه  های اصلی این کنفرانــس، اعطای جایزه ملی انرژی  های 
تجدیدپذیر است. شرکت های فناوری که موفق به ارائه پروژه های برتر در این 
حوزه شوند یا خدمات مهندسی نوآورانه ای در حوزه انرژی های تجدیدپذیر 

عرضه کنند، برنده این جایزه خواهند شد. 
فعالان فناور، صنایع نرم و خلاق، شــرکت های دانش بنیان، استارتاپ ها، 
هسته های دانشــگاهی و کلیه علاقه مندان به حوزه انرژی های تجدیدپذیر 
از جمله شــرکت کنندگان در این رویداد هســتند. همچنین سازمان های 
بهره برداری مانند شــرکت های برق و شهرداری ها نیز در این رویداد سالانه 

حضور خواهند یافت.
جوایزی نیز به پژوهشگر برتر جوان با سن زیر ۳۵ سال و شخصیت علمی 

تاثیرگذار منتخب در این رویداد اعطاء خواهد شد.
بر اســاس اعلام مرکز اطلاع رســانی معاونت علمی، نخستین نمایشگاه 
مجازی در حوزه انرژی  های تجدیدپذیر نیز همزمان با این کنفرانس برگزار 
خواهد شــد. امکان گفت  و گو و چت بازدیدکننــدگان از غرفه، حضور در 
رویدادهای مجازی و برقراری جلسات با سرمایه گذاران و مشاوران و فعالان 
حوزه های انرژی تجدیدپذیر به صورت غیرحضوری از دیگر برنامه های جنبی 

این کنفرانس است.

 پذیرش ایده های نوآورانه در فستیوال صنعت معدنی تا 6 آذر
فستیوال نوآوری های صنعت معدن در نیمه دوم آذرماه برگزار می شود.  
فستیوال نوآوری های صنعت با هدف بسترسازی برای تسهیل شرایط مبادله 
میان طرفین عرضه و تقاضا و شناسایی توانمندی ها و ظرفیت های شرکت های 

دانش بنیان و فناور برگزار می شود.
این رویداد از ســوی  شــبکه فن بازار ملی ایران با همکاری و کارگزاری 
یکی از شــرکت های دانش بنیان در نیمه دوم آذرماه برگزار خواهد شــد و 
علاقه منــدان برای حضور در آن تا 6 آذر ماه فرصت دارند تا طرح های خود 

را به این فستیوال ارسال کنند.
بر اســاس اعلام معاونت علمی ریاست جمهوری، معدن کاری هوشمند و 
فناوری های نوین در اکتشافات معدنی از جمله محورهای این فستیوال است.

 حمایت 6 میلیارد تومانی صنــدوق نوآوری از برگزیدگان 
جشنواره شیخ بهایی

صندوق نوآوری و شــکوفایی 6 میلیــارد تومان خط اعتباری ویژه برای 
برگزیدگان جشــنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی در نظر گرفته که از طریق 

صندوق پژوهش و فناوری اصفهان قابل استفاده است. 
بــه نقل از روابــط عمومی صندوق نــوآوری و شــکوفایی، برگزیدگان 
پانزدهمین جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی می توانند تسهیلات صندوق 
نوآوری و شکوفایی بهره مند شوند که از طریق خط اعتباری شش میلیارد 
تومانی اختصاص یافته به صندوق پژوهش و فناوری اصفهان اعطا می شود. 
در این راستا شرکت های نوپا تا سقف ۵00 میلیون تومان و شرکت های رشد 

یافته تا سقف دو میلیارد تومان می توانند از این تسهیلات استفاده کنند.
مهم ترین برنامه های این جشــنواره شــامل جهت دهی به فعالیت های 
فن آفرینانه در راســتای »حل مسائل و چالش های اساسی کشور«، تقویت 
مذاکرات دوجانبه)B2B( و ســرمایه گذاری های کلان و واقعی، شناسایی و 
معرفی واحدهای فناور و فن آفرینان موفق به سرمایه گذاران دولتی، خصوصی 

و خیرین حوزه فن آفرینی بوده است. 
مسابقه جشــنواره در سه حوزه طراحان کسب وکار، فن آفرینان و بخش 
فرصت های سرمایه گذاری است. در بخش فن آفرینان شرکت های نوپا)کمتر 
از سه ســال محصول به بازار ارائه کرده باشند( و شرکت های رشد یافته با 
حضور بیش از سه سال در بازار حضور داشتند. شرکت هایی که محصول آنها 
تجاری سازی نشده است در بخش طراحان کسب وکار به رقابت پرداختند.

جوایز ویژه پانزدهمین جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی شامل خدمات 
و حمایت های ویژه صندوق نوآوری و شکوفایی، تسهیلات معاونت علمی و 
فناوری ریاســت جمهوری، جوایز مشترک وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 
و شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان، جوایز و تسهیلات بنیاد ملی نخبگان، 
جایزه فناوری صنعت ساز دکتر محمود شیخ زین الدین و جوایز ارزنده بخش 

خصوصی است.

 تکرار نخستین انفجار رادیویی سریع رصد شده در کهکشان 
راه شیری 

ماه ها پیش دانشــمندان اولین انفجار رادیویی سریع را در کهکشان راه 
شیری پیدا کردند حال بنا بر گفته دانشمندان اولین انفجار رادیویی کشف 
شده در کهکشان راه شــیری اکنون هنگام عبور از یک مگنتار)یک ستاره 
نوترونی با یک میدان مغناطیسی قوی ( که در فاصله ۳2 هزار و 616 سال 

نوری از ما قرار دارد مجددا تکرار شده است. 
 به نقل از دیلی میل، اولین انفجار برای اولین بار در ماه آوریل شناسایی 
شد و دانشمندان ماه ها بعد دو مورد دیگر را نیز شناسایی کردند حال گروهی 
از محققان که با تلسکوپ »وستربروک« در هلند کار می کردند اخیرا سیگنال 
جدیدی را ثبت کردند. به گفته آنها این انفجار به صورت دو انفجار کوتاه به 

طول کسری یک میلی ثانیه و با فاصله 1.۴ ثانیه رخ داده است.
 »FRB« یا )fast radio burst(در نجوم رادیویی، یک انفجار رادیویی سریع
یک پالس رادیویی زودگذر با طول کســری از یک میلی ثانیه تا چند میلی 
ثانیه است که ناشی از برخی فرآیندهای نجومی با انرژی بالا است که هنوز 
درک نشده اند. در حالی که منبع آنها بسیار پرانرژی است، قدرت سیگنالی 
که از آنها به زمین می رسد هزار برابر کمتر از ارسال سیگنال یک تلفن همراه 
در ماه به زمین است. مگنتر مورد مطالعه »SGR 1۹۳۵ + 21۵۴« نام دارد 

و نزدیکترین منبع این انفجار کشف شده تا به امروز است. 
)Magnetar( یک ستاره نوترونی احاطه شده با میادین مغناطیسی شدید 
اســت. به عبارت دیگر، مگنتار یا ستاره مغناطیسی)مغنااختر( نوعی ستاره 

نوترونی است که میدان مغناطیسی بسیار نیرومندی دارد.
انفجار اولیه که اولین موردی است که در کهکشان ما کشف شده در ماه 
آوریل توسط تلسکوپ های واقع در کانادا و ایالات متحده رصد و ثبت شد. 
این دو مورد اخیر توســط دانشگاه صنعتی چالمرز مشاهده و توسط چهار 
تلسکوپ رادیویی اروپایی که به سمت SGR 1۹۳۵ + 21۵۴ قرار داده شده 
بودند، رصد شــدند. یک تلســکوپ در هلند و دیگری در لهستان و دو عدد 

دیگر در رصدخانه فضایی اونسالا در سوئد قرار دارد.
»مارک اسنلدرز«)Mark Snelders(عضو تیم موسسه نجوم آنتون پانکوک 
دانشگاه آمستردام ، گفت: ما نمی دانستیم چنین چیزی در انتظار ما است. 
تلســکوپ های رادیویی ما به ندرت قادر به دیدن انفجارهای رادیویی سریع 
بودند و بنابراین با شناسایی آن ما متعجب شدیم. پس از ثبت ۵22 ساعت 
مشاهدات، گروهی از محققان که بر تلسکوپ قرار داده شده در هلند نظارت 
می کردند »یک ســیگنال چشــمگیر و غیر منتظره« دریافت کردند. ما به 
وضوح شاهد دو انفجار بودیم که از نظر زمانی بسیار نزدیک بهم رخ دادند.

 ساخت ماده فلورسنت از ضایعات میوه و سبزیجات
یــک مهندس فیلیپینی اخیرا توانســته با اســتفاده از ضایعات میوه و 
سبزیجات یک ماده فلورسنت جدید بسازد. این ماده نور را جمع آوری کرده و 
سپس آن را به برق تبدیل می کند. محقق این مطالعه بابت آن برنده »جایزه 

جیمز دایسون James Dyson award(« 2020( شده است. 
 به نقل از دیلی میل، این نوآوری »Aureus« نام دارد و در آن این مهندس 
فیلیپینــی از ضایعات زراعی بالا چرخ شــده)up-cycled( که می توانند به 
 )UV(کناره های ساختمان متصل شوند و از آنها برای استخراج اشعه فرابنفش
نامرئی اســتفاده کرد، استفاده کرده اســت. »Aureus« توسط«کاروی ارن 
میگ«)Carvey Ehren Maigue( مهندس 2۷ ســاله از دانشــگاه ماپوئا در 

مانیل، فیلیپین اختراع شد.
میگ که ۳0 هزار پوند برای توسعه این فناوری برنده شده است، این مواد 
را با اســتخراج ترکیبات آلی فلورسنت از میوه ها و سبزیجاتی مانند هویج، 
تولید کرده است. این ترکیبات نور فرابنفش پرانرژی را به نور مرئی تبدیل 
می کنند و ســپس پنل های خورشــیدی متصل به ماده، این نور مرئی را به 
برق تبدیل می کنند. این مهندس جوان از این واقعیت که نور فرابنفش در 
روزهای تاریک که نور خورشــید زیادی وجود ندارد نیز به طور بالقوه قابل 

برداشت است، الهام گرفته است.
Aureus می تواند کنار بلوک های برج ها قرار بگیرد و آنها را به مزارع انرژی 
خورشیدی عمودی تبدیل کند. جایزه جیمز دایسون یک جایزه بین المللی 
سالانه در زمینه طراحی است که به دانشجویان دانشگاه یا فارغ التحصیلان 
برای نوآوری های آنها اهدا می شود. این جایزه توسط موسسه جیمز دایسون 
مخترع و میلیاردر انگلیسی)که ثروتمندترین مرد انگلیس است( اهدا می شود.

میگ گفت: من می خواهم شــکل بهتری از انرژی های تجدیدپذیر ایجاد 
کنم که در آن از منابع طبیعی جهان اســتفاده می شود. برنده شدن جایزه 
جیمز دیســون در انتهای سال جاری میلادی جالب است و آغازگر راه من 

برای مطالعه بیشتر درباره این فناوری است.
براساس مطالعه ای که در سال 201۸ انجام شده است مواد نیمه شفاف، 
انعطاف پذیر و بادوام هســتند و همچنین با مســئله پســماندهای میوه و 

سبزیجات مقابله می کنند.
انرژی خورشیدی نوعی نســبت به منابع انرژی سوخت های فسیلی که 
ناپایدار هستند و بزرگترین منبع انتشار گازهای گلخانه ای مانند دی اکسید 
کربن به شمار می روند بسیار کاربردی است. طبق گزارش آژانس بین المللی 
انرژی، سوخت های فسیلی بیش از ۸1 درصد از محصولات جهانی انرژی را 
تشــکیل می دهند. اگر بشر با سرعت فعلی به سوزاندن سوخت های فسیلی 
ادامه دهد، تا سال 2060 منابع جهانی گاز و نفت از بین می روند و این به 
آن معنا است که که انرژی های تجدید پذیر باید اولویت دانمشندان باشند.

در حالی که مســیر توسعه فناوری های انرژی تجدید پذیر در حال رشد 
و پیشــرفت است اما بســیاری از منابع انرژی تجدید پذیر فقط در زمانیکه 
شــرایط محیطی مناسب باشــد، می توانند برق تولید کنند. یک مسئله در 
مورد انرژی خورشــیدی این است که به نور مرئی متکی است و این به آن 

معنا است که کارایی آن در روزهای ابری یا بارانی کاهش می یابد.
میگ به لطف عینک فتوکرومیکش که دارای لنزهای نوری است که در 
اثر قرار گرفتن در معرض اشــعه فرابنفش تاریک می شوند موفق به ساخت 

این پنل های خورشیدی شد.
وی گفت: یک روز هوا ابری و بارانی بود و عینک من که به طور معمول به 
نور خورشید واکنش نشان می دهد، تاریک شد. من فهمیدم که حتی وقتی 
هوا ابری و بارانی است، نور فرابنفش هنوز به ما می رسد. پنل های خورشیدی 
معمولی نمی توانند نور فرابنفش را جذب کنند و این همان چیزی است که 
اختــراع من برای آن راه حل ارائه می دهد. از آنجا که اختراع من از اشــعه 
فرابنفش استفاده می کند، هوا می تواند آفتابی یا ابری باشد و مواد همچنان 
برق تولید کنند. مزارع خورشــیدی فقط به صورت افقی ساخته می شوند و 
هرگز به صورت عمودی ســاخته نمی شوند و اغلب در زمین های کشاورزی 
قابل کشت قرار می گیرند. Aureus می تواند کنار بلوک های برج ها قرار بگیرد 

و آنها را به مزارع انرژی خورشیدی عمودی تبدیل کند.
سر جیمز دایسون، بنیانگذار و مهندس شرکت دایسون گفت: من به عنوان 
یک کشاورز ، پتانسیل زیادی در فناوری »کاروی« برای تولید انرژی تجدید 
پذیر تمیز می بینم. جوانان می خواهند جهان را تغییر دهند و مهندســان، 
دانشــمندان و طراحانی که جایزه جیمز دایســون را برنده می شوند نشان 

می دهند که این کار شدنی است.
»جودیت ژیرو بنت«)Judit Giro Benet( مخترع اسپانیایی 2۳ ساله برنده 
دیگر این جایزه برای توسعه دستگاه غربالگری سرطان پستان در منزل که 

در عرض چند دقیقه نتایج قابل اعتمادی را ارائه میدهد، است.
نمونه ادرار افراد در این دستگاه موسوم به »Blue Box« قرار می گیرد و 
دستگاه با استفاده از هوش مصنوعی علائم اولیه سرطان پستان را فقط در 
 Judit(»۴0 دقیقه با دقت ۹۵ درصد تشخیص می دهد. »جودیت ژیرو بنت
Giro Benet( مخترع اسپانیایی 2۳ ساله این دستگاه را هنگامی که مادرش 

به سرطان پستان مبتلا شد، طراحی کرد.

ثبت اختراع جدید اپل چگونگی بهره وری بیشــتر از نمایشگرهای محصولات 
آینده را شــرح می دهد و همچنین باعث جلوگیری از تولید انرژی هدر رفته در 

نمایشگر می شود.
نمایشگرهای محصولات آینده ی اپل، ازجمله فناوری هدست های اپل گلس 
می توانند انرژی نوری هدر رفته را به خود اختصاص دهند و نمایشگرهای واضح تری 
تولید کنند و درعین حال باعث صرفه جویی در مصرف انرژی و عمر باتری می شوند. 
نمایشگرها و لامپ ها معمولا طول موج های نوری را در جهات بیشتر از آنچه که 
قابل دید است، ساطع می کنند. اپل به دنبال به حداقل رساندن انرژی دیده نشده 
و بلااســتفاده، برای تولید نمایشــگرهایی با کارایی بیشتر است؛ درنتیجه باعث 

صرفه جویی در مصرف انرژی می شود.
در پتنت ثبت شــده در اداره ثبت اختراعات ایالات متحده با عنوان »دستگاه 
الکترونیکی دارای نمایشگرهای ساطع کننده با بازیافت نور« ثبت اختراع جدیدی 
را شــامل می شود که افزودن این صفحه نمایش های کارامد را به انواع مختلفی از 
دســتگاه ها مورد بررسی قرار می دهد. اپل تمام تلاش خود را می کند تا مطمئن 
شود این ثبت اختراع، تمام دستگاه های قابل تصوّر ازجمله، گوشی های هوشمند 
صفحه نمایش نصب شده روی سر )هدست های واقعیت مجازی( یا حتی ساعت ها 
را پوشش می دهد. اپل به همین ترتیب توصیف می کند که این صفحه نمایس ها 
می توانند از موادی مانند: پلیمر، فلز، شیشه، مواد بلوری مانند یاقوت کبود، سرامیک، 
پارچه، الیاف، مواد کامپوزیت الیاف، مواد طبیعی چون، چوب و پنبه و سایر مواد 
یا ترکیبات این مواد تشکیل شوند. بااین حال در یک درخواست ثبت اختراعی که 
هم بســیار گسترده و هم در بعضی مواقع کاملا فنی، هدف اصلی همیشه کاملا 
یکسان است. یک نمایشگر ساطع کننده که نور خاص خود را تولید می کند و اپل 
می خواهد این فرایند را از نظر انرژی کارآمدتر کند. صفحه نمایش های موسوم به 
OLED همان طور که در آیفون ها استفاده می شود، نمایشگرهای گسیخته ای هستند 
و در نقطه ی مقابل، نمایشگرهای به اصطلاح انتقال دهنده قرار می گیرند که در پنل 

خود نور نمی کند. به عنوان مثال، نمایشگرهای آیپادهای اولیه، صفحه نمایس های 
انتقال دهنده داشــتند؛ زیرا صفحه های آن ها از نوع LCD بود که با نور پس زمینه 
جداگانه روشن می شد. اپل نمایشگرهای ساطع کننده را به عنوان سازه های مسدود 
کننده ی نور یا ساختارهای پیشگیری از تداخل یاد می کند و ضعف های این نوع 
ازصفحه نمایش ها را به صورت واضح نشــان می دهد. این نوع نمایشگرها در غیاب 
ساختارهای مسدود کننده نور ادامه مییابند و نور می تواند به پیکسل قرمز R برسد 
که می تواند باعث ایجاد نور بین پیکسل قرمز R و پیکسل سبز G شود درنتیجه 
کنتراست نمایشــگر را کاهش می دهد؛ بنابراین درحال حاضر مقدار مشخصی از 
انرژی نوری که ساطع می شود به طور عمدی مسدود شده است. اپل در حال بررسی 
روش هایی است که می توان از این انرژی مسدود شده را دوباره استفاده کند. اپل 
در این ثبت اختراع می گوید که برای افزایش کارایی انتشار نور از صفحه نمایش، 

ممکن است از ساختارهای بازیافت نور استفاده کند. 
درثبت اختراع جدید، روش های مختلفی وجود دارد که در آن می توان از نورهای 
به اصطلاح قطبی و غیر قطبی استفاده کرد و سپس آن را دوباره به صفحه نمایش 

هدایت کرد و درنهایت، کارایی و بهره وری دو برابری را به ارمغان آورد. 
به نوعی در ابتدا کاربر می تواند یک تصویر کاملا واضح را روی هدســت یا هر 
نمایشگر دیگری ببیند؛ اما در مرحله ی دوم اپل سعی می کند با استفاده انرژی کلی 
کمتری تصاویر را تولید کند و درنهایت، بدون اینکه به کیفیت تصویر ضربه ای بزند 

محتوای نهایی را دراختیار کاربرا قرار می دهد.
نا گفته نماند که این ثبت اختراع، هشت مخترع دارد که شامل مخترعی به نام 
نان ژو )Nan Zhu( است که پیش ازاین روی ثبت اختراع های مختلفی ازجمله تحقیق 
در مورد چگونگی تولید تصاویر  بی نقص در هدست های AR کار کرده است. اپل 
به صورت هفتگی اختراعات بی شــماری ثبت می کند. ثبت اختراع نشان دهنده ی 
موضوعات مورد علاقه تحقیق و توسعه شرکت ها است؛ اما تضمین کننده ی ارائه 

آن در محصول یا خدمات نیست.

اپل با استفاده از بازیافت نور بازدهی صفحه نمایش را دو برابر می کند
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پیامبر اکرم )ص(:
أفاضِلُکُم أحسَنُکُم أخلاقا ، 

ؤونَ أکنافا ، الَّذینَ یأَلفَونَ  المُوَطَّ
ویؤُلفَونَ وتوطَأُ رِحالهُُم.

برترین های شما ، کسانی هستند 
که خوش اخلاق ترند ، نرم خو و بی 

آزارند ، با مردم الفت می گیرند و 
مردم با آنها الفت می پذیرند ، و خانه 

هایشان ] برای دیدار یا میهمانی و 
یا رفع مشکلات و حوائج[ پر رفت و 

آمد است . 
الکافي : ج 2 ص ۱02 ح ۱6 

 دلار                        254,680 
 یورو                          309,0۱0 

 پوند انگلیس           354,۱90   
 درهم امارات              ۷۱,۷60   

 لیر ترکیه                   33,400
 سکه امامی         ۱2۱,990,000
 بهار آزادی           ۱۱2,000,000
 نیم سکه              62,000,000

 ربع سکه              42,000,000 
 سکه گرمی         23,500,000

طلا
 و 

رز
ت ا

یم
 ق

توسعه دهنده اپلیکیشن Halide  برای دوربین آیفون ۱۲ پرو مکس 

طبق گفته ی توسعه دهنده ی اپلیکیشن Halide، آیفون 12 پرو مکس می تواند 
در محیط های کم نور عملکرد کاملا بهتری در مقایسه با سایر آیفون ها داشته باشد. 
اپلیکیشن Halide یکی از محبوب ترین برنامه های دوربین عکاسی برای آیفون 
اســت که به کاربران امکان می دهد قبل از گرفتن عکس ها، فوکوس، نوردهی، 
تعادل رنگ ســفید و موارد دیگر را به صورت دســتی تنظیم و سفارشی سازی 
کنند. ازآنجاکه آیفون 12 پرو مکس اکنون به طور رســمی عرضه شــده است، 
توســعه دهنده ی این نرم افزار با نام کامــل Sebastiaan de With، جزئیات فنی 
بیشتری درباره دوربین گران ترین و بزرگ ترین آیفون امسال به اشتراک گذاشت. 
اپل برخلاف روال معمول، در آیفون 12 پرو مکس ســخت افزار دوربین را کمی 
متفاوت  با نســخه ی پرو انتخاب و به  جای استفاده از لرزش گیر اپتیکال در لنز 
دوربین عریض آن، از حســگر تثبیت  تصویر موســوم به Sensor Shift استفاده 
کرده است که باعث می شود آیفون 12 پرو مکس لرزش های بسیار کمتری در 
هنگام ثبت تصویر ایجاد کند؛ درحالی که مدل پرو از لرزش گیر اپتیکال استفاده 
می کند. آیفون  12 پرو مکس از حسگر 1.۷/1 اینچی با ۴۷ درصد ابعاد بزرگ تر 
در مقایسه با مدل پرو بهره می گیرد که به  همراه لنز ۷ تکه ی جدید با دیافراگم 
f/1.6ُ حدود ۸۷ درصد نور بیشــتری جذب می کند. حال سباســتیئن جزئیات 
دقیق تری از مزایای این اعداد و ارقام را توضیح و در عمل تفاوت بین گوشی آیفون 
12 و 12 پرو مکس را برای کاربران شرح می دهد. او تصویری عالی برای نشان 
دادن مزیتّ بزرگتر بودن حسگر دوربین آیفون 12 پرو ایجاد کرده است. حسگر 

موجود در آیفون تصاویر را با سرعت ۳02۴ در ۴0۳2 پیکسل یا به عبارت دیگر 
تصاویر 12 مگاپیکسلی را ثبت می کند. اپل به سادگی می توانست پیکسل های 
بیشــتری به حسگر دوربین آیفون ها اضافه کند؛ اما درعوض این شرکت کاری 
متفاوت انجام داده است. حسگر دوربین آیفون 12 پرو مکس دارای پیکسل های 
 )photosites( بزرگتری در مقایســه با سایر آیفون ها است که به آن فوتوسایت
می گویند. یک فتوســایت بزرگتر به این معنی است که می تواند نور بیشتری را 
جذب کند و درنتیجه تصاویر با نویز کمتر و بهتری به ثبت برساند. تفاوت های 
بین عکس های گرفته شــده در طول روز در 12 پرو و 12 پرو مکس به سختی 
قابل تشخیص هستند؛ اما کاربران به محض عکس برداری در صحنه های کم نور، 

تفاوت دوربین های دو گوشی را متوجه می شوند.
درحالی که حســگر بزرگتر به آیفون کمک می کند تصاویر بهتری ثبت کند، 
فناوری تثبیت کننده ی Sensor Shift نیز وظیفه عکسبرداری در نور کم با جزئیات 
بیشتر را برعهده دارد. همان طور که توسعه دهنده ی Halide توضیح داد، آیفون ها 
مدتی است که دارای لرزشگیر اپتیکال هستند که تأثیر حرکات متزلزل دست 
هنگام عکس را کاهش می دهد و هرچقدر دوربین دارای ثبات بیشــتری باشد، 
می تواند زمان نوردهی را برای جذب نور بیشتر افزایش دهد. در آیفون 12 پرو 
مکس، تثبیت کننده به جای لنز دوربین مســتقیما روی حسگر اعمال می شود. 
ازآنجاکه حســگر خود کوچک تر و ســبک تر از کل مجموعه لنز است، می تواند 

برای جبران حرکات دست دست، سریع تر حرکت کند.


